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problem in videti, kakšen in ko
likšen jc ter sprejeti ustrezne 
ukrepe« vedno pridejo na dan na 
sejah najpomembnejših organov 
šele potem, ko je problem že 
trdno zasidran v naši »praksi« in 
ga potem seveda toliko teže izko
reninimo.

Če bi se šli takšne igrice, bi se 
nam (verjetno) ne dogajalo, da 
bi puščali tako pomembne infra
strukturne dejavnike, kot so 
energetika (elektrogospodarstvo 
in premogovništvo), in železniški 
promet (kot hrbtenico naše pro
metne dejavnosti), da ima iz leta 
v leto izgubo in to vsako leto 
večjo. Zaskrbljeni obrazi funk
cionarjev pričajo, da bodo letoš
nje izgube nasploh, ne samo v 
omenjenih dejavnostih, mnogo 
večje kot lanske. Ne le zaradi vi
šine izgub (skoraj za polovico 
večje od lanskih po devetih me
secih. ob tem pa v premogovni
kih sedemkrat večje),ampak tudi j

zavoljo siceršnjega osiromašenja 
gospodarstva, ki je letos mnogo 
manj. ko; je bilo lani. sposobno 
izgube pokriti.

Zgodba o tem. kako zdaj reše
vati vprašanje izgub oziroma ne
doseženega dohodka v infra
strukturi. pa tudi v gospodarstvu, 
je na moč podobna zgodbi o par
tiji šaha. v kateri je en igralec »za 
potezo prekratek«. Karkoli na
redi. je vedno za potezo prepoz
no. začetna napaka v strategiji pa 
se stopnjuje...

Izguba tempa pri reševanju 
takih vprašanj, kot je pokrivanje 
enostavne in razširjene repro
dukcije v elektrogospodarstvu, v 
premogovnikih, prometu in zve
zah ali pa cenovnih razmerij v 
ostalem gospodarstvu, se je do
slej stopnjevala ne samo v vedno 
večjih izgubah, ampak tudi v če
dalje manjši akumulacijski spo
sobnosti . gospodarstva. Za

takšne razmere je krivo, kot smo 
omenili na začetku, tudi zane
marjanje preverjanja posledic 
posamičnih ukrepov, kar je pov
zročilo še eno hudo napako naše 
gospodarske politike: čedalje po
gosteje se je namreč odločala za 
ukrepe s kratkotrajnim, skorajda 
trenutnim učinkom., ker je (za
radi neinformiranosti) menila, 
da bodo povsem zadostovali za 
težave, ki jih je tudi (zavoljo 
slabe obveščenosti o posledicah) 
podcenjevala. Pred nami so noye 
razprave o vzrokih in posledicah 
izgub in ukrepih za odpravo 
vzrokov. Vprašanje pa je. ali 
bodo — glede na ustaljeno 
prakso — zadele v črno.

Boris Rugelj

Proti potiskanju 
delavcev na obrobje

Ker predlogi za samoupravno reorganizacijo v prenekaterih delov
nih okoljih nakazujejo oziroma poudarjajo med drugim tudi večjo so
cialno varnost, so za večino seveda vabljivi. Ob tem pa so predlagatelji 
kot tudi drugi samoupravljalci pogosto premalo kritični. Zadovolju
jejo se namreč s trenutnimi rešitvami in premalo mislijo na jutri. Ob 
tem. so poudarili nekateri razpravljalci, bi vsekakor kazalo opozoriti 
tudi na večjo odgovornost predlagateljev. Mnogi namreč znajo pre
pričati, v resnici pa za spremembe nimajo dovolj trdnih argumentov. 
In prav zato, ker so predlogi za spremembe včasih tudi slabi, bi kazalo 
upoštevati oziroma razmišljati tudi o odgovornosti predlagateljev.

Na seji so govorili med drugim tudi o Iskrini Telematiki. Delavski 
svet tega velikega kolektiva bo namreč prav kmalu razpravljal o pred
logu za ukinitev temeljnih organizacij. Predstavnica Telematike je 
poudarila, da ima kolektiv veliko zaupanje v vodstvo svoje delovne 
organizacije, kar med drugim dokazujejo tudi spodbudni rezultati po
slovanja. Kolektiv nima več izgub in po besedah razpravljalke tudi 
dober razvojni program, ki veliko obeta. Seveda pa je samoupravna 
reorganizacija Telematike še vedno v zraku. Nekateri jo podpirajo, 
med tem kp ji drugi, posebno zunaj kolektiva, odločno nasprotujejo.

V nadaljni razpravi je Jože Stegne poudaril,,da morajo sindikati s 
polno odgovornostjo sodelovati pri reorganizacijah in samoupravnih 
spremembah. »Nikoli,« je dejal, »ne smemo biti vnaprej proti. Če 
predlogi zagotavljajo boljše rešitve, jih je potrebno podpreti. Sicer pa 
so predlogi za najrazličnejše spremembe pogosto posledica neureje
nih dohodkovnih odnosov. Pobudniki sprememb pa običajno niso de
lavci, temveč posamezniki, željni večje moči in večjega vpliva,« je 
poudaril Jože Stegne.

Tudi Franc Hribar se je v svoji razpravi dotaknil neurejenih dohod
kovnih odnosov, ki so nemalokrat razlog slabo pretehtanih samou
pravnih sprememb. Težave in zapleten gospodarski položaj hočejo 
nekateri izkoristiti in postaviti delavca z vsemi n jegovimi samouprav
nimi pravicami na obrobje. Temu se morajo sindikati odločno upreti, 
je dejal Hribar.

Vink« Kastelic pa je spomnil na nekatere naše grenke izkušnje z naj
različnejšimi reformami. Naše skupno temeljno vprašanje'je delova
nje države, ki naj bi spodbujala dobro gospodarjenje ter zagotavljala 
možnost za uspešno gospodarjenje. Seveda pa je pogoj za vse to sta
bilna gospodarska politika. Pri predlogih za ukinjanje temeljnih orga
nizacij pa naj bi po mnenju razpravljalen analizirali predvsem predno
sti takih odločitev, gledano seveda vnaprej in z najširšega zornega 
kota. Sicer pa se moramo zavedati, je opozoril Kastelic, da bomo imeli 
s siromašenjem pravic delavcev tudi več socialnih konfliktov.

Jože Knez pa se je vprašal, zakaj mnogi delavci tako hladno in ne
prizadeto spremljajo samoupravne spremembe in zakaj se tako 
zlahka odpovedujejo svojim samoupravnim pravicam. Dejal je, da po 
vsej verjetnosti zato. ker temeljne organizacije niso,zaživele in so v 

, mnogih primerih ostale v svoji samoupravni praksi na pol poti.
Ko je Marjan Orožen, predsednik RS ZSS, povezal razpravo, je 

dejal, da morajo sindikati v času pred kongresom kritično in celovito 
oceniti samoupravno organiziranost in tudi naše samoupravne akte. 
Združeno delo pa bi veljalo prepričati, da se reorganizacij, če so te 
zares utemeljene, ne bi lotevali ob slehernem času, temveč ob načrto
vanju oziroma sprejemanju srednjeročnih ali dolgoročnih razvojnih 
načrtov. A UL
(Iz razprave na seji RS ZSS)

Tehnokracija 
požira tozde

»Ob vseh kritičnih opazkah o 
reorganizacijskih inačicah v 
naših organizacijah združenega 
dela. ki so navedene v gradivu za 
sejo RS ZSS in v uvodnem refe
ratu Mira Gošnika bi lahko 
mirne vesti zapisali tudi organi
zacije združenega dela. Med ti
stimi. ki mislijo ukiniti sedem 
tozdov in v prihodnje imeti di
rektorje sedmih tovarn brez de
lavskih svetov in drugih samou
pravnih organov, je Iskra Tele- 
matika. V njej je zaposlenih 
okrog 4500 delavcev in le štiri 
dni pred dnevom republike so se 
odločili, da bodo speljali posto
pek za reorganizacijo. Bolj poti- 
hem je šlo vse. in mislim celo. da 
ni skladno s tistim, kar so se 
iskraši dogovorili na nedavnem 
posvetu v Poreču.

Zdi se mi. da se ne zavedamo 
dovol j, da je na pohodu tehno
kracija. ki je močnejša, kot je vi
deti. in tudi mi smo pogosto pre
malo kritični do njenih snovanj. 
V Uniorju so rekli, da če ukinejo 
tozde, bo za 40 odstotkov večji 
dohodek. Če bi bilo res tako. bi

verjetno kazalo razmisliti, ali bi 
ne bilo smotrno v 2.949 gospo
darskih subjektih v Jugoslaviji, 
k jer imajo izgubo, kar s takšno 
potezo (ukinitvijo tozdov) od
praviti zgube. V Železarni Jeser 
niče bojda razmišljajo, da bi iz 21 
tozdov naredili tri. Takšna orga
niziranost pa naj bi bila posledica 
raziskave, ki jo je predlagala go
spodarska zbornica, o tem. kako 
bi bilo možno racionalizirati po
slovanje in kako prilagajati or
ganiziranost novim tehnološkim 
in drugim zahtevam.

Samoupravne reorganizacije 
potekajo po tihem, zadnji hip 
lahko kaj zveš. in to je lahko 
usodno. Mislim pa tudi. da da
jemo nasploh preveliko podporo 
raznim sanatorjem, ki bi radi s 
trdo roko in mimo delavcev sani
rali tovarne ali pa obrate. De
lavce izključujejo iz procesa sa
nacije in mimo tega ne v sindika
tih in še kje drugje ne smemo.«
Ivan Kramar, član predsedstva 
RS ZSS na minuli seji, o kateri 
pišemo na straneh 4 in 6.
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Kdo bi moral 
ukrepati ob 
negospodarni 
delitvi 
dohodka

V tako nezdravih gospodarskih ra
zmerah, kakršne so jugoslovanske, je 
postavljanje razvojnih ciljev za leto vna
prej tvegano dejanje. Vse preveč nez
nank vsebuje naše gospodarsko življe
nje, in če se lotevamo zdrovijanja jugo
slovanskega gospodarstva z necelovi
timi ukrepi ekonomske politike, se 
lahko kaj hitro izmuzne tudi kakšen cilj, 
potreben za zdravo rast. Danes, le nekaj 
tednov pred koncem poslovnega leta, je 
jasno, da slovensko gospodarstvo ni do
seglo ciljev predvsem pri ohranjanju 
realne akumulacije pa tudi pri razpore
janju dohodka in delitvi osebnih do
hodkov so se v marsikateri organizaciji 
združenega dela vedli kot slabi gospo
darji.

Povsem upravičeno si postavljamo 
vprašanje, zakaj še nismo uspeli obvla
dati vseh vrst porabe in jo držati v pred
videnih okvirih razvojne resolucije? 
Kdo so krivci in kako jih kaznovati? Ta 
čas, ko še ni popolnih podatkov, v kate
rih ozdih so neupravičeno pospeševali 
rast osebnih dohodkov in skupne pora
be, se že pojavljajo kritike zlasti sindika
ta, češ da je premalo bedel nad tako ob
čutljivim področjem, kot to navadno 
pravimo za gibanje osebnih dohodkov. 
Sindikalne organizacije se niso uprle 
pritiskom za dvigovanje osebnih do
hodkov in morda so tu in tam celo pod
pirale nezdrave težnje za razporejanje 
dohodka in delitev osebnih dohodkov 
mimo rezultatov gospodarjenja.

Takšna pavšalna kritika sindikata, ki 
se pojavlja vselej takrat, ko predvsem 
osebni dohodki prebijejo določene ok
vire, slišati pa jo je tudi v najbolj odgo
vornih forumih, ima nekaj resnih lepot
nih in predvsem vsebinskih pomanjklji
vosti. Pozabljamo, da sicer lahko s poli
tično akcijo ustvarjamo bolj ali manj 
ugodno ozračje za takšno ali drugačno 
razporejanje dohodka in delitev osebnih 
dohodkov, vendar pa mora strokovne 
rešitve za »izrabo« tega ozračja pripra
viti kdo drug. Zmanjšanja Stroškov, pa 
naj ga še tako razglašamo za življenjsko 
akcijo v organizacijah združenega dela 
in v družbi, ne bomo speljali brez stro
kovnih podlag in še manj brez potrebne 
sistematične ocene, kje so stroški v proi
zvodnem in poslovnem smislu zares do
segli nemogočo raven in zakaj. Brez 
takšne analize -—tepa najdemo le v red
kih atdih — je skrb za zmanjšanje stro
škov le,besedičenje.

j' ! .-/o ; "
Letos so se dvakrat pojavili glasovi o 

zamrznitvi osebnih dohodkov in zani
mivo je, da so se ravno ob njih tudi osebni 
dohodki nenormalno dvignili. Pravih 
odgovorov na govorice ljudje seveda 
niso dobili in tudi nikakršne prodakcije 
ni bilo, da bi preprečili nenormalno vi
soke dvige. Pri tem je kajpak le ponav
ljanje starih ugotovitev, da osebni do
hodki celo pri zgubarjih rastejo tako, kot 
bi dosegali povprečno akumulacijo in 
bili sorazmerno dobri gospodarji.

Vprašanje je, kdo bi moral ukrepati 
ob teh odklonih v posameznih ozdih? 
Delavci sami!? Direktorji in izvršni 
odbor sindikata ali samoupravna delav
ska kontrola? Naivno bi bilo pričako
vati ostro reagiranje samo krivcev za pre
koračitve. V takih primerih bi se morali 
poleg družbenih pravobranilcev sa
moupravljanja vendarle nekolikanj bolj 
usposobiti za boj izvršni sveti občinskih 
skupščin in zbori združenega dela, ki pa 
se pogosto vedejo tako, kot da je to le 
sindikalna stvar. Pa ni in ne more biti!

Marjan Horvat

Naš kmetijski 
»rekord«

Kmetovalci so že zdavnaj spoznali, da na 2,6 hektara ob
delovalne zemlje, kolikor je premore povprečna slovenska 
kmetija, ni moč donosno kmetovati, pa tudi na 10 hektarih 
ne, kolikor jih dopušča zemljiški maksimum. Če hočemo v 
prihodnje ustaviti vrtoglavo naraščanje cen kmetijskih pri
delkov in jih po konkurenčnih cenah prodajati zunaj meja, 
potlej moramo slediti drugačnim zgledom.

V kmetijsko razvitejših državah je namreč kmetovanje 
donosno šele na 30 hektarih zemlje. Pri nas pa je proces 
ravno nasproten: zemljišča se še kar naprej drobijo. Name
sto s kmetovanjem, se ukvarjamo vse bolj z vrtičkarstvom. 
Na zadnji seji izvršilnega odbora ROS delavcev kmetijstva 
in živilske industrije Slovenije so med drugim obsodili 
takšno drobljenje zemlje. Podatki so zaskrbljujoči, saj je 
danes v naši republiki več kot 60.000 majhnih kmetij ali 
dobra tretjina vseh, ki premorejo le do enega hektara zem
lje. V zadnjih 20 letih se je število takšnih »kmetovalcev« 
povečalo kar za polovico.

Ekonomski načrti o združevanju kmetijskih zemljišč za 
zdaj še niso obrodili sadov, kakšnih 17 odstotkov ali nekaj 
več kot 33.000 kmetij premore od 5 do 10 hektarov zemlje. 
Še več. Povečuje se število nekmečkih lastnikov zemljišč. 
Če k temu dodamo še podatek, da vsako leto izgubimo za
radi stanovanjskih in drugih pozidav okoli 2000 hektarov 
po pravilu najboljše kmetijske zemlje, dobimo svojevrsten 
rekord. Jugoslavija je edina država v Evropi, kjer se kmetij
ska posest še kar naprej drobi in uničuje v tolikšnem obse
gu-

M. F.

Med veliko in malo 
politiko

Med nevarne pasti, v katere padamo zadnje čase, spada 
tudi splošna obsedenost naroda z veliko politiko. Delavec in 
občan sta naravnost bombardirana z načelnimi razpravami z 
vseh strani — o političnem sistemu, centralizmu in partiku- 
larizmu, o enotnem jugoslovanskem tržišču, o zapiranju v 
kaj vem kakšne meje, o nacionalizmu, o položaju delavca v 
reprodukciji... Človek je z vsem tem dobesedno znoren. 
Begajo ga zgodovinske teme družbenega razvoja in države.

*
Tako pa sploh ne opazi, kako vse bolj neznosen je njegov 

položaj v lastni tovarni, v občini, v mestu. Neznosen v tistih 
»malih« stvareh, ki sestavljajo življenje.

Predsednik občine ima lahko najbolj progresiven odnos 
do gibanja neuvrščenih, do enakopravnosti narodov in na
rodnosti, do socializma in samoupravljanja — toda če hkrati 
nima posluha za organizacijo komunalnih in javnih služb, ki 
so za vsakega krajana življenjskega pomena, pač ne more 
napraviti izpita za političnega delavca in državnega funk
cionarja.

Pravica do štrajka 
ali trda roka

Zavest delavcev se je v zadnjem času korenito spremenila. 
Na njen zasuk je kajpak vplivala naraščajoča gospodarska 
kriza, naša številna protislovja, ki prodirajo na plan, tegobe 
vseh vrst... Delavci so se počasi le zavedli, da vzrok vseh 
njihovih stisk ni zgolj gospodarski, ampak predvsem poli
tični. Kriza je delavca dobesedno prisilila, da razmišlja poli
tično, da gleda čez svoje ožje družbene okvire. Razumljivo 
torej, da se je pri tem spremenila tudi tarča njegove jeze.

Tako nekako je v intervjuju za Areno razmišljal Boro 
Kuzmanovič, profesor socialne psihologije beograjske filo
zofske fakultete. Ugotovil je še. da je Zveza sindikatov pov
sem odtujena od članstva. Prvi vzrok prepada je to. da de
lavci sami niso usposobili sindikata (hm, le čemu?!), da bi 
lahko ščitil njihove pravice. Drugi pa tiči v tem. da so sindi
kalni voditelji izgubili svojo samostojnost in utonili v drugih 
družbenopolitičnih forumih. Kot tak pa je sindikat šibki 
člen v verigi politične moči—in napad nanj je manj nevaren 
od napada na Zvezo komunistov. Delavci to dobro vedo, in 
kritizirajo sindikat, ker od njega zaman pričakujejo pomoč 
in zaščito. Partije ne kritizirajo zaradi strahu, da jim bo kdo 
podtaknil protikomunistične in sovražne namene.

Delavsko nezadovoljstvo se izraža v posameznih, spon
tanih nastopih, brez kontinuitete — predvsem zato, ker je 
delavski razred razdrobljen. Moral bi imeti vsaj priznano 
pravico štrajkati. Tako bi lahko izražal svoje nezado
voljstvo in ga ustvarjalno uperjal v reševanje nakopičenih 
družbenih težav. Zdaj ljudje nevroze raje izživljajo doma in 
na ulici, zato raste prestopništvo, kar lahko povzroči za
hteve po trdi roki, češ bolje to kot razsulo...

---------  C. B.
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Kakšni gospodarji smo

Že ob polletju smo ugotavljali, da se razmerij v 
razvojni resoluciji za letošnje leto pri razporejanju 
dohodka ne držimo. Statistika pravi, da je v tretjem 
trimesečju še slabše, kajti ob polletnih obračunih je 
slovensko združeno delo namenilo za akumulacijo 
23,5 odstotka ustvarjenega dohodka, v tretjem 
trimesečju pa le 16,6 odstotka v tem obdobju 
ustvarjenega dohodka.

Zaskrbljujoči so podatki o gibanju sredstev za 
osebne dohodke in skupno porabo. Za to je bilo ob 
devetih mesecih namenjenih kar 93,7 odstotka več 
sredstev kot v enakem obdobju lanskega leta. Re
solucija pa je začrtala globalno rast tovrstnih sred
stev v višini 90 odstotkov celotne nominalne rasti 
dohodka. Ker se je »primerljivi dohodek« v ena
kem obdobju povečal za 90,4 odstotka, bi rast 
osebnih dohodkov in skupne porabe delavcev 
lahko dosegla 81,4 odstotka. Potemtakem so v or
ganizacijah združenega dela v globalu presegli do
govorjene meje za 15,1 odstotka. Ob polletju pa je 
ta odstotek znašal samo 6,8.

Tako sproščena delitev sredstev za osebne do
hodke vpliva kajpak tudi na raven realnih osebnih 
dohodkov. Povprečni čisti osebni dohodek na de
lavca, obračunan za 9 mesecev letošnjega leta, 
znaša 46.637 dinarjev in je od osebnega dohodka v 
lanskem, enakem obdobju višji za 89,8 odstotka, 

nbma meinbalaen ni utfil rosjnbo. i ; ;:'"i "" "

SkrOb 75,8-odstotni rasti cen življenjskih potrebščin . 
tako so izračunali statistiki, pa takšno gibanje s(. 
osebnih dohodkov pomeni v povprečju za 8 odstot' ^ 
kov višje realne osebne dohodke delavcev, zaposR' ^ 
nih v gospodarstvu. .

In da bo mera polna, zapišimo, da tudi pri ras11 ^ 
sredstev samoupravnih interesnih skupnosti druZ' ^ 
benih dejavnosti, kjer je sicer težje določiti preše' ^ 
ganje resolucijskih okvirjev, ni šlo vse tako, k0’ I ^ 
smo se dogovorili. Letošnji obseg sredstev za sise , ^ 
družbenih dejavnosti je večji, kot je predvideva^ ra 
resolucija, sredstva za osebne dohodke in skupn° ^ 
porabo pa so se v ozdih družbenih dejavnosti pove' ^ 
čalaza kar 107,8 odstotka v letošnjih devetih mese' ^ 
cih v primerjavi z enakim obdobjem lani. Tudi za ^ 
zadovoljevanje splošnih družbenih potreb so ozd1 ^ 
morali dati za 78,2 odstotka več kot v lanskih prvid ^ 
devetih mesecih. Seveda je zato akumulacija pove' ^ 
čana le za 68 odstotkov v primerjavi z lanskimi de' S1
vetimi meseci, in ker bi morala le-ta biti vsaj enak3 ^ 
rasti primerljivega dohodka, so tudi pobožne želje- ^ 
da je tieba več namenjati za akumulacijo, splavale p° j ^ 
vodi. In ugotovitev: tako kot marsikaterega cilj3 v j st. 
gospodarjenju letos ne dosegamo, tako tudi U
enega izmed ključnih: da bi ohranili vsaj realu0 
raven akumulacije. Se

M' ’ na
________________________^ oc

Dvajset let Gipossa
Sozd Giposs združuje 7 delovnih organizacij z 12.000 

zaposlenimi, ki delajo predvsem pri gradnji mesta Ljub
ljane (stanovanjskTprogram). V 20 letih so uporabni
kom predali ključe tri tisoč Stanovanj letno, investicijska 
kriza pa jih je v zadnjem času prisilila k izvozu ponudbe 
(predvsem v Alžirijo). V pripravi je podpis sporazuma, 
ki jim bo v letu 1986 odprl vrata še na Poljsko. Predvi
deni so kompenzacijski posli v znesku 150 milijonov do
larjev za obe strani. Na domačem trgu, ki bo sicer še na
dalje »šibak«, si več kot doslej obetajo od montažnih 
konstrukcij za specializirane obrate (predvsem na Hrva
škem in deloma v Bosni in Hercegovini). In dela v do- 
.mači republiki? V ljubljanski soseski »Zigurat« gradijo. 
144 stanovanj, katerih cena, oblikovana po tržnem nače
lu, je še ”2dno vprašljiva. Je pa tudi res, da jim je stano
vanjska skupnost obrnila hrbet, saj jim ne zagotavlja po
trebnih sredstev za zidavo in tudi banka ne ustreznih 
kreditov. Tako so se vsaj kratkoročno morali podati v 
samoinvestitorstvo.

I. Žu.

Zaščititi
družbeno
imetje

Odbor za SLO in družbeno san1® 
zaščito pri RS ZSS se je osredotoč* 
na vprašanja uveljavljanji Zv
pravnega delavskega nadzčjlS“*gjj jn 
preventivnega ravnanja pnJ''ipreL;; Ijj 
manju samoupravnih : 8<31pcitčv 1 pt 
njihovem uveljavljanju. Na seji, ne 
je vodil Marjan Orožen1, so1 ugotovi > p£ 
da ponekod še vedno ponujajo sa S(, 
moupravno delavsko kontrolo 1 n j 
varstvo družbenega premoženja te trj 
samoupravnih pravic zgolj z delova 
njem organov samoupravne dela' ^
ske kontrole;ne pa vseh delavcev. P° nj
sebej so opozorili na oblike ogroža 
nja družbene lastnine in naloge si 
dikata za preprečevanje in odptav ar 
Ijanje vzrokov za njegovo odtujev? 
nje, povzročanje škode in ogrožan) - ^ 
O tem bo razpravljalo tudi predse jz. 
stvo RS ZSS. ..



Delavska enotnost

■ Kako izpolnjujemo dolgoročni program gospodarske 
^bilizacije

Inflacija sproti
požira dosežke

livne rezultate zaradi zmanjšanja 
osebne porabe. Ozdi ne bodo 
mogli več dolgo nositi bremena 
izrazito omejevalne gospodarske 
politike. Žal pa v seznamu ukre
pov, ki naj bi pripomogli k hitrej
šemu izpolnjevanju stabilizacij
skega programa, ni prav tistih, ki 
naj bi izboljšali gmotni položaj 
gospodarsstva.

Navada je 
železna srajca

Vsi, ki so dobili poročilo o iz
polnjevanju programa stabiliza
cije v roke, mislijo, da bi moral

^ Zvezni izvršni svet je novem- 
..V1 Pripravil dokaj zajetno poro- 
j i o uresničevanju prvega dela 

j ,0|goročnega programa gospo- 
| arske stabilizacije. Razen dele- 
| jj?,0v zbora republik in pokrajin,' 

1 so o tem gradivu razpravljali 
. ■ novembra, so ga dobili v roke 

l^ni člani predsedstva SFRJ.
| ako aktualno in pomembno je 
j ^antreč, da je Predsedstvo SFRJ 
39n drugega odstavka

člena ustave SFRJ sklenilo 
I ^ncati sejo zveznega izvršnega 

,eta *n na dnevni red seje uvr- 
vprašanje: družbenogospo-stiti

d 1I arske razmere in bistvene 
°8e in ukrepi družbenogospo- 
pJkega razvoja in ekonomske

j ^ tako se je zgodilo, da v dneh 
I 29. novembrom nismo po-

in prebirali samo novic o
plovnih dosežkih, marveč tudi 
e*° kritične in zaskrbljene be- 
ede o tem, kje smo, ter kako, po 
ajeri poti naprej, da bi se izko- 

i 'z sedanje hude gospodarske 
stiske.

**° prvem polčasu 
" neodločen rezultat

l
, ^namenja hude gospodars 

; jri^e so več kot očitna. Inflac 
| dobila vznemirljive razsežr 

K gospodarska rast dejans 
nasvtaja. Rast izvoza je manjša 
acrtovane. Življenjska raven 
aPrej pada, čeprav bomo do; 

I 1 rast industrijske proizvodi 
| tn Presežek v plačilni bilanci. \ 
jT.Ppmeni, da ne izpolnjuje) 

lačnih ciljev in nalog ekono 
e Politike. Sedanjih neugodi 

azmer, slabosti in teženj ni rr 
: “ Ce kar naprej opravičevat 
j jektivnimi okoliščinami, 
/mere so v precejšnji meri p 

dica počasnosti, omahovanj

fr\v piv^ iaz.t- vact
stak-6®3 Pr°grama gospodai 

dizacije, pa tudi velikih 
1 v stališčih do nekaterih 

, etabnih vprašanj, tudi do ti; 
0 katerih smo že izobliko 

Jahšča. Dejstvo je, da neupr 
* n° zamujamo pri sprejemr 

®vilnih nujnih sklepov, še 
eaej ukrefx>v protiinflaci 
arave, med drugim tudi za 
aPora proti njim, številne 

if^ejete sklepe pa nedosle 
Polnjujemo. Te pomanjklj 

, 1 so še posebej izrazite pri t 
ptjanju politike in zve; 
si[i P*sov in drugih ustre;

‘epov. Po drugi strani pa je 
sn?0’ da na*‘ naravni viri, 
barske in delovno-stroko 

^o^gljivosti z uveljavitvij

. Produktivnejšega dela 

PraSif?ialistiČ"ega ^Janja, omogočajo zajj-.,ja, uuiugr
^gauvnih teženj in oop 

stv Spektiv za uspešni razve 
njeeni po8°j za to je tudi di 
trga enotne8a Jugoslovan

kra^e*egati zk,ora republik 
nj pn So v razpravi o izpoh
spodar1!01"^11683 Pro8ran 
da nn^LStabilizaciJe U8°

^‘cevanje zastavljenih cil
izre^V '3' bila prav takšna a 

an° pomembna v trer

ko sprejemamo nov srednjeročni 
načrt razvoja SFRJ.

V poročilu je sicer vprašanje, v
kolikšni meri so bile zahteve 
Mednarodnega denarnega 
sklada in ukrepi tekoče ekonom
ske politike, ki smo jih spreje
mali v zadnjih letih, v skladu z 
vsebino stabilizacijskih progra
mov, vendar pa je ostalo brez 
prepričljivega odgovora. Čeprav 
so formulacije precej previdne, 
je vendarle jasno, da je obstajalo 
neskladje, Dolgoročnega pro
grama gospodarske stabilizacije 
ni mogoče zožiti na tisto, kar za
hteva IMF.

Socializacije izgub 
ali ljudje na cesti

Očitke, da smo privolili v mo- 
netaristično politiko IMFi, je 
Milka Planinc, predsednica ZIS, 
zavrnila z ugotovitvijo, da prav te 
zahteve mednarodnega sklada 
nismo sprejeli.

•Njihovi izračuni so bili sicer 
pravilni — finančne razmere bi 
uredili po hitrem postopku, v 
odnosih med delovnimi organi
zacijami in bankami bi uveljavili 
finančno disciplino. Nesolventne 
in nelikvidne delovne organiza
cije in banke bi šle v stečaj, hkrati 
pa bi naglo in močno-omejili 
družbeni in osebni standard. Še 
huje pa je, da bi po njihovem 
modelu veliko delavcev ostalo 
brez dela.

Zvezni izvršni svet se je temu 
odločno postavil po robu: pove
dali smo jim, da mi Jugoslovani, 
in ne sklad, odgovarjamo za pre
sojo kritične točke politične, go
spodarske in socialne sposobno
sti družbe, da prenese nujno 
breme in odrekanje. V končnem 
sporazumu je sklad zato svoje 
zahteve omilil.

Prvi sadovi izpolnjevanja dol
goročnega programa gospodar
ske stabilizacije niso impresivni. 
Dosežene stopnje rasti proi
zvodnje, še posebej pa naložb, 
niso visoke. Velika težava je tudi 
v tem, da v sistemu, ravnanju, pa 
tudi v materialnih odnosih še 
vedno nismo odpravili globokih 
korenin inflacijskega načina go
spodarjenja, zato so ti začetni re
zultati še krhki, nestabilni in ne 
vsebujejo nujnega ekonomskega 
pritiska in prisile za večje struk
turalne spremembe v skladu s 
stabilizacijskim programom. 
Izvoz je še vedno majhen; ne za
dostuje niti za zadovoljitev naših 
najnujnejših potreb, še manj pa 
za naše ambicije v okviru strate
gije razvoja države. A vedeti mo
ramo, da smo začeli z velikim 
primanjkljajem v zunanjetrgo
vinski menjavi. Naše gospodar
stvo ima že tretje leto zapored — 
za naše razmere precejšen — 
plačilni presežek. Gospodarske 
razmere so sicer še vedno težav
ne, nestabilne, pa vendar že dru
gačne, takšne, ki obetajo izhod iz 
krize — če ga bomo znali poiska
ti.

Vznemirljivi pa so podatki o 
finančnem položaju gospodar
stva, katerega delež v dohodku 
se je v zadnjih petih letih zmanj
šal za natanko 8 točk. Dosegli 
smo tudi spodnjo dopustno mejo 
padanja osebnih dohodkov. 
Tako je na dlani, da so učinki 
slabega in neučinkovitega go
spodarjenja razvrednotili pozi-

POZIV
organom in organizacijam Zveze sindikatov Slo
venije ob obravnavanju rezultatov gospodarje

nja za leto 1985
Skladno s politiko0Zveze sindikatov Slovenije za obravnavanje rezul

tatov gospodarjenja pozivamo vse organe in organizacije zveze sindika
tov, da ob ocenjevanju rezultatov gospodarjenja za leto 1985 namenijo 
posebno pozornost predvsem:

• pri oblikovanju letnih in srednjeročnih načrtov je treba izhajati iz 
realnih osebn ih dohodkov, izboljšanja življenjskih in delovnih razmer de
lavcev, krepitve reprodukcijske sposobnosti, zadovoljevanja skupnih in 
splošnih družbenih potreb. Zato je treba načrtovati dohodek, ki bo zago
tavljal izpolnjevanje teh ciljev ter načrtovati ukrepe za doseganje proi
zvodnje, ki bo zagotovila povečanje dohodka, predvsem s preusmerja
njem, tehnološko zahtevnejšo proizvodnjo, izvozom, zmanjševanjem 
stroškov na enoto proizvoda, boljšo organizacijo dela in drugačnim raz
porejanjem delovnega časa;
• pri ocenjevanju rezultatov gospodarjenja in možnosti razvoja v pri

hodnjem letu in naslednjem srednjeročnem obdobju je treba opraviti 
primerjalne ocene rezultatov gospodarjenja s sorodnimi organizacijami 
združenega dela v podskupini dejavnosti ter sprejeti ukrepe za dosega
nje najmanj takih rezultatov, kot jih dosegajo najuspešnejše organizacije 
združenega dela (podlaga za primerjanje podatkov s sorodnimi ozdi so 
podatki za devet mesecev ter primerjalni podatki Gospodarske zbornice 
Slovenije);
• ali je ob obravnavi rezultatov gospodarjenja za leto 1985 oprav

ljena temeljita analiza vzrokov doseganja boljše oziroma slabše učinko
vitosti in kakovosti gospodarjenja, predvsem v tistih organizacijah zdru
ženega dela, kjer je fizični obseg proizvodnje, produktivnosti dela in 
izvoza pod načrtovanim, posebej je potrebno razčleniti rezultate poslo
vanja v tistih organizacijah združenega dela, kjer bo ugotovljena visoka 
rast dohodka ob zmanjšanju obsega proizvodnje oziroma storitev in pro
duktivnosti dela;
• kakšna so bila pri razporejanju dohodka razmerja med bruto oseb

nim dohodkom na delavca in akumulacijo glede na angažirana sredstva 
v primerjavi s sorodnimi organizacijami združenega dela in v podskupini 
dejavnosti v tekočem srednjeročnem obdobju oziroma ali je politika deli
tve skladna s samoupravnimi sporazumi o skupnih izhodiščih in osnovah 
razporejanja dohodka in čistega dohodka ter delitev sredstev za osebne 
dohodke in skupno porabo;

• v organizacijah združenega dela, v katerih je ugotovljena izguba, je 
treba z izdelavo kakovostnih sanacijskih programov, s preusmeritvijo 
proizvodnih programov doseči trajno sanacijo.

Usmeritve za delo Zveze sindikatov Slovenije pri obravnavanju rezultatov go
spodarjenja na podlagi zaključnih računov za leto 1984 (Sindikalni poročevalec 
št. 1, 10. januar 1985)

ZIS spričo zapletenih in v resnici 
kriznih gospodarskih razmer 
takšno poročilo pripraviti že ve
liko prej..Rezultate smo dejan
sko dosegli samo v zunanji lik
vidnosti, izboljšali smo preskrbo 
trga in deloma zmanjšali porabo, 
ukrepi pa so bili zvečine sprejeti 
z zamudo in parcialno. O tem 
priča tudi dejstvo, da je dinar v 
zadnjih treh letih devalviral za 
350 odstotkov, to pa vendarle ni 
zagotovilo ustreznih rezultatov v 
prizadevanjih za rast izvoza. Na
sprotno — pospešilo je inflacijo. 
V besedah smo vsi za strateške 
opredelitve in uveljavitev eko
nomskih zakonitosti, v praksi pa 
ravnamo popolnoma drugače. 
Težave pri usklajevanju se še zla
sti zaostrujejo pri materialnih 
vprašanjih. Od sprejetja stabili
zacijskega programa do danes je 
bilo sprejetih veliko zakonov in 
aktov, učinek teh ukrepov pa je 
sorazmerno skromen.

Poglavitne bolezni naše 
družbe so neodgovornost, opor
tunizem, korupcija, kriminal in 
sebičnost interesov posameznih 
birokratskih skupin, ki se zbirajo 
v vseh republikah in pokrajinah, 
ki delajo kompromise in ki so 
poglavitni nosilci odpora proti 
stabilizacijskemu programu, če
prav se pred javnostjo kažejo kot 
borci zanj. Te bolezni so tudi 
glavni vzrok za vse težave, kot so 
dolgovi, izgube, napake in od
kloni, inflacija, nacionalizmi itn. 
Če bi program v celoti izpolnje
vali, bi morali ob takšnem od
nosu do dela zapreti okoli 5.000 
tozdov, tako da bi bilo prek mili
jon zaposlenih ogroženo, saj so 
se ljudje navadili tega, da dobijo 
osebni dohodek, čeprav skro
men, ne glede na rezultate dela. 
Administracija se je navadila 
dobro živeti, ne glede na razmere 
v družbi.

Glavne bitke 
še pred nami

Vse kaže, da bo postala osred
nja naloga subjektivnih sil v pri
hodnje boj z inflacijo. Tej nalogi 
bo treba podrediti vse dejavnosti 
— ekonomsko politiko v celoti, 
vse gospodarske ukrepe, pa tudi 
vso družbeno dejavnost. To pa 
zahteva odločno usmeritev v 
uveljavljanje ekonomskih meril 
in krepitev vseh kakovostnih de
javnikov gospodarjenja.

Inflacije ne povzroča sistem 
socialističnega samoupravljanja, 
marveč jo povzročajo po
manjkljivosti v sistemu — od
miki od temeljnega načela go
spodarjenja z dohodkom in 
družbenimi sredstvi nasploh.

Pravice delavca do razpolaga
nja z družbenimi sredstvi nismo 
uveljavljali v skladu z obveznost
jo, da je treba družbena sredstva 
uporabljati tako, da se nenehno 
povečujejo in da m<5rajo biti sub
jekti, ki jih uporabljajo, spo
sobni z rezultati svojega dela 
redno vračati družbena sredstva.

Po ekonomski logiki je docela 
nemogoče primerjati inflacijo 
kot pojav, pa tudi njeno stopnjo, 
način in čas, ki ga potrebujemo, 
da bi jo odpravili, z državami ra
zvitejše Evrope. Pri tem žal ne 
moremo povzeti nikakršnega re
snega sklepa iz dejstva, da gre za 
države, ki so naši pomembni go
spodarski partnerji. To je mo
goče sprejeti le kot pozitivno 
težnjo, da bi se na podlagi našega 
družbenega sistema približali 
njihovim gospodarskim razme
ram, ki so v bistvu stabilne. 
Treba pa je vedeti, da je njihovo 
gospodarstvo doseglo stabilnost 
na podlagi gospodarjenja po lo
giki profita, po strogih ekonom
skih merilih, da tam ni mogoče, 
da kdo ne bi poravnaval svojih 
obveznosti in da bi delil sredstva, 
ki jih ni, da v teh državah nesol- 
ventna podjetja in banke sani
rajo z realnimi sredstvi ali pa jih 
po kratkem postopku likvidirajo, 
hkrati pa delavci ostajajo na 
cesti.

Pri nas mnogi, ki površno poe
nostavljajo vse pojave, poudar
jajo, da je domala edini vzrok ve
like inflacije večja liberalizacija 
cen in kajpada ponujajo tudi 
najbolj preprost recept za njeno 
odpravo — administrativno 
uravnavanje cen. Zagovorniki 
administrativnega uravnavanja 
cen pozabljajo, da ima inflacija 
tudi drugo plat. Če ne odpraviš 
njenih vzrokov, jo bodo admini
strativno določene cene le prikri
le, z vso silo pa se bo uveljavila v 
obliki osiromašenja trga in po
manjkanja, praznih polic v trgo
vinah, »sivih« cen, izigravanja 
predpisov, rasti izgub, pa tudi — 
kar je še huje, v reproduciranj u 
gospodarske strukture, ki se bo 
čedalje bolj ravnala po admini
strativnih rešitvah in ne po za
htevah svetovnega in domačega 
trga, brez česar ne moremo na
prej.

V krizo nas 
je potisnila delitev 
po potrebah

Naša inflacija ima globoke ko
renine v dolgoletnem še neod- 
pravljenem inflacijskem načinu 
gospodarjenja in inflacijskem 
načinu uveljavljanja vse gospo
darske politike. Inflacijska stop
nja v razmerah svobodnejšega si
stema cen samo izpričuje težo 
vseh pomanjkljivosti gospodar
stva doma in v odnosih s tujino.

Da bi ohranili in še naprej 
uspešno razvijali naš socialistični 
samoupravni sistem v skladu z 
opredelitvami dolgoročnega sta
bilizacijskega programa, mo
ramo poiskati možnost, da se 
bomo, četudi z novimi žrtvami in 
odrekanjem, znebili inflacij
skega načina proizvodnje, ki se 
je dolga leta uveljavljal in se za
koreninil. Moramo se v mejah 
možnosti naše družbe znebiti ve
likanskega balasta, ki je nastal v 
času, ko je birokratsko-politični 
voluntarizem ustvarjal razmere, 
v katerih je bilo mogoče in nujno 
doseči vse, kar so želeli in kar je 
bilo »družbena potreba«. Si
stem, v katerem je bilo mogoče 
porabiti več, kot smo ustvarili, v 
katerem smo docela pozabili na 
ekonomska merila in merilo do
hodka — da se morajo družbena 
sredstva vedno obrestovati — ta 
merila so utonila v splošni evfo
riji visokih stopenj rasti, name
njanja velikih sredstev za na
ložbe brez obveznosti, da bi bil 
učinek večji od vloženih sred
stev.

Da bi to usmerjenost subjek
tivnih sil naše družbe za odpravo 
inflacije učinkovito podprlo, je 
predsedstvo SFRJ sklenilo temu 
podrediti vse dejavnosti in ukre
pe. To je nujno zato, ker sedanja 
stopnja inflacije zelo slabo vpliva 
na gospodarstvo in vso družbo pa 
tudi na politično razpoloženje 
delovnih ljudi in občanov. Upoš
tevati je treba tudi, da so kore
nine inflacije trajne in globoke, 
da gre za izraz številnih slabosti v 
dosedanjem razvoju in za dejav
nik zaostrovanja protislovij in 
poslabšanja položaja. Zato je 
treba stopnjo inflacije bistveno 
zmanjšati in zmanjševati.

Da bi to lahko dosegli, je 
nujno treba usposobiti organiza
cije združenega dela, da bodo 
gospodarile tako, da bodo eko
nomska merila prišla do polnega 
izraza, s tem pa jih je treba go
spodarsko spodbujati za večjo 
proizvodnjo in izvoz, kar je naj
pomembnejši dejavnik zmanjše
vanja inflacije.

Vse to pa zahteva takšen 
preobrat v vsej družbi, celovite 
gospodarsko-sistemske ukrepe, 
razvojno politiko, ukrepe eko
nomske politike in konkretne 
stabilizacijske programe v orga
nizacijah združenega dela, da bi 
na vseh ravneh zagotovili mož
nosti za zajezitev in znižanje 
stopnje inflacije.

Vinko Blatnik
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Delavska enotni4

Uvodna beseda člana predsedstva RS ZSS Mira Gošnika

Ali bo delavcu ostajala le 
pravica, da dela, 
za ostalo pa bodo 
že poskrbeli drugi

plošitev na podlagi pojavnih 
oblik ter načinov, s katerimi po
nazarjamo napačne prijeme, 
stranpoti, tehnokratske in po
dobne deviantne težnje, poskuse 
in žal ponekod tudi že izvedene 
reorganizacije. Skupne značilno
sti pobud, predlogov in tudi že 
izvedenih sprememb samou
pravne organiziranosti ozdov so 
vendarle prevečkrat izmišljene, 
zgolj napovedane, a neuveljav
ljene spremembe prvega pogoja 
za tozd — to je glede delovne ce
lote. Tehnologija se spreminja le 
na papirju. Trdijo, da bo večja 
poslovnost omogočena le z uki
nitvijo oziroma združevanjem 
tozdov, da z reorganizacijo od
pravljajo pretirano osamosvoji-

Predlagam, da je današnja 
razprava nadaljevanje naših 
skupnih prizadevanj, da ned
voumno in ponovno povemo, da 
sindikat ne pristaja na nikakršno 
spreminjanje samoupravne or
ganiziranosti in samoupravnega 
odločanja, zunaj in mimo z 
ustavo in zakoni določenih ok
virov, po bližnjicah in poteh, ki 
prej ali slej vodijo k temu, da bi 
delavcu ostajala pravica, da dela, 
za vse drugo pa bodo že poskr
beli »drugi«. Ne pristajati seveda 
ne pomeni pasivnega odnosa do 
teh tokov. Nasprotno, pomeni 
nujno in sprotno ter premišljeno 
odzivanje na zamisli, pobude, 
predloge in podobno — seveda z 
večjo družbenopolitično vlogo in 
jasnimi družbenopolitičnimi sta
lišči sindikata do spreminjanja 
vsebine, oblik in postopkov pri 
uveljavljanju socialističnih samo
upravnih proizvodnih odnosov.

Pri tem je nujno poenotiti 
skupna merila, po katerih se 
bomo ravnali.

Pri presoji spreminjevalnih 
predlogov za vsebino proizvod
nih odnosov se bomo ravnali po 
celoti ustavnih in zakonskih te
meljev socialističnega samou
pravnega družbenoekonom
skega položajadelavcev. Ti izha
jajo iz pravice do dela z družbe
nimi sredstvi, pravice do samou
pravljanja in vseh drugih, na ta 
dva neodtujljiva temelja vezanih 
pravic, obveznosti in odgovorno
sti. Glede oblik organiziranja 
bomo vztrajali pri temeljni orga
nizaciji združenega dela kot te
meljni celici družbene reproduk
cije, kjer se delo delavcev nepo
sredno združuje z družbenimi 
sredstvi za delo in kjer se odloča 
o celoti pogojev in rezultatov 
dela v soodvisnosti od lastne in 
družbene produktivnosti dela, 
upoštevaje pri tem osebne, 
skupne in splošne družbene po
trebe in interese, načelo solidar
nosti in vzajemnosti ter druž
beno naravo'dohodka kot izraz 
skupnega družbenega rezultata 
dela. Pri tem bomo posebej 
spodbujali procese in odnose, ki 
morajo delovati tako. da bodo 
tozdi kot deli delovne organiza
cije v njeni sestavi s skupnim 
delom združenimi sredstvi, zdru
ženimi sredstvi, poslovanjem in 
funkcijami dosegali lepše uspe

he. Postopki uveljavljanja socia
lističnih samoupravnih odnosov 
so lahko samo samoupravni, pri 
čemer mislim na samoupravlja
nje v ožjem pomenu odločanja. 
Samoupravljanje kot celovit 
družbenoekonomski odnos, kot 
odnosi med ljudmi, združenimi v 
procesu dela, ustvarjanja in raz
porejanja nove vrednosti, pa se
veda vsebuje celoto odnosov, ki 
temeljijo na družbeni lastnini in 
iz nje izhajajočih revolucionar
nih sprememb, ki jih združeni 
delavci v naših razmerah uve
ljavljajo v razvojnem procesu.

Napadi na družbeno 
lastnino

Ugotavljamo, da prepočasi 
uveljavljamo družbeno lastnino 
kot odnos, kot eno temeljnih 
pridobitev revolucije in razred
nega boja. Ta počasnost in težnje 
po odtujevanju ali celo zanika
nju tega odnosa z odtujevanjem 
odločanja o dohodku in uprav
ljanja le-tega kot izrazu družbe- 
nolastninskih odnosov na vseh 
ravneh —od tozda do sistemskih 
rešitev — v bistvu omogočajo, 
ohranjajo ali celo spodbujajo 
vrsto napačnih ravnanj, ki izkriv
ljajo odnos do družbene lastnine. 
Kaj so drugega kot zanikanje bi
stva družbene lastnine denimo 
zgrešene naložbe, administra
tivno odvzemanje z delom 
ustvarjenega dohodka od delav
cev, paradržavno združevanje 
sredstev za »skupne prioritete«, 
določene brez delavcev; podce
njeno ovrednotena sredstva za 
delo, ki povzročajo, da se fiktivni 
dohodek iz tega na to priliva; kaj 
so državno in skupinske — last
ninske težnje v tozdih in delovni 
organizaciji, nedograjeni »do
hodkovni odnosi« med tozdi v 
delovni organizaciji in sozdom 
drugega kot poskus »razlastitve« 
tistega, ki je novo vrednost de
jansko ustvaril?

Politične bitke za tako celovito 
razumevanje družbene lastnine 
kot odnosa in obenem kot pod
lage samoupravnih odnosov še 
dolgo ne bomo dokončno izbo
jevali, družbeno-zaščitne naloge 
za njeno varovanje in razvoj ter 
nenehno večanje in izboljševa
nje ne bodo uspešno opravljali 
neosveščeni posamezniki, ki 
družbeno lastnino pojmujejo kot 
»naše in nikogaršnje«.

Takih se tu in tam kakšna upo
rabna oblika tako pojmovane 
družbene lastnine kar preprosto 
prime. S temi sicer še kar na hitro 
opravijo poklicani organi.

Iz prakse je slišati veliko več 
kritik na račun tistih, ki sicer na
videzno ničesar ne jemljejo s 
tega družbenega kupčka, a prav 
malo njemu tudi prilagajo! 
Menim, da so slabo delo. slaba 
izkoriščenost sredstev za delo, 
ustvarjanje izgub zaradi subjek
tivnih vzrokov, podpovprečna 
produktivnost, družbeno nepo
trebno delo, ki ga trg ne potre
buje ter druge podobne slabosti, 
prav tako kršitve družbenolast- 
ninske osnove združenega dela.

Na vseh teh področjih in vseh 
teh in podobnih, vsem znanih 
primerih sc \ bistvu srečujemo z

V sredo, 4. decembra, se je pod vodstvom Marjana Orožna se
stal v mali dvorani Skupščine SRS republiški svet Zveze sindika
tov Slovenije. Osrednjo pozornost so člani namenili nalogam 
zveze,sindikatov pri dograjevanju samoupravne organiziranosti in 
oblik samoupravnega odločanja v organizacijah združenega dela. 
Razprava je na podlagi temeljito pripravljenega gradiva in uvod
nega referata Mira Gošnika, člana predsedstva RS ZSS, osvetlila 
zlasti temne strani sedanjih reorganizacijskih prizadevanj v neka
terih večjih ozdih, ki spodmikajo tla za resnično odločanje delav
cev in zanemarjajo ustavna in zakonska določila, ki jih je treba 
upoštevati ob vsaki statusni spremembi. (Zaradi zaključka redak
cije bomo več o tem objavili v prihodnji številki Sindikalnega po
ročevalca).

Republiški svet je potrdil tudi osnutek družbenega dogovora o 
skupnih osnovah in merilih za samoupravno urejanje odnosov pri 
pridobivanju in delitvi dohodka v SR Sloveniji ter sprejel predlog 
dopolnitev iz sprememb stališč CK ZKJ o idejnopolitičnih vpra
šanjih ustavnega položaja delavcev pri odločanju o dohodku in 
sredstvih družbene reprodukcije ter o gospodarjenju z njimi. Sez
nanil poseje tudi z delom v republiškem svetu zveze sindikatov pri 
pripravi planskih listin.

napadi na družbeno lastnino. Tu 
je političnega osveščevalnega 
dela za sindikat toliko, da bi ga 
stežka zmogli, četudi bi se osre
dotočili zgolj na tovrstne naloge. 
Ob tem pa ne velja pozabiti, da 
sta družbena lastnina in samou
pravljanje deležna tudi poseb
nega družbenega varstva. To se 
začne s samozaščitno funkcijo 
delavca, ki mu je varovanje te
meljev svojega položaja, teme
ljev svoje in skupne prihodnosti 
ob pravem razumevanju bistva, 
ob zavestnem prevzemanju ce
lote pravic, obveznosti in odgo
vornosti samo po sebi razum
ljena eksistenčna skrb in mate
rialno jamstvo razvoja. To dej
stvo potrjujejo v vsej družbeni 

i! celovitosti prav posebej nenehna 
odrekanja delavcev v prid razvo
ja. To nam dokazujejo razvojni 
koraki, ki so v obliki naložb vidni 
v slehernem delu naše dežele. Če 
odmislimo posojila, je ogromen 
delež akumulacije kot odložene 
porabe vložen v razvoj, v boljši 
jutri delavcev in bodočih rodov.

Funkcije varstva družbene 
lastnine in samoupravljanja iz
polnjujejo poleg delavcev nepo
sredno tudi vsi organi upravlja
nja, samoupravna delavska kon
trola, državni in družbeni organi 
nadzora, odkrivanja in pregona, 
sodišča, družbeni pravobranilci 
samoupravljanja, skupščine in 
drugi organi. Ob doslednem 
opravljanju njihovih funkcij in 
nalog bi bila družbena lastnina, 
gotovo bolje varovana; to pome
ni, da bi hitreje, bolj dosledno in 
navkljub gospodarskim težavam 
in inflaciji, ki objektivno omeju
jejo hitrejši napredek, dosled
neje uveljavljali samoupravne 
družbenoekonomske odnose.

;i Družbenopolitične naloge sindi
kata v vseh oblikah delovanja in 
organiziranja pa bi bile dostikrat 
veliko lažje in izvedljive, če bi te
sneje sodelovali tudi z vsemi temi 
organi

Izmišljeni razlogi za 
ukinjanje tozdov

Zdelo sc nam je potrebno, da 
I delno ponovno, delno pa širše 

' afirmativno opišemo in komenti
ramo možnosti za ustanavljanje 
(reorganizacije) temeljnih in de
lovnih organizacij. Ob tem smo 
opisali kar največ možnih poš

tev tozdov, da je samoupravlja
nje prezahtevno (celo »neob
vladljivo« smo slišali v neki raz
pravi); da popravljajo napake iz 
obdobja, ko so tozde ustanav
ljali pod političnim pritiskom 
ipd. Podrobnejši vpogled in 
nekaj konkretnih razprav ob 
obrazložitvah pa je odkrilo, da 
niso urejeni elementarni dohod
kovni odnosi med tozdi in de
lovno organizacijo, med tozdi in 
DSSS ter tozdi skupnega pome
na, odnosi med vsemi »članica
mi« DO (članice — to je nesmi
selno uporabljen izraz v enem od 
elaboratov za reorganizacijo!).

Veliko poudarkov dajejo 
uspešnosti, večji uspešnosti, ra
cionalizacijam vseh vrst in po
dobnemu. Zveni, kot da je sa
moupravljanje v delih DO, ki so 
organizirani kot tozdi v njeni se
stavi, krivo za manjšo uspešnost, 
za neracionalnosti, za neuveljav
ljeno delitev in organizacijo dela 
ipd.

Ali ne stoje morda stvari, gle
dane skoz ta očala, na glavi? Ali 
ne poteka s tem v bistvu pole
mika z delavci, z njihovimi neod- 
tujljivimi pravicami in odgovor
nostmi, če postavljajo pred člo
veka in absolutno v ospredje vse 
druge funkcije ozda?

Nekatera mnenja so dejansko ■ 
zvenela tako, kot da procesi 
družbene reprodukcije niso pre- 
venstveno namenjeni človeku, 
delavcu, njegovemu razvoju in 
ambicijam, da si z učinkovitim in 
družbeno potrebnim delom za
gotavljajo svojo socialno in ma
terialno varnost ter trdnost v ra
zvoju. S tem pa je v medsebojni 
odvisnosti in odgovornosti do 
drugih tudi objektivno nosilec 

j skupnega družbenega razvoja.
Še bi lahko naštevali primere, 

pojavne oblike, odkrite in pri- 
; krite namere, ki jih želijo doseči 

z elaboriranjem (baje) nujnih 
| sprememb. Menim, da je gradivo 
| dovolj nazorno glede tega. Ti 

procesi dobivajo tudi širšo publi
citeto in jih skušajo ponekod 
celo že posploševati in strokov- 
no-znanstveno utemeljevati. 
Naj omenim, da je vrsto razmiš
ljanj in »nove ustvarjalnosti« 
spodbudila tudi napovedana kri
tična analiza delovanja politič
nega sistema socialističnega sa
moupravljanja. Nekateri so jo 
razumeli celo taUu kot da je že

razveljavljen zakon o združe
nem delu.

Bo večtisočlanski kolektiv 
nasedel nesamoupravne- 
mu modelu

Predsedstvo republiškega 
sveta je do osnutka analize že 
opredelilo svoj globalni odnos. 
Samokritično bomo morali vzeti 
v zakup večino kritik v njej, ki 
letijo na sindikat. Ta je veliko
krat omenjen v predlaganih 
ukrepih za utrditev političnega 
sistema socialističnega samou
pravljanja. Seveda pa bo sindi
kat težko stal za zamislimi, kot 
jih na primer ponuja »model 
Gutenberg«, ki ob vsej spošto
vanja vredni in dokaj točni kri
tiki razmer vendarle ponudi 
model »pridnega (mezdnega) 
delavca«, ki mu direktor daje 
naloge in plačo! Podobno skraj
nost smo videli te dni, ko sana
cijski začasni kolektivni poslo
vodni organ ugotavlja, da: 
(...) navideznost sistema uprav
ljanja (...) po organizacijskih 
enotah (...) pomeni le izvrševa
nje dejstev, ki so bolj ali manj 
dana zunaj delovne organizaci
je (beri: torej tozdi in odločitve 
so DO vsiljeni).

In naprej: »(...) realizacijo 
sanacijskega programa bo omo
gočila samo enotna, učinkovita 
in racionalno organizirana DO, 
ki je ne bodo motili posamični in 
skupinski interesi; združitev v 
enovito delovno organizacijo je 
s cilji in programom osnova in 
pogoj za uresničitev sanacije« 
(beri: odpravimo različne inte
rese z reorganizacijo, ukinitvijo 
tozdov, pa bo sanacija uspela). 
To je najmanj možno, vsaj kar 
zadeva slogo interesov, tudi po
samičnih!

V nadaljevanju smo prebrali, 
da bo v taki, enoviti DO (name
sto sedanjih tozdov) delovalo 7 
tovarn, ki bodo imele sicer di
rektorja, ne pa tudi delavskih 
svetov.

Upamo lahko, da ta večtisoč- 
članski kolektiv le ne bo slepo 
sprejel takega modela, pri kate
rem se pobudnikom, kot kaže, 
celo zelo mudi, saj naj bi od 
predloga do uresničitve take 
zamisli trajalo le dober mesec.

Povezanost s kritično 
analizo političnega si
stema

Zaradi nazornosti poglavja o 
uveljavljanju samoupravljanja 
odločanja v OZD se ne bi dalj 
časa zadrževal pri njem. Izkori
stil pa bi priložnost, da bi po
sebej opozoril na povezanost 
vsega gradiva z (osnutkom) kri
tične analize delovanja politič
nega sistema socialističnega sa
moupravljanja. V kritični analizi 
je posebej obsežno obdelano 
poglavje, samoupravljanja v 
združenem delu. ,

Vsebuje tudi precej konkret
nih zamisli, pobud in predlogov, 
s katerimi bi veljalo dograjevati 
zakon o združenem delu in 
druge zakone, ki omogočajo 
predvsem zaradi možne, včasih 
pa hotene različne razlage zelo 
različno prakso. Na nekaterih 
analitičnih in izkustvenih podla
gah temelje tudi v našem gra
divu nekatere tovrstne pobude. 
Do enega dela teh pobud smo se 
že sposobni opredeljevati, druge 
pa zgolj nakazujemo kot vpra
šanja. ki za začetek zahtevajo 
vsaj izmenjavo in soočanja ra
zličnih mnenj.

Gre na primer za razmejitev 
odločanja po ravneh in vrstah
odločitev, med organi upravlja
nja in poslovodnimi organi, zno
traj teh pa tudi za razmejitev po 
ravneh samoupravne organizi
ranosti. možne oziroma nujne 
racionalizacije samoupravnih 
splošnih aktov v soočanju z za
konodajo in razvoj avtonomno
sti samoupravnih splošnih 
aktov. Kot poseben primer velja

omeniti temeljni samoupra'11.
splošni akt v tozdu,samoupta’

d#sporazum o združevanju 
delavcev v tozdu. Ob njegovi; 
nastajanju so bila na pobu^ 
Zveze sindikatov Slovenij6
skupščini SR Slovenije sprej1^ 
stališča in priporočila (Ura®1
list št. č/78, 15. 3. 1978) za nf 
govo nastajanje, vsebino in uve 
Ijavljanje. Po sedmih letih so* 
stališča še skoraj v celoti $ 
tualna.še zlasti, če upoštevan1® 
da veliko njihove vsebine s 
vedno ni dokončno uresničen 
oziroma da v ta akt niso ^ 
šene bistvene vsebinske dop® 
nitve, ki so jih določili še 
teri drugi zakoni, ter razv® 
družbenogospodarskih odnos0 
po letu 1978. Zastarelost 
aktov ugotavljajo zlasti sodis*; 
združenega dela, ker so marsM 
postali neustrezna podlaga/1 
druge samoupravne sploš^ 
akte, ki morajo biti usklajen1 
tem samoupravnim sporah 
mom.

Ob tem aktu bi veljalo pres° 
diti tudi, kako so v njih uresn1 
čene tri temeljne razsežnosttemeljne
• družbeno-razredna, 

izhaja iz družbeno! astnins^
osnove odnosov,

ekonomsko-institucion3*
no-funkcionalne, ki zagot3'" J
Ijajo delovanje združenega d® n‘
pri ustvarjanju celote dobo® / 
kovnih odnosov in

• samoupravno-normativnn /
nin ,kot temelj celote samoupravi/- ^
"codnosov med združenimi de

lavci v tozdih in v vseh njihov®
širših samoupravnih povezavah S( 

Verjetno bo prav dograjeva 
nje te »male ustave« priložnO’ , 
za optimalno možno racionab,^ 
zacijo samoupravnih normativ; 
nih podlag združenega dela, 'l -p 
bo nujno sledila dopolnitvan1 ^ 
ZZD v prihodnjem letu. , l 

Za naše razmišljanje Pa h 
verjetno enako pomembil0| 
vprašanje, kako je ~:"sindika1 £
usposobljen za vse te zahtev^J - -fl' Ul

______ , j£;
govor o osrednjih problemih

in številne naloge. Že ob p°si ^ 
meznih točkah v gradjvu, kjer^(

tozdih oziroma DO, se resa0 
lahko vprašamo, komu v sina1 
katu so z zakoni in statutom o° 
ločene naloge namenjene. Pre° 
sednik izvršnega odborS 
osnovne organizacije, konie 
renče osnovnih organizacij r 
tudi koordinacijskega odbof3 
sindikata v sozdih sami obj/ 
tivno ne zmorejo vseh opisa111 
nalog. Tudi z angažiranjem vse 
organov bi le stežka izpolnjev® 
vse naloge. O kadrovski usP°j j 
sobljenosti in z vidika razpola ^ 
ganja z vsemi potrebnimi nk0 0 
nomskimi, pravnimi, družb0 (j, 
slovnimi in drugimi znanji z3 
aktiv sindikata v TOZD, ^0' 
SOZD, pa tudi v občinah h tc 
najverjetneje potrebno odp10 (2 
kar »kongresno razpravo«- ^ vi 
obilico nalog in funkcij bo P° tu 
trebno razmišljati in tudi uk10 lj, 
pati v smeri organizira®! je 
ustreznega strokovno-po1111®] k: 
nega in organizacijskega dela / (j, 
potrebe sindikata v večjih o2,® s; 
oziroma morda za več manj51
na ravni občinskega sveta. lj,
prav gotovo ne bi mogli vnap1® r( 
šteti za neupravičeno širjej/ g< 
»družbene režije«. Gre konc® p 
za zdrave odnose v kolektivih- S] 
jim dobro in učinkovito g-
nopolitično delo marsikdaj, fj1 
meni veliko več kot posamez®® 
večkrat obširne in do podrobn0 
sti organizirane iVi števil®® 
močne različne službe evidep: 

admdz®1 jrežijskih-del in drugih pomi«»-^|
dejavnosti, ki so nujne za r°u j 
reprodukcijo. Njeni procesi Pl 
potekajo tudi ob konkretnih? J 
nosili, ki so še toliko bolj P°i 
memben proizvodni dejavnU
Za njihovo vsebino se kaj 
in zelo konkr 
zgolj sindikatu

rad® 
del®

kolektivu. Za®zgoij smaiKatu v KoieKtuu- 
se upravičeno postavlja vpra5 
nje. ali smo ustvarili vse P 
trebne možnosti za njegove » 
htevne- in številne družbehopo 
IKiic. Jialogiu___ ___ —•



| ^ ^ana. 5. dcccmbrs 1985

^epubliška konferenca SZDL in Republiški svet ZSS 
?Prejela listine o volilnih opravilih, ocenila dosedanje delo 
111 kadrovske priprave '
v

Se vedno
Pomisleki za več
kandidatov
_ ^^iskave kažejo, da si volilci 
^n>čn° žele več kandidatov, da 
i?K resn*^no izbirati, ne le voliti 

' ranega kandidata, tudi zaradi
. ker predvolilni postopki 
t ^so povsod dovolj demokratič- 
6 ■ Dopolnjene volilne listine

^^ogočajo več demokratičnosti
^ vPiVOlilnih Pr>Pravah zlasti pri

'anju na izbiro nosilcev dele- 
3 °atskih dolžnosti ob občine 

fu>r. O več kandidatih za eno 
nkcijo oziroma odprtih kandi-

I srnih ^sta^ Pa sm0 v razpravi 
n isali več opozoril kot zahtev.
: r^n GrKtec je izhajal s stališča
II ZKS, da je bistven čimbolj 
i emokratičen kandidacijski po- 
1 d 'n men'I, da odprte kan- 
,1 idatne liste niso vrhunec demo- 
'1 raci-ie- Dejal je, da je treba po- 
•' '?l’ek Prilagoditi cilju, da bi 
(,[ ^Drali najustreznejše kadre. 
» i0ne Anderlič (RK ZSMS) pa je

, enil, da moramo ob tem, ko 
£ 1]0nio^'v odprte liste, preprečiti
0 , ^'javljanje osebnih ambicij
1 jAn^'datov na ta način, da bomo 

C m ocene 'n 'očili dobro delo
™0znih kandidatov od slabega. 

e ^‘udi Ivo Bernard je menil, da le 
,/adi demokracije ni treba kan-

J vcč ljudi za isto funkcijo.
Geza Bačič je v uvodnem 

- poru poudaril, da večje demo-
ratizacije kadrovske politike ne 

3 ti0remo doseči z normativnim 
Predpisovanjern več kandidatov, 

8 /hpak z odgovornim ravnanjem 
8 ^andidakcijskih konferenc.

n i,ozvor’l je tudi na nevarnost 
i cnačelnih tekmovalnih bitk po- 

atdeznikov, ki ne ustrezajo ka
nskim merilom.

^jgotovila za 
^govornejše sprejemanje 
e'egatskih dolžnosti

Geza Bačič je uvodoma ugo- 
i f°^'l, da je bilo v evidentiranje 
JiV] -an'^ ie 262.942 popisnic) 
. °zenega ogromno dela in da so 
- .j1 ustvarjene možnosti za nada- 
3 Juvanje volilnih opravil. Opozoril 
j [e tudi, da nekateri evidentirani 

andidati ne želijo kandidirati in 
1 a,.najavljajo, da ne bodo podpi- 
1 zv' .moreb'tn'l1 kandidatur. V 
s i-ez' s tem je zanimivo razmiš- 
j rePle Ivana Godca, da se iz- 
e n° dobro vidi povezava med 
? 2P0darskimi razmerarr|i in iz- 

tnjevanjem nalog na kadrov- 
er,ern J^dročju. Sedaj se, po nje- 

■ Vev®m tnnenju, ljudje teže in z 
v cpm premišljevanjem odlo- 

. . J° Za sprejem dolžnosti in v 
] J? Je lahko tudi pozitivni pre- 

D1 ’ J^er bodo pristanki bolj 
] ^ ujnišljeni in pretehtani, lahko 

, ^kujemo, da bodo izvoljeni 
1 d , ‘dati odgovorneje opravljali 
j Sn e8atske dolžnosti. Kaže pa, da 

Ptav "e!5ateri nosilci volilnih pri- 
ttin zuekar resno zavarovali pred 

? Ja re°'tnimi presenečenji, saj jeJane, V Presenečenji, saj je 
jP„ 2. Jantar povedal, da so na 

enicah že ob evidentiranju 
Prasevali za soglasje možnih 
andidajov. Kaže, da so tako 

ttir?a' tudi drugod, drugače ni 
Pojasniti optimizma, ki je

vel iz skoraj vseh razprav, da 
bomo tudi na teh volitvah uspeli, 
kljub zaskrbljenosti in številnim 
nenačelnim kritikam, tudi tistim, 
ki zanikajo temelje naše poli
tične ureditve.

Izvolimo najsposobnejše, 
mlade, preizkušene...

Tako uvodničar kot razprav
ljale! so veliko besed namenili 
izbiri novih delegatov, zlasti no-

Menil je tudi, da moramo izvoliti 
več novih sposobnih delavcev in 
strokovnjakov, ne da bi zanema
rili preizkušeni rod na delegat
skih in drugih dolžnostih. Tone 
Anderlič mu je pritrdil, ko je 
poudaril, da moramo izvoliti 
mlade, pogumne in inovativne 
kadre, in da moramo nenehno 
kritično preverjati delo nosilcev 
dolžnosti.

Branko Smole iz Maribora je 
opozoril, da delovne organiza-

Predvsem pa bo treba razčistiti razmišljanje, daje naša usoda 
odvisna predvsem od učinkovitosti izvršilnih oziroma državnih 
organov. Takšno razmišljanje lahko vodi le v dajanje splošnega 
pooblastila tem organom in njihovo nenačelno povezanost z 
vodstvi družbenopolitičnih organizacij. Razvijati moramo po
bude delovnih ljudi in občanov, razvijati možnost vsrkavanja 
tudi spontane zavesti, prenašanje te pobude v organe, ki mo
rajo po ustavi in zakonih skrbeti za njihovo uveljavljanje, ob 
tem pa krepiti nadzorno vlogo Socialistične zveze in delegat
skih skupščin. To je tisto orožje in perspektiva, ki bo utrjevala 
občutek in spoznanje delegatov, da so odnosi v naši samou
pravni socialistični družbi oblikovani resnično po meri našega 
človeka.

Geza Bačič

Ob več kandidatih sta potrebni tudi večja kadrovska in vo
lilna kultura, vključno s tem, da bomo normalno in pravočasno 
poskrbeli za tiste, ki odhajajo s poklicnih delegatskih in politič
nih dolžnosti in ne dovoljevali nezaupnice za nadaljnje družbe
nopolitično delo za tiste kandidate na odprtih listah, ki ne bodo 
izvoljeni.

Geza Bačič

Doslej smo evidentirali 262.942 kandidatov za člane delega
cij in nosilce delegatskih dolžnosti. Njihova sestava kaže, da 
smo ustvarili dobro podlago za kandidacijske in volilne postop
ke. Treba pa bo seveda ločevati med uspešnimi in neuspešnimi 
ljudmi, odpirati se do mladih in tako nehati capljati za svetom, 
ki nas obdaja.

Volilni pravilnik in druge listine, nenazadnje tudi spre
membe volilnih zakonov, so tokrat pravočasno nared. Vanje so 
vgrajene spremembe, ki poenostavljajo nekatera volilna opra
vila, na primer delegiranje v Skupščino SRS. Bistveno pa je, da 
omogočajo večjo demokratizacijo volilnih postopkov tudi pri 
odločanju delavcev v tozdih in delovnih ljudi v KS o nosilcih 
funkcij v občini, republiki in federaciji.

Geza Bačič, sekretar RK SZDL je v uvodnem poročilu govo
ril o poteku političnega dela v pripravah na volitve in orisal go
spodarske in politične razmere. Za njim je Miro Gošnik, pred
sednik volilne komisije RK SZDL, obrazložil spremembe vo
lilnih listin, ki sta jih sprejela RK SZDL in RS ZSS. Člani obeh 
organov so po razpravi sprejeli predložene listine in poročila, 
vse gradivo pa bo objavljeno v volilnem biltenu, ki ga prejmejo 
vsi nosilci priprav na volitve.

silcev najodgovornejših dolžno
sti. Geza Bačič se je zavzel za 
prave ljudi na odgovornih me
stih, za poštene in delovne ljudi z 
dovolj splošnega in strokovnega 
znanja, ki so z delom že dokazali, 
da so borci za stabilizacijo in ra
zvoj samoupravljanja, za mlade 
delavce in strokovnjake, in pa 
tiste, ki imajo zaupanje ljudi in 
pomenijo jamstvo za odločnejše 
odpravljanje naših slabosti.

cije skrivajo sposobne kadre za
radi tega, ker jih same potrebu
jejo in jih nočejo evidentirati za 
nosilce delegatskih dolžnosti.

Peter Hedžet iz Maribora pa je 
na podlagi podatkov sklepal, da 
zelo zaupamo strokovno uspo
sobljenim delavcem, medtem ko 
so delavci, zlasti najmanj izobra
ženi, ki nosijo največje breme 
stabilizacije, najbolj odrinjeni od 
odločanja.

Bogo Gorjan (Zveza borcev) 
pa je dodal, da zahteve za večjo 
družbeno učinkovitost zahtevajo 
preverjene in v samoupravljanje 
vsidrane ljudi. Menil je, da je po
seben problem v tem, ker je 
premalo ljudi, ki so prepričani v 
moč našega političnega sistema. 
Imamo pa preveč ljudi iz različ
nih struktur, ki so se v njih že ro
dili in ki se namesto na življenje 
opirajo na papirnata gradiva.

Več zaupanja v 
Jugoslavijo

— Rabimo ljudi, ki bodo ra
zumeli Jugoslavijo in medna
rodni položaj, ki bodo pospešili 
povezovanje, ki bodo razumeli, 
da so težave neke nerazvite re
publike tudi naše težave, je na-

klajevanja, kjer družbeni sub
jekti dajejo mnenja o predlaga
nih kandidatih.

Nosilci funkcij so 
javna tajna

Geza Bačič je tudi dejal, da 
mora biti ocenjevanje ljudi pr
vina javne kadrovske politike, 
njenega podružbljanja in zago
tavljanja izbire najsposobnejših. 
Nekateri pa, po mnenju Geze 
Bačiča, enačijo kadrovske koor
dinacije kar z nekakšnimi servisi 
za kadrovsko politiko. Po njego
vem mnenju pa je slabost ka
drovskih koordinacij ta, da nji
hovo delo ne temelji na demo
kratičnem vodenju kadrovske 
politike, temveč na forumskem 
načinu dela Socialistične zveze in 

! drugih družbenopolitičnih orga-

stov in nadaljnje naloge nosilcev 
priprav na volitve, je najprej 
ugotovil, da imamo zakone in vo
lilne listine pripravljene prej kot 
pri prejšnjih volitvah. Analiza 
volitev leta 1982 kaže, da se je 
povečal vpliv temeljnih kandida
cijskih konferenc v tozdih in KS 
na listo kandidatov za občinsko 
raven. Na teh konferencah bo 
namreč treba glasovati o kandi
datih za vse funkcije v občini.

Podobno bodo občinske kan
didacijske konference soodlo
čale o nosilcih funkcij, ki se vo
lijo v republiki. Tako Gošnik kot 
Bačič sta zavrnila očitke o zaple
tenosti volitev in zahtevnosti vo
lilnih opravil. Gošnik je tudi 
poudaril, da je kandidiranje bi
stvenejša faza delegatskih volitev 
in prvina delovanja delegatskega 
skupščinskega sistema. Volil
nega zakona, ki omogoča skupne

Iz volilnega rokovnika
1. Temeljna kandidacijska konferenca, ki določi kandidatno 

listo za delegacije tozda oziroma krajevne skupnosti — do 10. 
februarja.

2. Neposredne volitve bodo 13. marca v tozdih in 16. marca 
v krajevnih skupnostih.

3. Druga seja kandidacijske konference, ki določi kandidate 
za nosilce vodilnih dolžnosti v skupščini občine in sisih v občini, 
delegate za zvezni zbor Skupščine SFRJ — 27. do 28. marca.

Prva seja novoizvoljenih občinskih skupščin — 21. aprila
Prva seja zborov skupščine SR Slovenije — 7. maja
Prva seja Skupščine SFRJ — maja

daljeval Bogo Gorjan. Tudi 
Geza Bačič je dejal, da bi, name
sto da drug pri drugem iščemo 
krivce, vsi v Jugoslaviji raje tek
movali v zaupanju, ustvarjalnosti 
in izpolnjevanju stabilizacije. 
Dejal je tudi, da ni nacionalizem, 
če se borimo za večji napredek, 
oprt na lastne moči, m če pri tem 
nismo navdušeni nad nekaterimi 
gospodarskimi ukrepi države. 
Menil je, da je treba več medse
bojnega zaupanja in potrpljenja.

Kritike kadrovskih koordina
cij, po mnenju Geze Bačiča, izvi
rajo iz tega, ker ti odbori ne 
smejo prevzemati kadrovskih 
odločitev, temveč so le mesto us-

nizacij. Glede teh vprašanj je bil 
kritičen zlasti Tone Anderlič, ki 
je dejal, da se za najodgovor
nejše dolžnosti preveč kadruje v 
ozkih krogih in da so že vnaprej 
znani kandidati za najodgovor
nejše funkcije v posameznih 
okoljih. S to ugotovitvijo se ni 
strinjal Vukašin Lutovac (Ljub
ljana Šiška). Zahteval je, da se 
takih sodb ne izreka nasploh, tem
več da se imenuje konkretna ob
čina ali okolje, za katero to 
velja.

Poenostavitev volitev
Miro Gošnik, ki je uvodoma 

pojasnil spremembe volilnih li-

delegacije za sise, pa sedaj, po 
mnenju Geze Bačiča, ne bi smeli 
preširoko uporabljati, zlasti ne v 
večjih delovnih okoljih. Kljub 
temu da bomo morali volilne li
stine tudi v prihodnje izboljševa
ti, pa je Geza Bačič menil, da od 
volilnega sistema ne moremo 
pričakovati rešitve vseh vprašanj 
delegatskega odločanja, zlasti ne 
občutka odvečnosti delegatskega 
odločanja, ko izvršni organi čez 
noč sprejemajo odločitve, ki za
nikajo temelje samoupravnega 
političnega sistema, kot je v raz- 
prvi povedala Marina Bohinec, 
članica RS ZSS iz Celja.

To nezaupanje v delegatski si
stem, ki nastaja v sedanjih go
spodarskih in političnih razme
rah, pa seveda ne daje najbolj
šega zagotovila za uspešne ka
drovske priprave na volitve. 
Zato je bistvena naloga vseh sub
jektivnih sil v tem trenutku 
spreminjanje razmer in izpolnje
vanje stabilizacijskih ciljev in s 
tem ustvarjanje drugačnega raz
položenja med ljudmi in v vsej 
družbi pa tudi boljših medseboj
nih odnosov, kot je v razpravi 
dejal delegat borčevske organi
zacije.

Franček Kavčič

V skladu z 81. členom statuta Zveze sindikatov Slovenije je Republiški odbor sindikatadelavcev v vzgoji, izo
braževanju in znanosti Slovenije na 12. seji 22. novembra 1985 sprejel

SKLEP
o sklicu skupščine sindikata delavcev v vzgoji, izobraževanju in znanosti Slovenije.

1. Skupščina sindikata delavcev v vzgoji, izobraževanju in znanosti Slovenije bo 27. januarja 1986, ob 10. uri
v Ljubljani, v prostorih Skupščine občine Ljubljana-Bežigrad, Linhartova 13, v veliki sejni dvorani v prit
ličju.

2. Občinski odbori sindikata delavcev v vzgoji, izobraževanju in znanosti oziroma osnovne organizacije iz 
vzgoje, izobraževanja in znanosti v občinah, kjer odborov ni, izvolijo po enega delegata.

Status delegata na skupščini imajo tudi člani republiškega odbora.
Predsednik RO: 

Ivan Štukovnik

.
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RS ZSS potrdil osnutek družbenega dogovora o osnovah in merilih 
za samoupravno urejanje odnosov pri delitvi OD

Korak naprej v primerjavi 
s prejšnjim dogovorom

Ta mesec bo v javni razpravi 
osnutek družbenega dogovora o 
skupnih osnovah in merilih za 
samoupravno urejanje odnosov 
pri pridobivanju in delitvi do
hodka v Sloveniji. Gre za listino, 
ki je po eni strani obveznost re
publik in pokrajin, da na podlagi 
zveznega družbenega dogovora 
konkretizirajo temeljne usmeri
tve za pridobivanje in delitev do
hodka na svojih območjih in pri 
tem upoštevajo tudi svoje repu
bliške in pokrajinske značilnosti, 
in po drugi strani, kar velja vsaj 
za našo republiko, da se »poso
dobi« družbeni dogovor iz leta 
1981, saj so praksa in tudi nova 
spoznanja že krepko presegla ne
katera določila starega dogovo
ra.

V nekajletnih prizadevanjih 
zlasti sindikatov smo se v naši re
publiki vendarle dokopali do 
pomembnega instrumentarija 
(strokovne podlage, katalog del 
in nalog in panožni samoupravni 
sporazumi o pridobivanju in de
litvi dohodka), ki je pripomogel 
snovalcem osnutka republiškega 
družbenega dogovora, da le-ta ni 
samo »razdelava« in konkretiza
cija zveznega družbenega dogo
vora, njegovih osnov in meril, 
temveč je v osnutku moč zelo na
zorno zaznati, da so sindikalna 
stališča o posameznih sklopih de
litve dohodka našla v osnutku 
pravo mesto. Mislimo predvsem 
na opredelitve o enoti enostav
nega dela, osebnih dohodkih pri

pravnikov, na nagrade za učence 
na proizvodnem delu in delovni 
praksi, nadomestila osebnih do
hodkov in podobno, in kajpak 
tudi na tiste sintetizirane rešitve, 
do katerih smo se dokopali pri 
oblikovanju celovitega sistema 
delitve po delu in rezultatih dela 
v preteklih letih (izjemni doho
dek, ugotavljanje zahtevnosti 
dela in podobno).

Z novim družbenim dogovo
rom, ki bo po sedanjih predvide
vanjih sprejet januarja prihod
nje leto, dobivamo za druž
beno prakso delitve dohodka in 
tudi njegovega pridobivanja 
dokaj konkretne usmeritve, zla
sti za načrtovanje in razporeja
nje dohodka, skupna izhodišča 
za oblikovanje in delitev sredstev 
za osebne dohodke in skupno 
porabo, nadomestil osebnih do
hodkov ter osnove za povračila 
stroškov, ki jih imajo delavci pri 
delu in v zvezi z delom. Velja 
opozoriti, da tako oblikovan do
govor daje ozdom, ki so podpi
sniki panožnih samoupravnih 
sporazumov, tudi osnove in me
rila za ugotavljanje njihovih re
zultatov dela in poslovanja, ki jih 
izkazujejo in primerjajo s skup
nimi specifičnimi kazalci gospo
darske uspešnosti s tistimi, ki iz
delujejo enake ali podobne iz
delke. Indeksno vrednotenje za
htevnosti tipičnih del in nalog in 
razmerje med njimi pa je pod
laga za odpravljanje prevelikih 
razlik pri ugotavljanju zahtevno
sti del in nalog. Ti izhodišči sta po

mnenju »avtorjev« osnutka 
družbenega dogovora zelo po
membni pri uveljavljanju znane
ga načela »za enako delo vsaj pri
bližno enako plačilo.«

Po mnenju sveta za delitev pri 
republiškem svetu ZSS je osnu
tek družbenega dogovora dobra 
podlaga za večjo ekonomsko in 
družbeno motiviranost ter odgo
vornost delavcev pri gospodar
jenju, pa tudi za povečanje sto
rilnosti, smotrnejše gospodarje
nje in prilagajanje proizvodnje 
in storitev tržnim zahtevam in 
družbenim potrebam, s tem pa 
seveda tudi za ustvarjanje več- 
jpga dohodka in izboljšanje 
osebnega in družbenega stan
darda.

Vsebinsko je osnutek razde
ljen na več poglavij, kjer so dolo
čila o pridobivanju dohodka, na
črtovanju in razporejanju do
hodka in čistega dohodka takšna, 
da bi z njihovim doslednim upoš
tevanjem bržkone lahko ustvarili 
tudi enakopravnejše možnosti za 
poslovanje in pridobivanje do
hodka in nenazadnje tudi posto
poma uveljavili načelo, da pri
dobivajo delavci za približno 
enake rezultate dela približno 
enak bruto osebni dohodek na 
delavca in enako akumulacijo v 
primerjavi s povprečno uporab
ljenimi sredstvi. Pri tem bo se
veda poleg dogovora treba z 
ukrepi ekonomske politike sto
riti marsikaj, kar je doslej le še 
zapisano v dolgoročnem pro

gramu gospodarske stabilizacije. 
Zelo nazorno pa so zapisana tudi 
določila o delitvi sredstev za 
osebne dohodke in skupno po
rabo in tudi za povračilo stro
škov, ki jih imajo delavci pri delu 
oziroma v zvezi z delom.

Toda ob tem, pa naj zveni še 
tako kritično, velja povedati, da 
prihaja osnutek družbenega do
govora v javno razpravo in spre
jem vendarle nekolikanj pre
pozno. Glede na to, da so stekli 
vsi postopki za gospodarske na
črte v prihodnjem letu — v druž
benem dogovoru pa je o načrto
vanju precej napisanega — si 
pravzaprav kaj posebnega od 
dogovora v prihodnjem letu še 
ne moremo obetati. Skoda, saj bi 
lahko dva meseca prej »avtorji« 
vendarle pripravili osnutek. 
Predvsem zategadelj, ker osta
jajo vse tako imenovane »žgoče« 
teme tudi vnaprej nenatančno 
zapisane. Mednje spada določilo 
o izjemnem dohodku, o prisva
janju osebnih dohodkov na 
osnovi minulega dela in nena
zadnje še zdaj ni vse jasno o 
vrednosti enote enostavnega 
dela, ki naj bi bila planska kate
gorija v ozdih.

Kljub tem pomanjkljivostim, 
saj »avtorji« pravijo, da so zapi
sali v družbeni dogovor pač tisto, 
do česar so se prebili praksa in 
teoretična spoznanja, pa prav 
gotovo drži, da je narejeno po
membno delo. Se več pa ga je 
pred organizacijami združenega 
dela. S tem pa ne mislimo, da se 
bo v'ozdih začela sedaj, ko bo 
sprejet družbeni dogovor, vses
plošna »hajka« za spreminjanje 
samoupravne zakonodaje na po
dročju osebnih dohodkov, tem
več bo treba marsikaj najprej 
dopolniti v branžnih sporazumih 
in v ozdih, zlasti tam, kjer še 
zmeraj nimamo urejenega si
stema delitve. Zagotovo drži, da 
v tistih ozdih, kjer se lahko poh
valijo, da imajo te sisteme ure
jene skladno z družbenimi usme
ritvami, kakšnih velikih spre
memb gotovo ne bo.

Marjan H on’at

Ob rob seji RO sindikata delavcev 
energetike Slovenije

Rdeče številke 
v premogovništvu
Slovenski rudarji postavljajo rekorde, izguba pa je 
iz dneva v dan večja

Povzetek razprave o poslova
nju v letošnjih prvih devetih me
secih je bil, da so načrti v glav
nem sicer izpolnjeni, močno za
skrbljujoče pa so izgube v pre
mogovništvu in pa vse manjše 
možnosti za razširjeno repro
dukcijo oziroma normalno pos
lovanje. Denarja za sklade je 
premalo, veliko premalo.

Celotni prihodek slovenskega 
elektrogospodarstva je bil v de
vetih mesecih večji za 68 odstot
kov v primerjavi z enakim ob
dobjem lani, medtem ko so se 
porabljena sredstva dvignila za 
78 odstotkov. V tem obdobju so 
se razumljivo povečali tudi čisti 
osebni dohodki in sicer za 100 
odstotkov. Kljub temu znašajo 
nekrite obveznosti iz' osebnih 
dohodkov kar 188 milijonov di
narjev.

Precej na slabšem kot elektro
gospodarstvo je slovensko pre
mogovništvo. Kljub delovnim 
rekordom, ki jih takorekoč iz 
dneva v dan postavljajo slovenski 
rudarji, se je celotni prihodek v 
tej panogi povečal le za 52 od
stotkov v primerjavi z enakim 
obdobjem lani. Močno pa so se

povečali materialni stroški in 
sicer kar za 82 odstotkov.

In kdo so trenutno največji iz
gubarji? Na prvem mestu je se
stavljena organizacija združe
nega dela Rudarsko elektroe
nergetski kombinat Titovo Ve
lenje z dvema milijardama 366 
milijoni dinarjev izgube. Naj
večji minus imajo sicer vzorni 
rudarji Rudnika Lignita Titovo 
Velenje (2113 milijonov) pa 
Termoelektrarna Šoštanj (220 
milijonov) in Elektrofiltrski 
elementi Šoštanj (32 milijonov). 
Izgubo je v prvih devetih mese
cih imela tudi sestavljena organi
zacija združenega dela Rudarsko 
elektroenergetski kombinat EK 
Trbovlje. Gre za milijardo 194 
milijonov dinarjev. Več kot po
lovica omenjene izgube gre na 
račun Rudnika rjavega premoga 
Trbovlje.

Verjetno ne gre za poenostav
ljanje problema ali kaj podobne
ga, če ob tem zapišemo, da ome
njenih rdečih številk ne moremo 
pripisati našim rudarjem. Tem
več komu? Še najverjetneje ceni 
premoga.

Sicer pa slovenski rudarji niso 
nezadovoljni le s tem, da nimajo 
prave besede, ko gre za obliko
vanje oziroma vrednotenje nji
hovega dela. Saj ne gre le za iz
gube, nizke osebne dohodke, 
skromno življenjsko raven in 
podobno. Gre za pravico odlo
čanja in vpliva na poslovanje, 
točneje, za malce osiromašene 
možnosti gospodarjenja z rezul
tati njihovega dela.

Precej ostrih besed so rudarji 
na omenjeni seji republiškega 
odbora izrekli tudi na račun de
lovne dobe in sistema izračuna
vanja pokojnin. V primerjavi z 
drugimi se čutijo prikrajšane. V 
Sloveniji namreč veljajo za izra-

LAŠKO
V Laškem so se na občinskem 

sindikalnem svetu dogovorili, že 
skoraj do potankosti, kako bodo 
pripravili razpravo o listinah za 
kongres Zveze sindikatov Slove
nije. Kot je povedal predsednik 
občinskega sindikalnega sveta 
Stane Martinšek, so večini čla
nov predsedstva razdelili naloge 
po poglavjih in po delovnih or-

čun rudarske pokojnine enaka 
pravila kot za veliko večino de
lavcev, v Srbiji, kot so povedali 
na seji, pa za rudarje le osebni 
dohodki zadnjega leta in ne de
setletnega povprečja. Rekli bi — 
država v državi.

Te in podobne probleme, ki se, 
kot vemo, vlečejo že dolgo, pri
pisujejo rudarji tako skromni 
podpori svojih vodilnih delavcev 
kot tudi šibkosti oziroma nemoči 
sindikalnih organizacij. K temu 
dodajajo: če bi bili enotnejši, bi 
bili tudi močnejši in s tem uspeš
nejši pri uveljavljanju svoje pra
vice.

A. Ulaga

ganizacijah, kjer bodo razprave 
te dni. Po njihovem načrtu bodo 
razprave predvsem v izvršnih 
odborih osnovnih organizacij in 
v sindikalnih skupinah. V vse po
membnejše razprave pa se bodo 
vključevali tudi kandidati za 
kongresne delegate. Največ raz
prave pričakujejo v prosveti in 
zdravstvu pa tudi v Papirnici Ra
deče, pivovarni, Dekorativni in v 
Timu. Največ pa bodo verjetno 
govorili o resoluciji, ki naj bi 
usmerjala njihovo nadaljnje 
delo.

KRŠKO
Priprave na predkongresno 

razpravo so se v Krškem malo 
zavlekle, ker je pač iz objektiv
nih razlogov odpadel seminar za 
predsednike osnovnih organiza
cij, pa tudi zato, ker so bili mne
nja, da je treba v razpravo vklju
čiti novoizvoljene predsednike 
osnovnih organizacij, ki so bili

Delegacija sindikatov Slovenije na obisku 
na Tirolskem

Obilo možnosti 
in volje
za sodelovanje

S pogovora na sindikalni zvezi za Tirolsko.

Pred praznikom republike je 
bila na krajšem, dvodnevnem 
obisku pri sindikatih Tirolske tri
članska delegacija Zveze sindi
katov Slovenije, ki jo je vodil 
Marjan Orožen, člana pa sta bila 
člana predsedstva Brane Mišič in 
Dušan Gačnik, direktor in glavni 
urednik našega časnika. Obisk je 
sodil v izmenjavo in sodelovanje, 
ki ga imajo sindikati Slovenije z 
deželnimi sindikati v Avstriji. 
Stiki s sindikati Tirolske so tradi
cionalno dobri, s svojim obiskom 
nedavno pri nas pa sta jih pred
sednika avstrijske sindikalne 
zveze za Tirolsko Karl Gruber in 
Zveze sindikatov Slovenije Mar
jan Orožen še okrepila.

Program, ki so ga za goste pri
pravili sindikalni aktivisti Tirol
ske, je bil s pogovori na sindika
tu, delavski zbornici in na tirol
skem socialnem zavarovanju, z 
ogledom sindikalne šole in pogo
vorom z njenim vodstvom ter 
obiskom znane kovinarske to
varne Jenbacher Werke v nepo
sredni bližini Innsbrucka zapol
njen tako rekoč do zadnje minu
te. Pokazalo se je, da je vrsta 
problemov, s katerimi se ukvar
jajo tirolsko gospodarstvo in 
tamkajšnji sindikati, podobna 
našim: srečujejo se z vprašanji 
zaposlovanja, ki navzlic gospo
darski konjunkturi, ki so ji na Ti
rolskem priča zadnjih nekaj let, 
in ki jih nameravajo reševati po
dobno kot mi, torej s skrajševa
njem delovnega časa, saj je težko 
pričakovati, da bi lahko nova de
lovna mesta za mlade, ki prihaja
jo, odpirali samo z gradnjo novih 
tovarn in obratov. Turizem je in 
ostaja na Tirolskem pomembna 
gospodarska dejavnost, za pra
vilno pa se je izkazala odločitev 
pred leti, da je lahko samo ena od 
dejavnosti, nikakor pa ne edina, 
saj je preveč odvisen od gospo

darskih tokov doma in drug0^’ 
odkoder prihajajo turisti letov2 
pozimi in poleti na Tirolsko.

Precejšen delež pozornosti s° 
v pogovorih namenili tudi našinj 
delavcem na začasnem delu v tel j 
avstrijski deželi. Največ naši 
delavcev je iz drugih naših repu 
blik — iz Slovenije jih je ntaK; 
Gostitelji in tudi predstavni*^ 
naših delavcev, s katerimi se J 
srečala naša sindikalna delegaf1 
ja, so povedali,da nimajo večja 
problemov in da ne gre za taksne; 
ki bi se z njimi srečevali samo tuj 
delavci, avstrijski pa ne. Pre0 
stavniki avstrijske sindikalne
zveze za Tirolsko so nam P°ve' 
dali, da se naši državljani v veli 
kem številu vključujejo v sindi; 
kat, v večjem kot domačini. Tun 
sicer je število članov zveze na 
Tirolskem manjše od odstot*^ 
sindikalno povezanih delavcev 
Avstriji. v .,

Med obiskom je bilo načetj 1 
veliko tem. Z obeh strani je bi ^ 
izražena voljaža nadaljnjo kru. 
pitvijo sodelovanja. Gostite1! 
vidijo možnosti na turističnei11 
področju, kjer je avstrijsko s° 
cialno zavarovanje že začelo P0^ 
šiljati svoje prve zavarovance 
naša zdravilišča, večji priliv na*1 ^ 
turistov pričakujejo pozimi, k 
premalo izkoriščeno pa vid>) 
predvsem možnost skupnega^ 
stopanja na tretjih tržišči11' 
Nekaj sodelovanja je sicer z 
bilo, izkušnje pa kažejo, da vel)a 
to nadaljevati, saj uživa naša dr' 
žava v tretjem svetu velik ugled’! 
naša in avstrijska industrijska 
ponudba pa se v veliki meri d° 
polnjujeta. Skratka, možnosti z 
boljše in za obe strani korist0 i 
sodelovanje je veliko, poj P 
utrta, zato bi bilo škoda ne izk° 
ristiti možnosti, ki jih ponuja so 
delovanje. . ,

Matjaž

izvoljeni na nedavnih občnih 
zborih. Kar 70 odstotkov pred
sednikov osnovnih organizacij so 
zamenjali. Ob tem je predsednik 
občinskega sindikalnega sveta 
Franc Dular ocenil občne zbore 
za boljše kot prejšnja leta. Je 
pač tako, kot je dejal, da so bili 
eni zelo dobri, tako organizacij
sko kot po vsebinskih razpravah. 
Tako v tozdih Papir, Les, TES 
embalaža, Djuro Salaj do tozda 
Komerciala iste delovne organi
zacije, kjer pa je bil dokaj slab. 
Po mnenju Franca Dularja je 
uspešnost občnega zbora odvisna 
tudi od vodilnih ljudi, ki lahko iz
črpno ali pa ne, obrazložijo 
uspešnost gospodarjenja in način 
nagrajevanja.

Razpravo o kongresnih listi
nah bodo začeli prihodnji teden 
in to v treh skupinah, predvsem 
znotraj občinskega sindikalnega 
sveta, to je v odborih, svetih in 
komisijah, kamor pa bodo pri
tegnili poleg delegatov za kandi

date tudi predsednike osnovni 
organizacij in konferenc.

ŠMARJE 
PRI JELŠAH

V Šmarju pri Jelšah so 
zbore prektično že končali? ^ ^ 
dar na njih niso razpravljal g 
kongresnih listinah. Mnenja s 
namreč, da je razprava lan*, 
najbolj plodna v manjših s10,-1,, 
kalnih skupinah. O dokumen ^ 
pa bodo razpravljali tudi na ra 
širjeni seji s predsedniki osn<T 
nih organizacij. Kot je P°v.?a). 
predsednik občinskega sindtk 
nega sveta Zlatko Hohnjec, P ^ 
čakujejo najboljšo razpravo 
steklarstvu in v zdraviliškem 
rizmu, manj pa morda v k1116 J; 
stvu, saj se v Hmezadu pravz 
največ ukvarjajo z lastnimi te 
vami. .!

. Andrej Ag'11
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Vidiki dolgoročnega razvoja Slovenije 
do leta 2000 (7)

Razvoj 
u kroj iti 
po meri 
okolja

stoikov večji družbeni proizvod. 
Povečala naj bi se industrijska 
proizvodnja, pridelava hrane, 
posek gozdov. Štirikrat več kot 
zdaj naj bi iztržili od turizma, za 
skoraj 3 odstotke naj bi se pove
čala poprečna stopnja rasti ener
gije, zgradili naj bi 240 kilome
trov novih avtomobilskih cest. 
položili nove železniške tire. 
zgradili 130 tisoč novih stano
vanj. Zato ni odveč vprašanje: ali 
bodo zemlja, vode. zrak in ne na
zadnje ljudje prenesli tolikšno 
obremenitev?

»Samozaščitne zmožnosti slo
venske pokrajine so izredno 
omejene. Večina prebivalstva in 
industrije je namreč zgoščena v 
dolinah in kotlinah, ki se zelo 
slabo prevetrujejo,« meni dr. 
Dušan Plut s filozofske fakultete 
v Ljubljani, ki je predsednik ko
misije ZVOS. »Že izredno nizko 
onesnaženje lahko zato povzro
či degradacijo okolja. To so 
pač danosti Slovenije, ki jih ne 
moremo spremeniti, premalo pa 
jih upoštevamo pri načrtovanju

Poskus zdravljenja s šokom v tiskarni 
Mladinska knjiga

i!

Mrtev
sindikat

Pismo s podpisi nekaj deset delavcev delovne enote Tisk v tiskarni 
Mladinska knjiga je dodobra razburkalo kolektiv. Zapisali so namreč, 
da hočejo zaradi splošnega nezadovoljstva spregovoriti o stvareh, ki to 
nezadovoljstvo krepijo in ki niso v skladu s stabilizacijskim ravna
njem:

J »Stvari, kot so osebni dohod
ki, delovne razmere, disciplina. 
zelo slabo delovanje sindikata, 
slaba organizacija dela. neodgo- 
yornost. pogosti vlomi in tatvine 
'n ne nazadnje vse dražje življe- 
nk zadnje čase nespodbudno 
''Plivajo na kakovost in delovne 

:| '..r, 90sežke.« .
I n /Iako so začeli in podvomili v 

>j ,0°‘jub° vodstva, da naložba v
ij novo stavbo ne bo vplivala na
> osebne dohodke. Ti so takšni, da
.j ne morejo zaposlovati mladih
, strokovnjakov. nočno delo ni
• Prav vrednoteno, za nočne

izmene dobijo premalo dodat- 
Ij P583 dopusta, ob vse slabših stro

jih dela vse manj ljudi za pre- 
r"^0 Pačilo in potemtakem tudi 

/j kakovost ne more biti dobra...
»Pogosto prihaja do škode 

ako rekoč zavestno, saj nadre- 
j Jeni poznajo položaj, ukrepati pa 
- S1 n*hče ne upa. Za škodo je 

Potem kriv tiskar in plača jo z 
jj nianjšim osebnim dohodkom.
J akaj prekinjamo naklade.

zaka j stroji niso polno izkorišče
ni. zakaj kar naprej primanjkuje, 
reprodukcijskega materiala?«

Sami iščejo odgovor

Sami smo našli odgovor: lju
dje. ki so predlagani na določena 
dela. niso sposobni opravljati teh 
služb. Kader bi morali izbirati na 
osnovi znanja in ne po' politič
nem prepričanju. Navsezadnje 
tudi nekateri člani ZK s svojim 
delom ne dajejo zgleda...

Kritično razmišljamo o delo
vanju ali nedelovanju našega 
sindikata, ki mu nekateri pravijo 
»mrtvi sindikat«. Prepričani 
smo, da bi nas morala bolje za
stopati. Kritično razmišljamo o 
njegovem predsedniku — ali je 
dirigiran z višjega foruma ali pa 
popolnoma brez zanimanja za 
sindikalno delo. Prav to delo bi 
morali čutiti vsi delavci, ne pa le 
posamezniki.

Že dalj časa smo priča popolni

Dozdajšnji ekstenzivni gospo
darski razvoj je že resno načel 
ekološko ravnovesje v Sloveniji: 
^črpane ali ogrožene s strupe- 
pimi snovmi so zaloge pitne vode 
lz Podtalnic, čisti zrak dihajo le še 
Prebivalci dveh izmed 65 sloven
skih občin, drugod se duše od 
~50 tisoč ton žveplovega dioksi
da, kolikor ga letno spuščamo v 
ozračje. Reke v naši republiki sc 
tako onesnažene, kot bi nas bilo 
kakih devet milijonov, ne pr 
komajda dva. Dobra tretjina slo- 
venskih gozdov kaže znamenji 
umiranja. Na odpadke pa kot dr 
smo pozabili, saj ne premoremo 
uiti enega varnega odlagališči 
zanje. Ali nam grozi peti jezdec 
Apokalipse — to je uničenje na 
favne dediščine?

Vprašanje ne bo zvenelo pre
tirano, če bomo spomnili, da pri 
naša dolgoročni razvoj Slovenije 
kar za tretjino večjo obremeni 
tev našega okolja. Ob tri do šti 
riodstotni povprečni stopnji rast 
družbenega proizvoda naj bi do 
Segli leta 2000 za kakih 70 od

Dušan Plul

razvoja.«
Varstvo narave smo doslej 

največkrat upoštevali le pri 
pravnih normah, o čemer zgo
vorno pričajo številni zakoni in 
predpisi o varstvu okolja. Toda 
vsakdanja praksa v združenem 
delu jim je često pokazala hrbet. 
Po navadi je zmagal gospodarski 
račun. Vse tiste milijarde, ki smo 
jih vložili v čistilne naprave za 
umazano tehnologijo, so se za
radi premajhne pretehtanosti 
pogosto spremenile v zavožene 
naložbe, ki jih danes že krepko 
občutimo v vsakdanjem življe
nju.:

Solidarnostni dinar 
za ekologijo

Dolgoročni razvoj načrt Slo
venije obeta vsestranski gospo
darski razvoj ob hkratni skrbi za 
ekologijo. Kako pa bomo lahko 
oboje dosegli, je za zdaj še vpra
šanje. Dr. Plut je skeptičen: 
»Tako zastavljeni dolgoročni ra
zvoj Sloveni je ne prinaša koreni

tih sprememb za varstvo okolja, 
saj v njem niso opredeljene fi
nančne in gmotne obveznosti, 
kako to uresničiti.«

V prihodnje bi zato kazalo 
namenjati delež sredstev za reše
vanje ekoloških vprašanj. 
»Treba bo storiti predvsem 
dvoje: solidarnostno zbirati
denar za ekološke namene in do
sledno uveljaviti v praksi načelo 
onesnaževalec-plačnik za večji 
del onesnaževalcev,« predlaga 
dr. Plut. Tako bi bilo v prihodnje 
treba nameniti za varstvo in ure
janje prostora od enega do treh 
odstotkov družbenega proizvo
da. Določen del sredstev pa bi 
bilo treba zbirati namensko in 
redno.

»Krizno obdobje, kamor smo 
zašli, ni najbolj primerno za re
ševanje ekoloških zagat. Vendar 
pa je stopnja onesnaženja že do
segla tolikšen obseg, da ne mo
remo več odlašati,« opozarja dr. 
Plut. »Zdaj smo v predzadnji fazi 
uničenja okolja, pri čemer se ka
tastrofe. ki se nam grozeče pri
bližuje. še premalo zavedamo. 
Bojim se. da se bomo streznili 
šele tedaj, ko bodo prve človeške 
žrtve.«

Takšna opozorila pa žal v 
vsakdanjem življenju ne zaležejo 
kaj prida. V vsakdanji praksi 
namreč caplja ekologija daleč za 
gospodarskimi načrti. »Pri ka
zalcih uspešnosti delovne orga
nizacije ne upoštevamo tako 
imenovanih stranskih učinkov 
proizvodnega procesa,« meni dr. 
Plut. Tako denimo pozabljamo, 
kolikšna je količina onesnaže
nega zraka iz neke tovarne, ko
liko je odpadne vode, koliko je 
škodljivih snovi v izdelkih. Tudi 
to so gospodarski kazalci, ki jih 
drugod v razvitem svetu že upoš
tevajo. »Čimprej bi morali vpe
ljati tekoči kataster onesnaževal
cev. v delovnih organizacijah pa 
bi morali poleg materialno-fi- 
nančnega voditi tudi ekološko 
knjigovodstvo.« predlaga dr. 
Plut!

neaktivnosti in zahtevamo, da se 
tudi tu kaj premakne...«

Zapisali so še kritiko kadrov
ski službi in disciplinski komisi ji, 
ki da sta tudi vzrok vlomom, ta
tvinam. obračunavanjem, grož
njam. Moti jih organizacija dela:

»Krivi so napak izbrani kadri. 
Poslušamo o najemanju posojil, 
pa nas že zdaj tepejo po glavi. V 
proizvodnji režemo kruh vsem 
nam. Za napake v profzvodnem 
procesu odgovarjamo sami. Za
radi napak, omenjenih v tem 
pismu, pa prihaja do položaja, v 
kakršnem smo danes.

Želimo loviti standard in žive
ti. ne životariti. Zato se zami
slimo in ukrepajmo — če je 
treba, tudi z odstranitvijo nespo
sobnih.«

Še tako ostremu jeziku 
se ni treba bati

Navadno po takšnem pismu 
steče običajen postopek — preš
tevanje in razčlenjevanje podpi
sov. ugotavljanje, kdo in zakaj se 
je znašel na enem ali drugem 
bregu, dogovori v zaprtih sobah 
in potem sestanki, sestanki. No.

sestanki so bili kajpak tudi v 
Mladinski knjigi, tudi nekaj pri
pomb o preštevanju in -razpore- 
janju^po bregovih je bilo — ven
dar je na srečo glavni tok tekel 
strpno in tvorno. Na zboru de
lavcev so se pomenili o vrzelih v 
sistemu nagrajevanja in o tem. 
kako bi jih bilo moč zapolniti. 
Res bo precej težko ob naložbi, 
ki se je od predvidenih 240 po
dražila že na 620 milijonov di
narjev. Toda pomena nagraje
vanja in ustvarjanja dobrih de- 
lovniJi razmer se zavedajo, zave
dajo se. da bo treba prav tu še 
marsikaj postoriti in voljni so to 
doseči skupaj. Podobno velja za 
delovno disciplino in boljšo ka
kovost d£la. za organizacijo dela. 
skrb za prave kadre — skratka, 
za večino spornih področij.

Tako so zbor tudi zaključili — 
cilj pisma je pripomoči k bolj
šemu položaju kolektiva. Ne 
glede na način, doslednost in do
rečenost takšnih opozoril je 
važno, da se nihče ne sme bati 
povedati svoje mnenje. Tega, 
da bi se delavci bali povedati, kar 
mislijo, si v tiskarni ne bodo do
volili. J ::!

Onesnaženost postaja 
cokla razvoja

V Evropi in ZDA so že sprejeli 
(ali pa se na to pripravijajo) ko
pico predpisov, ki zahtevajo od 
proizvajalcev in posrednikov 
jamstvo, da njihov izdelek nima 
škodljivih stranskih učinkov na 
človekov organizem in okolje.
To pomeni, da bodo naši proi
zvajalci morali nujno poskrbeti 
za kakovostno izboljšanje proi
zvodov in opravljati nekatere la
boratorijske preiskave, ki bodo 
zagotavljale neoporečnost izdel
kov, če jih bodo hoteli še naprej 
izvažati na Zahod. Drugače bodo 
na tuje primorani prodajati le po! 
izdelke, kajpak po ceni, ki nam 
ne bo prinesla blaginje.

Dosegli smo torej tolikšno 
stopnjo onesnaženosti, da nam 
že postaja cokla razvoja. Tudi 
pitna voda postaja omejitveni 
razvojni dejavnik, medtem ko je 
propadanje gozdov doseglo že 
tolikšen obseg, da je postalo z 
gospodarskega Vidika zaskrblju
joče. In kar je pri vsem najhuje: 
čedalje bolj je občutiti posledice 
onesnaženosti za zdravje ljudi v 
ogroženih krajih. Tako denimo 
dandanes že vsak petnajsti pre
bivalec Zasavja boleha na plju
čih. Delovne organizacije so se 
znašle v nezavidljivem položaju: 
po eni strani jim zakon nalaga, 
kako naj pravilno ravnajo z ne
varnimi odpadki, po drugi pa jih 
nimajo kam odlagati.

Po mnenju dr. Pluta bi zdaj 
morali najprej ustaviti nadaljnje 
globalno slabšanje okolja in se 
temeljito lotiti ozdravitve naj
bolj perečih žarišč onesnaženo
sti, pri čemer bi morali dosledno 
uveljaviti načelo ravnovesja med 
ekonomskimi in ekološkimi cilji 
razvoja: »Danes puščamo ob 
strani tisto, kar je najbolj po
membno in gospodarsko uteme
ljeno — tehnološko preusmerja- ’ 
nje industrije in s tem v zvezi 
uvajanje čistejših tehnologij.«

Za zdaj pa naš razvoj še ne gre 
v to smer. Še naprej razvijamo 
težko industrijo, ki zahteva večjo 
porabo energije, čeprav smo su
rovinsko in energetsko revni. 
Naša industrija pa že danes po
žira trikrat več energije na enoto 
proizvoda kot denimo v ZR 
Nemčiji. Temu primerno večja 
so pri nas tudi vlaganja v energe
tiko. Tako moramo pri nas vložiti 
petkrat več denarja v razvoj 
energije, kot pa ga iztržimo z 
njeno uporabo.
Energetski potratneži

S tem se uvrščamo med naj
večje energetske potratneže v 
Evropi. Ves denar porabimo izk
ljučno za vlaganje v primarne 
energetske vire, to je v večji 
odkop premoga, v povečano čr
panje nafte in plina ter v njihovo 
pretvarjanje v energijo. Ne vla
gamo pa v gospodarno porabo 
energije ali v posodobitev tehno
logije, s čimer bi po izračunih dr. 
Petra Novaka zmanjšali porabo 
električne energije za dobro tret
jino.

Zal pa nam energija, ko jo 
tako razsipno trošimo v težki in
dustriji, ne prinaša učinkovitih 
rezultatov gospodarjenja, to jc 
takšnih kakovostnih izdelkov, ki 
bi nam ustvarjali kapital in odpi
rali vrata v svet. Zato nam 
zmanjka denarja za najbolj po
trebno obnovo predelovalne in
dustrije, ki bi nam lahko s kako
vostnimi izdelki povrnila vložena 
sredstva. »Energetskih progra
mov ni mogoče obravnavati le z 
vidika teme ali z vidika pogona, 
ampak je po mnenju nekaterih 
naših uglednih strokovnjakov to 
treba storiti s celovitega razvoj
nega vidika vseh gospodarskih 
dejavnikov, vključno z ekolo
škimi,« opozarja dr. Plut.

Ustvarjanje ekološke zavesti 
bi morala biti nedvomno ena 
izmed prednostnih nalog pri na
črtovanju našega dolgoročnega 
razvoja — zavesti o tem, da so 
ekonomski in ekološki kazalci 
med seboj usodno prepleteni.

Marija Frančeškin

Je že tak čas
Ker pa je tako v pismu kot na 

zboru bridek očitek padel na 
rovaš sindikata, o katerem so de
lavci menili, da le podpira upravo 
pri ukrepih, smo obiskali Milana 
Merlaka, predsednika izvršnega 
odbora sindikata:

»Je že tak čas. da so z osebnimi 
dohodki nezadovoljni skoraj vsi 
delavci. !n tudi sistem nagraje
vanja ni noben dober, vsak je 
lahko le temelj za stalno dogra
jevanje in boljšanje. Pa dodatki 
— z njimi smo prav v vrhu meril 
panožnega sporazuma in sami bi 
težko kaj dosti spremenili.

Sicer pa je s tem pismom tako. 
da je za takšne načine reagiranja 
vselej značilna ozkost gledanja, 
zavzemanje za svoje interese ob 
zanemarjanju celot«. Tudi mi bi 
to akcijo lahko ustavili z našte
vanjem in očitanjem napak, ki 
jih prav v tej enoti ni malo. Toda 
boljši je resen pomenek.

Za disciplinsko komisijo, de
nimo. ki ji očitajo slabo delo. 
ugotavljamo prav nasprotno. 
Dela zelo dobro. Seveda pa je 
onemogočena v primerih, ki jih 
oddelkovodje ali delavci ne pri
javijo. Isto velja za tatvine, grož
nje in podobno. In za delo sindi
kata. končno. Saj sindikat ni le 
predsednik. Ta enota ima tri 
člane v izvršnem odboru in tudi 
jaz bi lahko rekel, da z njihovim 
prispevkom k delu sindikata 
nisem zadovoljen. Raje se vpra
šam. kaj stoji za očitkom. Odgo
vora ne bom zbanaliziral. češ, saj 
gre le za neuspel izlet. Toda naši 
poslovni rezultati gredo že lep 
čas navzdol. Skladi so prazni, de
lavcem niti pri ozimnici nismo 
mogli pomagati. Vse to je pove
zano tako z notranjimi kot zuna
njimi vzroki, tako z objektivnimi 
težavami kot s posamično kriv
do. Vsemu temu spletu pa Bomo

lahko kos le skupaj, če ne bo 
noben držal križem rok in sipal 
očitkov vsepovprek.

Tudi metoda pritiska 
lahko
kaj premakne

Vrstili so se sestanki in še se 
bodo. Na njih sta tako sindikat 
kot partija sprejela kritično 
oceno svojega dela — toda s tem, 
da bomo do boljšega dela ptjšli le 
složno, s tovariškimi odnosi. 
Tudi kadar se kritiziramo.

Na tem in na gospodarskem 
področju imamo programe, kako 
naprej. Sprejeli smo jih že lep čas 
pred pismom. Morda bo zdaj 
malo boljše z odgovornostjo za 
izpolnjevanje programov in po
sameznih nalog, ki so njihov del. 
To pa pogrešam tudi v pismu. 
Očitki so, toda bolj tako, nas
ploh. Ni imen, ni krivcev. 
Končno se človek niti braniti ne 
more. če ne pokažeš nanj. Na 
vsakega, ne pa deliti, da mi spo
daj dobro delamo, oni zgoraj pa 
vse narobe. Le še to — prav lju
dje. ki največ očitajo, se najbolj 
otepajo kakršne koli funkcije.«

Kaj bi še dodajali?! Morda le 
misel, da je tudi s tem pismom 
tako kot z mnogimi podobnimi, 
pa stavkami, prekinitvami... Za 
neljube načine gre, na katere 
predvsem z vrhov dežujejo očit
ki, kako s takšnimi uličnin me
todami nikamor ne prideš Živ
ljenje pa pokaže, da vendarle 
marsikaj premaknejo. Čt dru
gega ne, zmotijo lažni vider miru 
in marsikoga stresejo. Potem se 
iz skupnega dogovora vendarle 
lahko izcimijo novi. boljši odno
si. če vzamejo vse skupa tako 
strpno in trezno, kot so to storili v 
tiskarni Mladinska knjiga.

Ciril Brajer
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Bojan Maraž, ustvarjalec šminke 11. kongresa 
slovenskih sindikatov

Ljudje stopajo
v poltemo 
in na koncu bo 
svetloba

temno dvorano... Na koncu naj 
bo svetloba!« Kaj si tem odprtim 
ijudem odgovoril? Gotovo so te 
povprašali, kaj si mislil s to temo?

»Ma, veš, da so me res. Bali so 
se, da s tem morda ne mislim na 
našo preteklo zgodovino. Razlo
žil sem jim. da mi je le do tega, do 
česar je brez dvoma tudi njim — 
da vsako temo osvetlimo. Pri nas 
je. veš, še vedno toliko sivine, 
morečih barv. zastrtih oblik. 
Sama proza. To ti naravnost 
udari v oči. ko prestopiš mejo. 
Rabimo pa veselje. Kaj boš neki 
tumbal. nakladal! Barve manjka, 
elegance, pretanjenosti! Takšni 
temi se s svojim delom lahko po
stavljam po robu. Lahko blažim 
slabosti, ki jih političnost prina
ša.«

Že nekaj številk nazaj so lahko naši bralci na vrhnjem robu nekate
rih strani opažali simbol prihodnjega kongresa slovenskih sindikatov. 
Znak jele del celostne grafične podobe, ki jo je zasnoval Bojan Maraž. 
Zraven pripada videz 30 publikacij, ureditev dvorane, šminka, skrat
ka, kot temu pravi Bojan. Najprej na kratko predstavimo njega.

Doma je iz Šempetra pri Novi 
Gorici. Končal je vajensko šolo 
in se zaposlil v modelarni Gosto- 
love livarne. Štiri leta dela. vmes 
ob delu prvi letnik šole za obli
kovanje. Potem tri leta rednega 
šolanja in nasmeh sreče — dobil 
je štipendijo Prešernovega skla
da. Iz industrijskega oblikovanja 
je diplomiral v Angliji, se vrnil v 
Keramix...

»In kar takojci so me formali
stični birokrati skušali spraviti na 
kaj vem kakšen izpit. Iz česa. 
zakaj, pred kom? Smotrnost, če

»Saj res ne gre tako preprosto. 
Ko se lotiš dela. je prvi korak 
spoznati naročnika, zvedeti vse o 
njem. Drugi korak je lastna vi
zija in tretji, sinteza obojega. Na
ročnikov cilj moraš seveda doje
ti. toda če se mu popolnoma po
drediš. trpi avtorsko delo.«

4^
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ne že ponos, je zmagala nad ki- 
mavostjo. Odklonil sem izpit, 
neumnost po 'tako zahtevni di
plomi. in izgubil delo. Veš. kaj so 
mi predlagali po tem vrhunskem 
študiju? Naj se naučim še tipka
nja. da bi po potrebi tipkal ne
kakšne fakture! Za smejat ali za 
zjokat, spokal sem in začel na 
svoje. Res zdaj delam bolj na 
grafičnem področju, kdo te pri 
industrijskem oblikovanju sploh 
povoha! V Angliji imajo že po 
fakultetah takšne prototipne de
lavnice. da jih tu nobena tovarna 
ne premore, kaj šele v industriji. 
Najprej te namreč naučijo 
zdrave obrti. Najprej oblič. 
deska, potem oblikovanje.

O naročniku vse dobro

Tako sem postal »svobodni 
umetnik«, član društva obliko
valcev. na dom dobivam po
nudbe za natečaje vseh vrst in 
dobil sem jo tudi za sindikalni 
kongres. Prijavil sem se in 
uspel.«

— Sliši se enostavno. Pa ven
dar...

— Začnimo z naročnikom. 
Kaj in po kakšni poti si zvedel o 
njem?

»No. nekaj malega ti o sindi
katih natumbajo že v šoli. Stopil 
sem na občinski svet. veliko sem 
se pomenkoval z različnimi 
ljudmi, poslušal vse dobro in 
slabo, kar vedo povedati o sindi
katu. Veliko sem prebiral in...«

— In do kakšne podobe si pri
šel na koncu?

»Ha. bolje da ti ne povem.«_ ■>
»Lahko bi demantiral svoje 

delo in pa — v Angliji so nas 
učili, da moraš o svojem klientu 
vselej govoriti vse najboljše. 
Vidiš, tudi tam svetohlinijo.

Sicer pa na to gledam približno 
takole: smo v sila občutljivem 
političnem trenutku. Kongres in 
tudi to. kar počnem jaz. je poli
tična propaganda. Trd oreh! Po 
.eni plati nočem propagirati ste
rilnih jajc. ki nikamor ne vodijo. 
Po drugi te veže naročilo, posel, 
novo naročilo, preživetje. Na vse 
kriplje skušam priti do osebnega 
političnega stališča. To je 
osnovno vprašanje projekta. Lo
čiti seme in pleve.«

Kaj je seme, kaj so pleve?

»Najprej, kaj ni seme. Vse. 
kar je ostalo od socializma, sprva 
ruskega in nato našega domače
ga. državnega tipa. Ne more biti 
seme. kar ljudi duši. uokvirja, za
tira njihovo ustvarjalnost, ome
juje svobodo. Vse. kar duši. 
gnjavi, so pleve že po logiki.«

— Celo z najvišjih govorni
ških odrov zadnje čase posluša
mo. da je več moči v državni roki 
— no. v vseh drugih je je več kot v 
delavski. samoupravljalčevi. 
Ostanki so torej močnejši od no
vosti. Gotovo si že slišal, da tudi 
take baže kongresi spadajo med 
ostanke?

»Vidiš, to je pa problem pri 
tem. Z marsičem se ne strin jaš in 
stvari ne moreš spremeniti, ven
dar moraš ostati profesionalec, 
želeti moraš bol jše — to je vpra
šanje. Saj sem šokiran, da sem 
takšno delo kot neuveljavljen na 
sceni sploh dobil. Rad bi verjel, 
da je vzrok kakovost mojega 
dela. Toliko izkušen j pa vendarle 
že imam. da se rojeva dvom. Ku
hinje. veš. No. nezaupanje kopni 
ob delu z ljudmi s sindikata. Res 
so odprti, fair. Pustijo mi proste 
roke.«

Poslušamo Bojana in vmes 
pogledujemo v njegov idejni 
osnutek: »Ljudje vstopajo v pol

Šola demokracije 
ni poceni

Povezava mrak — političnost?
»Na slabosti mislim. Takšna 

jajca s politične ‘icene sem eno
stavno odmislil. Nekateri so tisti 
mrak res hoteli razumeti kot naš 
politični trenutek. Nak. sem 
rekel, to je civilizacijsko vzeto. Iz 
teme gremo v svetlobo. To je 
zgodovina. Želel sem ujeti sim
boliko dejavskega giban ja, tež
njo po svobodi. Resda abstrakt
ni. Jaz gledam zgodovino, neka
teri so videli .sebe. Pa mi je čisto 
vseeno, kakšni izumi stojijo za 
tumbanji. Le do tega mi je. da 
gremo naprej.«

— Dodobra si spoznal dva 
izma. Naš samoupravni sociali
zem in angleški kapitalizem. In 
oba da tumbata?

»Tod in tam je eno osnovno 
vprašanje. Kdo ima informacijo, 
kdo jo izraža, kdo govori v imenu 
nekoga ali nečesa. Saj poznaš 
nakladanja v smislu raznih ob
jektivnosti. Ma. pusti, ti mi le 
povej, kaj je.' mnen je si bom že 
sam ustvaril. Če mi boš res pove
dal. kar veš. in če me boš pustil 
do mnenja. To je ključ. In se 
grejo in se gremo politične siste
me. Življenje pa teče vsak dan! 
To je problem, in ne politični si
stem — življenje, naš odnos do 
narave in sočloveka. Potem je le 
še stvar demokracije, ki je nekje 
starejša, torej zrelejša.«

Č iri/ Brajcr

V kamniškem Delavskem domu so 
precej izboljšali bivalne razmere, 
toda...

Samski 
dom je le * 
samski dom

V 42. številki Delavske 
enotnosti smo skušali razčleniti 
vzroke za prekinitev dela v 
Rudniku kaolina in kalcita v 
Črni pri Kamniku in se ob tej 
priložnosti dotaknili tudi živ
ljenjskih razmer rudarjev (v 
glavnem delavcev iz drugih re
publik). ki živijo v kamniškem 
Delavskem domu. Takrat smo 
med drugim zapisali: »Obisk v 
kamniškem samskem domu 
nam je navrgel pošastno sliko. 
Nagneteni po trije ali štirje v 
sobi spijo na skrajno nehigien
skih ležiščih, ki jih uokvirjajo 
stene z odpadajočim ometom. 
Umazanija vlada vsepovsod. 
Skratka, živijo (za človeka in 
rudarja) v ponižujočem bival
nem prostoru. Če k temu do
damo še dejstvo, da so več
krat lačni kot siti (vzrok: draga 
hrana in neurejena družbena 
prehrana), potem nam bo kaj 
hitro jasno, da tičijo v globo
kem mezdnem odnosu...«

tokratni številki našega 
objavljamo odmev iz

V 
lista
Rudnika kaolina in kalcita, ki 
skuša spodbijati nekatere naše 
trditve. Hkrati pa smo iz Ka
mnika prejeli tudi vabilo za 
udeležbo na sestanku delav
skega sveta Delavskega doma. 
Tam smo zvedeli, da je bil dom 
zaradi neurejenih odnosov

jejo vzdrževalna dela in, kot 
nam je povedal dosedanji 
upravnik Dragan Lelek, zame
njujejo opremo v II. etaži doma 
ter urejujejo rolete. Dom po
sluje na ekonomski osnovi 
(povprečna cena v prvi polovici 
letošnjega leta je znašala 
36.200 dinarjev za posteljo) m 
tudi sicer s poslovanjem zadnje4 
čase nimajo nobenih teža'1. 
Nasploh ugotavljajo, da so se 
bivalne razmere v teh letih v 
domu precej izboljšale, kar naj 
bi se nadaljevalo tudi v prihod
nje.

V delovnih organizacijah
(posebej verjetno v Rudniku 
kaolina in kalcita) bi utegnili po 
vsem tem reči: »Mi smo svoje 
naredili, razmere v domu so se 
izboljšale po naši zaslugi ih se še 
izboljšujejo, problemov torej 
ni več.« Pa so. Najprej seveda z 
velikimi stroški, ki jih imajo z 
bivanjem svojih delavcev v 
domu (svojim delavcem kri jejo 
približno polovico ekonomske 
stanarine, od česar samo za 
varnost vsakega oskrbovanca 
prispevajo po 6300 dinarjev) 
potem pa z napačno miselnost
jo. ki jo je Dragan Lelek takole 
označil: »Mišljenje, češ da jc 
problem z delavcem iz druge 
republike rešen, ko ga daš v 
samski dom. ki prevladuje v 
naših delovnih organizacijah.

Ko so nam v upravi Delavskega doma poskušali doka
zati, da so se bivalne razmere v domu vendarle precej 
izboljšale, so pač vzeli ključe pri vratarju in začeli odpi
rati sobe. V eni so spali delavci. Kaj to govori, je jasno 
kljub najboljšim namenom, ki jih imajo v domu. Ključa 
od »svoje« sobe v samskem domu le nimaš ti sam, ampak 
jih ima še kdo drug, ki ti lahko vstopi v sobo, kadar se mu 
zahoče. Tudi to je po svoje dokaz, da je življenje v sam
skem domu le življenje v samskem domu.

(bolje rečeno: zaradi zanikrne 
skrbi delovnih organizacij in 
kamniške občine) nekaj let v 
katastrofalnem stanju, da so 
zargdi slabega vzdrževanja za
čeli propadati posamezni ob
jekti itd. Tako je bilo vse do 
leta 1981. ko so se stvari toli
kanj zaostrile, da je že grozila 
likvidacija te delovne organiza
cije. Tega leta pa je kamniški 
izvršni svet ustanovil svet upo
rabnikov (v njem so bili pred
stavniki občine, družbenopoli
tičnih organizacij in delovnih 
organizacij), ki je pripravil 
temeljne smernice za sanacijo 
razmer v domu. Tako so naj
prej opravili prenos osnovnih 
sredstev iz delovnih organizacij 
na dom. potem pa za njegovo 
sanacijo v letih od 1983 do 
1985 združili skorajda 19 mili
jonov dinarjev. Prenov ili so sa
nitarije in uredili čajne kuhinje, 
napeljali novo centralno kurja
vo. opravili različna zidarska, 
parketarska in slikopleskarska 
dela ter nabavili opremo v 
spalnice 1. etaže. Zdaj nadalju

je povsem zgrešeno. Vsi bi se 
morali zavedati, da je tako za
gata samo začasno premeščena 
in da pomeni pravo rešitev sta
novanjskega vprašanja tega de
lavca šele stanovanje, ki si ga 
bo pridobil s pomočjo delovne 
organizacije. Ne morem se stri
njati z dejstvom, da nekateri 
delavci dočakajo penzijo v 
samskem domu. Ni čudno 
potem, da se ti ljudje ne vklju
čujejo v družbeno življenje, da 
se ne prilagodijo itd.«

K tem besedam upravnika 
samskega doma v Kamniku
bržda ni ka j dodajati. Vendarle 
pa bi lahko rekli: prav pri razre- 
ševanju teh (tudi bivalnih) te
meljnih življenjskih razmer se 
začne bitka za premoščanje ra
zrednih nasproti j, na katerih se 
bohoti nacionalizem vseh barv. 
Tudi v Kamniku, kjer so pred 
dnevi tiho: brez nepotrebneg3 
rompompoma, odstranili z 
zidov nekaj (za te čase) značil
nih nacionalističnih gesel.

•Ivo Kuljfii
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°bra letos objavljen članek z naslo- 
^* 0lti Na plačilni dan jim je prekipelo.
, er so v članku razmere v Rudniku 
dolina in kalcita Kamnik prikazane 
ako zelo pristransko, da Kažejo iz- 
p^ljeno sliko 'ako o delavcih kot 
jjci o razmera ■ v Kamniku, so se 

in samoupravni organi v Rud- 
n''{u kaolina in kalcita Kamnik odlo- 
i 1 razkriti tudi drugo plat medalje 
ervso stvar objektivizirati. V članku 

j4a tudi izjavi delavcev, od katerih je 
,en zaposlen v Rudniku kaolina in 
kalcita Kamnik 6 mesecev, drugi pa 
e dva meseca in še temu je delovno 
razmerje prenehalo zaradi neu- 
kPešno opravljenega poskusnega 
e*a. In da ne bo pomote: —sklep o 

^uspešno opravljenem poskusnem 
delu je bil sprejet pred oktobrsko
Prekinitvijo dela.

V članku je dan precejšen pouda
rek življenjskim razmeram, ki »tišči
jo« te delavce. Zapisano je., da je 
0r>'sk pri njih v samskem domu navr
gel pošastno sliko. Sledi podroben 
°Pis sobe, v kateri je potekal pogo- 
''or. Res škoda, da novinar ni zapisal. 
^ je to edina štiriposteljna soba v 
erti nadstropju in to v še neprenov- 
JJenem delu. Stavba je namreč že 
»koraj v celoti obnovljena: od proče- 
la' centralnega ogrevanja, sanitarij;

urejenih ležiščih. Glede higienskih 
razmer lahko rečemo, da so predv
sem stvar posameznika in njegove 
osebne urejenosti. In če te ni, tega 
problema ne bo rešilo niti desetkrat 
toliko čistilk, kot jih je sedaj zaoo- 
slenih v Delavskem domu.

Neposredno z razmerami v sam
skem domu na Cankarjevi je pove
zano tudi regresiranje bivanja. De
lavski dom je, kot že rečeno, samo
stojna delovna organizacija in kot 
taka tudi oblikuje cene svojih stori
tev. Ker pa vemo, da je to precejšen 
strošek za delavce, DO regresira bi
vanje in prispeva mesečno za vsa
kega delavca od 10.173 do 11.538 
dinarjev, odvisno od tega, v kakšni 
sobi spi. Povedati je treba, da so v 
tem znesku zajeti tudi stroški za var
nostno službo (6385 dinarjev me
sečno na delavca!). Le-ta je bila pred 
leti uvedena zaradi stalnih neredov v 
domu.

Precejšen problem pa res pred
stavlja prehrana teh delavcev. Med 
delovnim časom dobivajo topli 
obrok, zunaj tega pa je več težav. 
Delavci si sicer lahko nekaj pripra
vijo v čajnih kuhinjah, to pa ni do
volj. V Kamniku namreč ni javnega 
obrata družbene prehrane ali samo
postrežne restavracije, kjer bi lahko 
dobro in poceni jedli. Se najugod
nejša rešitev je v restavraciji Planin
ka, ki ima še najsprejemljivejše cene, 
delavci kot abonenti pa lahko vpli
vajo na sestavo jedilnika.

Z izjemo regresiranja so glede 
ostalih vprašanj delavci iz drugih 
krajev popolnoma izenačeni z doma
čini, to velja tudi za reševanje stano
vanjskih vprašanj. Jasno pa je, da 
vseh problemov čez noč ni možno re
šiti. Sredstva je potrebno najprej 
ustvariti in tudi prebiti miselnost, da 
je samo družba tista, ki mora rešiti 
stanovanjska vprašanja.

In zdaj še nekaj o delovni discipli
ni. Menimo, da je skrajno nepri
merno in v nasprotju z vsemi družbe
nimi usmeritvami opravičevati de
lovno disciplino z bivalnimi ra
zmerami, zlasti še, če so tako izkriv
ljeno prikazane kot v tistem članku. 
Pisec članka trdi, »da v takšnih ra
zmerah od teh delavcev nihče ne 
more zahtevati izoblikovanih delov
nih navad in da so neupravičeni izo
stanki njihova logična posledica«. Pri

Bračun septembrskega OD za Draga Joskiča
^ nasprotju z navedbami v »oktobrskem članku« naj pojasnimo, da Joskič ni 

Pomočnik kopača, pač pa nekvalificiran delavec in to začetnik.
. Neresnična je tudi izjava glede dopusta. Septembra ni bil na dopustu, res pa 
16 imel en neopravičeni izostanek, opravil pa je tudi 8 nadur. Delal je pretežno 
)a normiranih delih ter normo presegel za 18%. kar je pod povprečjem ostalih 
lelavcev. Za tako opravljeno delo je prejel 57.443 dinarjev neto OD. Za sa- 
jPoprispevek, sindikalno članarino, prispevek za topli obrok med delom, ko- 
'ektivno zavarovanje, prispevek za stroške prevoza na delo ter prispevke iz OD 
^3 neopravičeni izostanek mu je bilo odtegnjeno 2125 dinarjev. Za prehrano v 
Planinki je plačal 17.030 dinarjev, za stanovanje v samskem domu pa 14.083 
dinarjev. Za stanovanje je zaradi neopravičenega izostanka plačal polno ceno. 
Ce pa bi redno hodil na delo. bi plačal le 5790 dinarjev. Tako je po plačilu vseh 
odbitkov ter stroškov za hrano in stanovanje prejel 23.630 dinarjev. Brez neo; 
pravičenega izostanka bi njegov neto OD znašal 59.948 dinarjev oziroma bi 
[Pa po plačilu vseh stroškov (tudi za hrano in stanovanje) ostalo 34.740 dinar
jev.

Bračun septembrskega OD za Mata Joskiča
Nlato Joskič je nekvalificiran delavec začetnik. Septembra je opravil 184 ur. 

°d tega okoli 60 % na normiranih delih. Za 40 odstotkov je presegel norme. 
^ar je nekaj nad povprečjem. Za opravljeno delo je prejel 53.819 dinarjev, od 
'ega mu je bilo odtegnjeno 1 128 dinarjev za sindikalno članarino, prispevek za 
stroške prevoza na delo ter kolektivno zavarovanje. Za prehrano v Planinki je 
Plačal 9520 dinarjev, za bivanje v samskem domu pa 5790 dinarjev. Po plačilu 
stroškov za hrano in stanovanje je prejel torej 37.381 dinarjev.

n°ve so čajne kuhinje in oprema v 
So'5ah- S preureditvijo je tem delav- 
^em zagotovljen precej boljši stan
dard in niso redke sobe. v katerih 
stanujeta le po dva delavca. Verjetno 

1Zapisizzvenel precej drugače, če bi 
novinar tudi zapisal, da je Delavski 

.°m samostojna delovna organiza- 
Ja in ne le »podružnica« Rudnika 
r da so polovico sredstev za obnovo 

\ jjS?Jamskega doma prispevale ka- 
mske delovne organizacije, od tega 

1. aJveč Rudnik kaolina in kalcita, ker 
ma v tem.dpmu pač največ delavcev; 
a drugo polovico sredstev pa je de- 
mski dom dobil posojila. Denar za 
. nc"R> Delavskega doma smo zdru- 
k"\a*'.že d\e leti in jih bomo tudi po

dnje leto. vse zato. da hi delavcem 
djnogočili boljše bivalne razmere.
: aJ dodamo, da smo v Rudniku kao-
I na 'n kalcita Kamnik letos za te de- 
a',cf kupili stanovanjsko hišo. ki 
en skoraj 500 kv.m in jo tudi 

t i t.e z n o opremili. Zanjo smo po 
^Kjučnem računu namenili del 

tev in kar precej pregovarjanja 
e aveev, »fcj so v mezdnem odno- 

kot pravi novinar, je bilo treba, 
bil predlog sprejet, 

članku je samskemu domu oči- 
t n^j da umazanija vlada vsepovsod 

r da spijo na skrajno nehigiensko

vsem tem pa se niti ne sprašuje, ka
teri so ti delavci, ki imajo največ 
neopravičenih izostankov! Med 
njimi so namreč tudi taki. ki v sam
skem domu sploh ne prebivajo, naj
pogosteje pa izostajajo delavci, ki so 
pri nas zaposleni le kratek čas in ki 
jim je vseeno, kje bodo delali jutri. 
Ali je torej privzgoja delovnih navad 
res samo stvar Rudnika in ali je res to 
povezano z razmerami v samskem 
domu?

Povsem izkrivljeno so prikazana 
tudi prizadevanja za izboljšanje de
lovne discipline. To ni le stvar upra
ve. kot novinar, menda imenuje 
DSSS. ampak stvar vseh delavcev. 
To so usmeritve, sprejete v stabiliza
cijskem programu, samoupravnih 
aktih, zavezujočih sklepih samou
pravnih organov in DPO. skratka 
vseh tistih, ki jim ni vseeno, kaj bo z 
delovno organizacijo. Ali potemta
kem res lahko rečemo, da je to stvar 
le peščice ljudi? Mislimo, da imamo 
vso pravico zahtevati, da sodelavci 
redno hodijo na delo in izpolnjujejo 

, svoje delovne obveznosti, ker bomo 
le tako ustvarili toliko, da bomo 
lahko jutri več delili. Odločitev o 
poostritvi delovne discipline torej ni 
od včeraj, ampak enkrat je pa ven
darle treba dokončno prenehati pre

pričevati in dojSbvedovati ter poseči 
še po čem drugem, če ni pravih rezul
tatov, mar ne?

Na koncu članka je precej po svoje 
komentirana tudi oktobrska prekini
tev dela, hkrati pa napaden sindikat, 
ki je prikazan kot trije ali štirje lju
dje, ki nekaj zborujejo in do katerih 
glas delavca sploh ne pride. Iz članka 
tudi izzveni, da ta sindikat le ponav
lja besede direktorja in se ne zanima 
za probleme delavcev. Resničnost je 
precej drugačna. Ta sindikat (in ne 
samo sindikat!) se dejavno vključuje 
v vsa dogajanja v delovni organizaci
ji, torej tudi v politiko delitve oseb
nih dohodkov in v življenjske ra
zmere delavcev itd. Če novinar pač 
tega ni zaznal iz zapisnika seje sindi
kata, pa še ne pomeni, da sindikat o 
teh stvareh sploh ne razpravlja ali ne 
išče rešitev. Zato so tudi povsem 
neutemeljena sklepanja, da pri iska
nju vzrokov nezadovoljstva nihče ni 
izgubljal časa z analizo življenjskih 
razmer ter višine osebnih dohodkov v 
vsej delovni organizaciji. Se več, o 
vzrokih za prekinitev dela so raz
pravljale tudi druge družbenopoli
tične organizacije in samoupravni 
organi, ki so zavzeli enako stališče 
kot sindikat.

Glede uravnilovskih teženj pa to: 
pojavljajo se tudi pri nas kot menda v 
večini ozdov, vendar pa drugače, kot 
si predstavlja pisec članka. Prav go
tovo pa je trditev o popolni uravni
lovki težko zagovarjati na podlagi 
primerjavi povprečnih osebnih do
hodkov tozdov ali dsss, zlasti še, če ne 
upoštevamo osnov, po katerih je bilo 
to izračunano, če ne poznamo ka
drovske sestave itd. Prav tako ni res, 
da so se osebni dohodki v DSSS sep
tembra dvignili. Iz analize izračuna 
osebnih dohodkov je to kaj lahko vi
deti in s to analizo so bili seznanjeni 
tudi delavci.

Še veliko bi lahko govorili o ra
zmerah v našem kolektivu, vendar 
naj bo dovolj. Konec koncev so pro
blemi, ki se pojavljajo v naši delovni 
organizaciji, naši problemi, in ni pri
čakovati. da nam jih bo rešil kdo 
drug. Seveda pa jih bo možno rešiti le 
s sodelovanjem vseh zaposlenih, ne 
pa tako, da je tiste, ki najbolj kritizi
rajo, najtežje pritegniti k delu. Škoda 
pa je, da ravno taki vržejo slabo luč 
na vse.

IO OOS tozda Kaolin; 
lO konference sindikata, 

OOZK in 
DS DO Rudnik kaolina 

in kalcita Kamnik

Članek, da 
bog pomagaj

Z Janežem Severjem res ni 
dobro češenj zobati. To je okusil 
že marsikdo, ki je poskušal z 
njim po njegovih člankih v obči
lih, za katera je pač delal, javno 
polemizirati. Organizacijski 
odbor TDF noče polemizirati ob 
njegovem članku »Blišč in beda 
TDF«. Zato bom poskusil sam 
vsaj odgovoriti na polresnice in 
čudne' interpretacije, ki jih je 
Sever natrosil v svoj članek. 
Takšno pisanje pač zahteva od
govor. Ne zaradi užaljenosti — 
zaradi resnice, za katero nam 
(tudi v novinarstvu) najbrže 
vsem gre. Kaj je res in kaj ni, bo 
tako presodilo bralstvo samo.

Pa pojdimo po vrsti, na spre
hod med Severjevimi ugotovi
tvami in nizkimi tidarci.

Uvodna ugotovitev, da naj bi 
TDF vnesel živahnejši kulturni 
utrip v Celje, je zlobno postav
ljena v pogojnik. TDF namreč 
res vnaša živahnejši kulturni 
utrip. Dokaz: številke! 45.000 in 
nekaj deset več gledalcev sloven
skih in jugoslovanskih filmov v 
osmih dneh letošnjega novembra 
je živahnejši utrip. Še zlasti, če ga 
gledamo v časovni perspektivi na 
primer 1 o let. torej do časa. ko se 
je TDF začel. Takrat je bilo vse 
leto v Celju na ogledu domačih 
filmov 15.800 gledalcev, zasede
nost dvoran pri domačih filmih 
pa je bila manj kot 30-odstotna. 
Danes je bilo samo med TDF 
40.032 gledalcev, na premiernih 
predstavah kar okoli 8.000. Na 
prvem TDF je bilo vsega 381 
gledalcev. Danes je zasedenost 
dvoran v Celju pri domačih fil
mih nekaj nad ' 70-odstotna.

Tako številke. Ne naše, vzete so 
iz poročil Gospodarske zbornice 
Slovenije.

Dalje: prireditelji nikoli nismo 
prosjačili za filme. Preprosto 
zato ne, ker ni bilo treba. TDF 
namreč kot edina izmed filmskih 
manifestacij v Jugoslaviji še 
vedno plačuje normalno naje
mnino za vse filme, ki jih vrti — 
da bi se izognili poskusom vme
šavanja v repertoarno politiko in 
zakulisnih igric distributerjev.

Organizatorji smo res (pred 
leti) »žicah« denar za to priredi
tev. Toda z leti smo zgradili si
stem financiranja, ki ga jeceljsko 
združeno delo sprejelo brez ne
potrebnih prepričevanj o po
trebnosti manifestacije in nje
nem kulturnem poslanstvu. Po
ložaj je bil letos čisto drugačen — 
zanimanje za pokroviteljstva je 
bilo večje od ponudbe progra
mov, in vsi, ki so to želeli, niso 
mogli biti pokrovitelji. Je Se
verju to všeč ali ne, Celje je TDF 
res v celoti sprejelo za svojo pri
reditev. Pa še to: TDF ima spre
jet, podpisan in veljaven druž
beni dogovor o organizaciji, fi
nanciranju in izvedbi TDF in po 
tem dogovoru se financira (s 
skromnimi, a pomembnimi sred
stvi) iz številnih virov tudi zunaj 
združenega dela. Vprašanje, ki 
ga Sever dramatizira, koliko 
sploh stane TDF, ni bilo nikoli 
skrivnost. Vsakdo, ki želi, lahko 
te podatke dobi. Zaključni račun 
tudi vsako leto sprejema svet 
TDF kot najvišji samoupravni 
organ te manifestacije in ki ga se
stavljajo delegati vseh podpisni
kov družbenega dogovora o TDF 
v SR Sloveniji. Letošnjih podat
kov še ni. Lani je TDF stal 
3,613.425 dinarjev, organizator 
pa je zanj pridobil 3,760.5 19 di
narjev in s TDF za skromno 
oddolžitev zanesenjakom, ki ga 
voluntersko organiziramo, za
služil preostanek 147.094din.

Glede podružbljanja kulture 
se strinjam, da TDF še ni opravil 
vsega. Ce bi, bi bil kot prireditelj 
odveč. A prav TDF je doslej med 
vsemi festivali v Jugoslaviji po
nudil za to največ možnosti in jih 
velik del tudi dobro, tvorno in z 
iskreno voljo vseh sodelujočih 
uresničil. Bili so obiski z bežnimi 
stiski rok. A mnogo več, preveč, 
da bi jih celo prešteli v arhivu, je 
bilo pristnih, odkritih, delovnih 
pogovorov v'delovnih organiza
cijah, na vsakodnevnih pogovo
rih po premierah filmov, na šolah 
in drugod. Prav ti pogovori so 
eden od razlogov, da filmarji radi 
prihajajo v Celje. Tu preverijo 
odmevnost svojega dela, tu bra
nijo svoja dela, tu se soočajo s 
pogostoma neprijazno resnico, 
da je mnogokrat njihovo delo 
»šlo mimo«.

Glede nedopustnega razmeta
vanja denarja, ki ga očita Sever 
TDF. zelo na kratko. Če se komu 
zdi večerja za ustvarjalce filmov 
(goste TDF). ki nas je letos ob 
razumevanju in pomoči hotela 
Merx stala v povprečju 1.117din 
na osebo, »gostija«, naj poskusi 
za tak denar sam večerjati.

Da delavci niso sprejeli TDF. 
je natolcevanje. Ponovil bom 
podatek o' 40.032 obiskovalcih v 
kino dvoranah. Povprečno je to 
vsak prebivalec Celja enkrat v 
tednu v kinu. Dvorane so pogo
sto- razprodane, »reprezentanč
nih« vstopnic, ki jih Sever očita, 
pa je vsak večer za tri vrste v ki
nematografu. Še od teh sta dve 
tretjini namenjeni delavcem ko
lektivom ki so gostitelji priredi
tev. Pa tudi. če bi glede teh 
vstopnic imel Sever prav. je to 
komajda desetina razprodane 
dvorane. Brez dokazov, pa ven
dar trdim, da tudi tu Sever strelja 
v prazno, saj zaradi televizije res 
ne hodi toliko ljudi v kino. Brž
kone bo treba najti razloge do
brega obiska tam. kjer jih Sever 
noče videti.

Pa še ob peščico obiskovalcev 
na predstavah zunaj Celja naj se

spotaknem. Na 42 projekcijah 
jih je bilo letos 9.813. Od tega 
zanesljivo ni bila polovica otrok, 
ker so letos ti »polnili« dvorane 
le na dveh predstavah — v Zre
čah, kjer jih je bilo okoli 60, in v 
Vojniku, kjer jih je bilo kakšnih 
40. Natolcevanje torej!

Ob očitano spotakljivo vede
nje umetnikov, ki naj bi bili tako 
opiti, da še na oder ne bi mogli, 
kaj šele, da bi kakšno pametno 
rekli v mikrofon, se sam ne bom 
obregal. Upam pač, da bo 
kakšno rekel tudi kdo od njih, ki 
pridejo v Celje ne po pijačo in 
jedačo, marveč na kulturno in 
praviloma zelo delovno predsta
vitev svojega dela. Pisati ob tem 
o domnevnih pretepih med gosti 
TDF pa je popolna laž. Povsem 
zanesljivo tudi »visokih« zapit
kov v hotelu ne plačuje noben 
sindikat, ampak organizator. 
Podatek! Ob povprečno 32 lju
deh na večerjah (dve ekipi film
skih ustvarjalcev) smo organiza
torji povprečno na večer plačali 
12 popitih steklenic vina.

In slednjič k očitku o številčnih 
ekipah, ki naj bi se prihajale go
stit v Celje. Navrgel sem že, 
zakaj prihajajo. Prihajajo po 
priznanje za svoje delo. Priha
jajo pošteno in kulturno na kul
turno manifestacijo, Predvsem 
pa radi prihajajo zato, ker v tem 
okolju — ne le med organizator
ji, tudi med gostitelji, publiko, 
delavci, dijaki, doživijo to, česar 
drugod ne: iskreno željo po kul
turnem filmskem dogodku, po 
sproščenem pogovoru o delu, po 
tem, da bi smeli svoje vse prepo
gosto odrinjeno in v zakotne 
dvorane brez občinstva izrinjeno 
delo zagovarj ati, razi agati, ga de
lati dostopnega in pristopnega. 
Je to razlog za očitek?

Vsemu na rob še moj patetični 
vzklik: članek, da bog pomagaj!

Branko Stamejčič 
Organizacijski odbor 

TDF Celje

Nehajmo že 
dražiti
drug drugega

V temi Moč in nemoč delega
tov ste med drugimi dali prostor 
tudi razvpitemu delegatu zvezne

skupščine Batriču Jovanoviču.- 
Pred časom se je z njim dosti uk
varjal Nedeljski dnevnik, a so 
menda še ti obupali, saj so ga na
zadnje jeli obravnavati že humo
ristično zajedljivo.

Batrič Jovanovič pa še kar 
prodaj a svojo: »Narodno pogačo 
delimo vse bolj nepravično. V 
razvite dele države gre več, kot bi 
to zaslužil stvarni prispevek dela 
delavcev teh republik...« (pod
črtal A. Ž;), v okvirjeni izjavi sta 
še najmanj dve podobni trditvi. 
Bojda je ta delegat izdal že tudi 
knjigo svojih govorov. V isti sapi 
se poteguje še za en oder, v tem 
primeru zbor združenega dela v 
zvezni skupščini. Če bi bile stvari 
res take. jih ne bodo rešili niti 
kongresi, ki so pred nami, kaj 
šele kakšen z vseh vetrov zbran 
skup delegatov.

Je pl še nekaj drugega. Pre
neumno se mi zdi navajati števil
ke, da razviti, torej predvsem 
Slovenija, dobivamo več, ker bi 
to lahko storile bolje za to pla
čane inštitucije. To vseeno pou
darjam zato, ker v družbi, nabiti 
z netočnimi informacijami in 
polresnicami postane še takšna 
neumnost resnica, le če se jo do
volj pogosto ponavlja. Ker pa si v 
že tako in tako dovolj hudih časih 
tako mojstrsko izmišljujemo 
teme, od olimpijskih kandidatur, 
himne in sedaj nacionalizma, se 
sprašujem, komu je v tej avnoj
ski Jugoslaviji do tega, da bi ta 
sicer miroljubni slovenski narod 
pobesnel, zakaj vs? več ljudi sre
čujem, ki menijo, da je ravno na
sprotno, kot tako vztrajno po
navlja tovariš Jovanovič.

Alfred Železnik 
Boštanj 56

V Delavski enotnosti številka 
44 z dne 7. novembra 1985 je bil 
v rubriki: Odmevi, mnenja, sta
lišča objavljen članek z naslovom 
Ekološki problemi v Anhovem. 
Pisec je članek podpisal z mojim 
imenom. V besedilu se tudi skli
cuje na moje delo obratnega 
zdravnika in smiselno napačno in 
zlonamerno interpretira naša 
prizadevanja za humanizacijo 
dela, okolja in človekovo zdrav
je. Zato poudarjam, da članka 
nisem napisal in sem presenečen 
zaradi njegove objave.

Srečko Žefran 
Anhovo

..Jss®
v PLASSffiU

Cena 525 din 
(prometni davek 

ceni ni vračunan)

Velikost 11 x 9,5 cm in 8 x 9,5cm. Kocki sta vloženi v ovitek iz ga
lanterijske folije v topli sivi barvi. Kocki sodita na pisalno mizo k 
telefonu, saj tako lahko nanjo vedno takoj zapišemo vsa sporoči
la.

NAROČILNICA
Pri Delavski enotnosti, Ljubljana, Celovška 43, nepreklicno naročamo

..........  izvod(ov) KOCK V PLASTIČNEM OVITKU. Naročeno pošljite

na naslov: .............................................................................................................

Ulica, poštna št., kraj:............................................ ••............................................

Žig (podpis naročnika)

a) račun bomo plačali v zakonitem roku
b) pošiljko bom plačal po povzetju
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»Zorka« iz Šabca je značilen kamenček v kaotičnem mozaiku jugoslovanskega 
gospodarstva

Druga plat neke 
(ne)resnice

So ekonomisti, ki pravijo, da je jugoslovanska inflacija pravzaprav inflacija stroškov. In če bi denimo 
primerjali današnje poslovanje neke predelovalne industrije (bržčas pa bi bilo dovolj že, če bi malce pokle
petali s kakšno gospodinjo) s tistim pred petimi leti, bi res lahko ugotovili, da imajo prav. Akumulativnost 
in reproduktivna sposobnost mnogih tovarn sta v teh letih precej padli. Podobno se je zgodilo z osebnimi 
dohodki delavcev. Zakaj? Seveda prav zaradi galopirajočih stroškov, ki postajajo vse večja postavka v 
skupnem prihodku. «

Bržda ga ni v državi, ki bi mu bilo treba pojasnjevati, kje izvira ta stroškovni studenec. To niti ni naš 
namen. Namesto tega si raje oglejmo zgodbo, ki gotovo ni popolna resnica, je pa v vsakem primeru eden od 
najnazornejših kamenčkov začaranega jugoslovanskega gospodarskega mozaika.

Jug in Sever
Z njim smo se seznanili na ti

skovni konferenci, ki so jo skli
cali predstavniki tovarne bele 
pločevine Zorka iz Šabca. Novi
narje da so poklicali zato. so de
jali sicer pregovorno gostoljubni 
gospodarstveniki iz Srbije, da bi 
širšo slovensko javnost seznanili 
s težavami (kajpak večidel ob
jektivne narave), ki pestijo nji
hovo tovarno, pa tudi zato. da bi 
ovrgli nekatere tendenciozne in 
neresnične izjave v slovenskem 
tisku. Kot se je izkazalo, kasneje 
v pogovoru, je bil neposredni 
povod za sklic novinarske konfe
rence članek v Delu. v katerem je 
direktor ljubljanskega Plutala 
Ivan Koželj malce potarnal nad 
nemogočimi cenami bele ploče
vine iz Šabca.

Da bi se ponovno prepričali, 
kako sta »tendencioznost« in 
»neresničnost« v naših družbe
nih razmerah hudo relativna 
pojma, moramo seči v leto 1983. 
ko je v Šabcu začela obratovati 
tovarna z najsodobnejšo tujo 
tehnologijo, katere proizvodna 
zmogljivost je 150.000 ton bele 
pločevine na leto. Zanjo so. kot 
so nam rekli, odšteli 37 mili jonov 
dolarjev, približno toliko pa so 
morali primakniti še dinarjev.

Danes, po približno dveh letih 
porodnih krčev, (a tovarna izko
rišča zgolj 25 odstotkov svojih 
proizvodnih zmogljivosti. Kaj to 
pomeni v razmerah, ko je takšna 
tovarna v svetu lahko donosna 
šele pri približno 300.000 tonah

letne proizvodnje, je kajpak na 
dlani. Zorkina pločevina je na 
jugoslovanskem trgu še enkrat 
dražja od pločevine, ki jo denimo 
dobi Plutal na svoj prag z vsemi 
carinskimi dajatvami, preplače- 
vanji in drugimi podobnimi 
»izumi« naše ekonomije. Toda 
tovarna v Šabcu tudi s takšno 
ceno svoje pločevine ne posluje 
donosno. Kot je menil predstav
nik Plutala. bi se Zorkin račun 
izšel šele. če bi bila njena ploče
vina še enkrat dražja. Ampak to 
še zdaleč ni vse.

Običajno v svetu gradijo to
varne bele pločevine kot nada
ljevanje proizvodnje hladno va
ljanega traku v železarnah. Tako 
je bila zamišljena tudi postavitev 
tovarne v Šabcu. ki naj bi dobila 
hladno valjani trak iz železarne v 
Smederevu. Toda od tega traku 
za zdaj še ni ne duha ne sluha. In 
kot vse kaže. ga še dolgo ne bo. 
Da bo stvar jasnejša, povejmo, 
da je proizvodnja kakovostnega 
hladno valjanega belega traku 
najtanjše debeline izredno za
htevna. Da je res tako. lahko 
ugotovimo po tem. da doslej v 
vzhodnem bloku še nikomur ni 
uspelo doseči željene kakovosti, 
da so poskušali pred leti Avstrijci 
v jeseniški Železarni vpeljati to
vrstno proizvodnjo, pa so na
mero po nekaj neuspelih posku
sih opustili in še bi lahko našteva
li.

Optimisti
Ampak v Šabcu so optimisti. 

Hladno valjani trak iz Smede

reva pričakujejo že v najbiižji 
prihodnosti. Ob tem podatku pa 
je skočil pokonci predstavnik 
Droge iz Portoroža, ki si kljub 
dejstvu, da je ta reprodukcijski 
material iz Smedereva za to
varno v Šabcu življenjsko po
memben. ni mogel kaj. da ne bi 
predstavnikom Žorke v brk za
brusil: »Upam. da tega traku iz 
Smedereva še dolgo ne bo!« 
Zakaj je tako ravnal, ni nobeno 
presenečenje. Pločevina, ki jo 
dobi Droga iz Šabca. namreč ne 
ustreza svetovni kakovosti, kar 
zanjo seveda pomeni omejene 
konvertibilne izvozne možnosti. 
Pa še nekaj je bilo verjetno odlo
čilno za to »portoroško« željo: 
kljub zatrjevanju ljudi iz Šabca. 
da bo pločevina potem, ko bo 
uvoz hladnovaljanega traku na
domestila proizvodnja v Smede
revu. precej cenejša, temu razen 
njih na novinarski konferenci ni 
nihče verjel. V Portorožu imajo 
zato zelo tehten razlog. Zaradi 
takšnih cen jugoslovanske bele 
pločevine njihovi stroški proi
zvodnje naraščajo čez vse mej‘e. 
'Najbrž ne boste verjeli, vendar je 
res: v proizvodni ceni Drogine 
konzerve pomeni strošek za belo 
pločevino kar 46 odstotkov. Je 
zdaj kaj bolj jasno, zakaj jemo 
tako drage konzerve. In še: ali je 

‘zdaj razumljivo, zakaj je Pluta- 
lova proizvodnja pločevinastih 
pokrovčkov (za steklenice) iz 
Šabca na robu donosnosti (če ne 
celo pod njo), da Saturnus ne
močno vije roke itd., itd. Toda 
vse to pomočnika direktorja

»Zorke« prav nič ni motilo, ko je 
na tarnanje Plutalovega direk
torja dejal: »Ne prelagaj svojih 
bremen na druge!« Ljubljančan 
mu seveda ni ostal dolžan. Vrnil 
mu je milo za drago: »jfo to bo 
meni rekel pomočnik direktorja 
tovarne, ki obratuje s 25-od- 
stotno zmogljivostjo, meni, ki jih 
še vedno premorem 85!« Da, ta
kole so se na tej konferenci kre- 
sale iskre. In v temle ostrem 
pogovoru, ko ti eden na vsa vpra
šanja novinarjev odgovarja ek
saktno s kalkulatorjem v roki, 
drugi pa ti na vprašanje »koliko 
ima potemtakem tovarna izgu
be?« odgovori: »Kar precej veli
ko,« seveda ni treba ugibati, iz 
katere tovarne je bil prvi in iz ka
tere drugi. Roko na srce in brez 
(zadnje čase) tolikanj vsiljujočih 
nacionalističnih pomislekov: tudi 
to je dokaz prepada, ki vlada 
med gospodarsko miselnostjo 
severa in juga naše dežele. 
Ampak tudi to še ni vse.

Resolucija o razvoju v prihodnjem letu:
«4 F

Golobje na strehi, t 
lestev pa nima 
vseh klinov

Balkanski sistem
Verjetno po vsem tem ni bilo 

nikogar na tiskovni konferenci, 
ki od ljudi iz Šabca ne bi pričako
val vsaj orisa vizije za izhod iz 
tega zamotanega labirinta težav, 
ki jih pestijo. In res, tudi to smo 
doživeli. To so si v Šabcu zami
slili takole: za uvoz hladnovalja
nega traku naj bi bili oproščeni 
carine, v isti sapi pa bi morala dr
žava povečati carino za uvoz bele 
pločevine. Razlog za takšno za
htevo vidijo v Šabcu v nelojalni 
kapitalistični konkurenci, ki dela 
vse (spušča ceno pločevini in dvi
guje-peno traku, ha,, ha, smeh 
avt.), da bi uničila jugoslovansko 
proizvodnjo bele pločevine. 
Predstavniki Zorke so prepriča
ni. da mora država tako ravnati, 
saj bi njena morebitna proizvod
nja 80 do 100 tisoč ton bele plo
čevine prihranila državni bla
gajni kar 80 milijonov dolarjev, 
ki jih je sicer treba odmakniti za 
njen uvoz. Seveda ni treba izgub
ljati besed s tole »idealno« zami
slijo. saj se je zataknilo že ob 
prvem vprašanju, »koliko bi mo
rala Zorka v tem primeru plačati 
za uvoz hladno valjanega traku, 
če vemo. da le-ta tvori 70 odstot
kov cene bele pločevine?«

ski:
njil
izp.

Resolucija o družbenoekonomskem razvoju Slovenije v p)
. <uc 

rih(P sta'
njem letu postavlja slovenski družbi nekatere naloge, ki jih bo Se •

)sla .1 Še ]težko izpolnila, hkrati pa tudi obremenitve (obveznosti do Jugo:
je), ki krepko presegajo povprečje tovrstnih obremenitev v drž^lj Bja
Kot piše pod opombo » 1« osnutka republiške resolucije, naj biv Pij 
hodnjem letu naša republika za pokrivanje svojih obveznosti do 1U1 
ne. federacije in do drugih republik ter pokrajin dala odstotek druj 1°.
benega proizvoda več kot letos in gospodarila z vsega 89,4 odsto' “ jal 
ustvarjenega družbenega proizvoda. Z njim in pa seveda s posojn lnt 
tujine naj bi v prihodnjem letu povečali rast družbenega proizvoda ^ Zal 
2.5 odstotka, obseg industrijske proizvodnje za 2,4. kmetijstva za-d 
gradbeništva za 1.5 odstotka (sezidali naj bi med drugim tudi 90 j de
stanovanj, kar pa še vedno ne bo pokrilo povpraševanja), trgovin^
2 odstotka, turizma, gostinstva ter prometa in zvez pa za 4 odstotki

----- : . - ■ ' " število zaoosle111'

Tako torej. Končajmo tam. 
kjer smo začeli. S stroški. Kaj ti 
že zdaj pomenijo za predelovalce 
Zorkine pločevine, smo videli. In 
kaj se bo zgodilo, če bi Šabčanom 
res uspelo zatreti vse tiste trgov
ske posrednike, ki rastejo, kot so 

. nam rekli, kot gobe po dežju, in 
ki na veliko uvažajo belo ploče
vino? Kajpak v že omenjenem 
sklopu s sprostitvijo oziroma po
večanjem carine? Jasno. Zorka 
bi tako postala monopolist. Kaj 
pa bi se zgodilo v tem primeru, je 
tudi jasno. Predelovalci bi bili 
prisiljeni kupovati pločevino le 
pri njej in seveda po ceni. ki bi jo 
določili v Šabcu oziroma Beo
gradu. Kakšna bi bila ta cena. 
bržda ni treba dvakrat ugibati. In 
tudi to ne. kdo bi potegnil krajši 
konec palice. Tu pa je krog skle
njen. Stroški bi se še bolj poveča-- 
li. akumulativna in reproduk
tivna sposobnost predelovalcev 
bi še bolj padli, zaslužki delavcev 
bi se še bolj zmanjšali, cene kon
zerv, pijač in drugih tekočin, ki so 
zaprte s Piutalovimi zamaški, bi 
se še bolj podražile. Saturnusova 
embalaža bi še bolj obremenila 
konkurenčno sposobnost njego
vih svetil na tujem trgu itd. itd. 
Posledice te vizije pa so že zdaj 
znane: velika inflacija, še bolj so
cialno ogroženi delavci in še bi 
lahko naštevali. In vse to se do
gaja samo zato. ker je nekdo z 
neko tovarno že na začetku na
redil račun brez krčmarja, pri 
čemer mu je šel in mu hodi še 
dandanes na roke sistem jugo
slovanske ekonomije, ki ni niti 
tržni niti planski niti oboje sku
paj.

/vo Kuljaj

Tako naj bi pridobili dovolj delovnih mest. da bi število zapos . 
povečali za odstotek (ali za okoli 8000 delavcev), stopnjo rasti prri 
duktivnosti pa povečali na 1,5 odstotka. Izvoz naj bi rasel po J sp 
stopnji 7 do 8 odstotkov (konvertibila), uvoz pa za 6 odstotkov. 4 gr; 
koncu leta pa naj bi ustvarili za 500 milijonov dolarjev deviznega Prl nc 
sežka v plačilni bilanci s tujino. Letos ga bomo dosegli predvido,1,; pr
450 milijonov dolarjev ali 64 odstotkov predvidenega jugoslov3!1! S[( 
skega presežka v plačilni bilanci (tekoči vsakoletni seveda in to boz' ^
tretje leto zapored, da nam bo to uspelo). ka

Vsi ti dosežki v prihodnjem letu pa ne bodo zadoščali, da se ne|j 
ponovno bali padanja osebnih dohodkov. Sindikati so izračunali. ua j 1 
v prihodnjem letu moral družbeni proizvod rasti po 7-odstotni stop11)' 
da ne bi bilo te bojazni ne pri plačah ne pri skupni in splošni porabi 
tega pa seveda, kot so spoznali, ne bo mogoče doseči. Nekateri de"j 
gati v skupščini so v razpravi o osnutku resoluci je zahtevali, da bi vš
proizvodnjo in tudi rast družbenega proizvoda načrtovali pogumne;1 
toda dejstvo je. da je to lahko le želja brez gmotne podlage. V za j 
njem času je slišati tudi precej primerjav, koliko večji delež druzN 
nega proizvoda za jugoslovanske potrebe namenja Slovenija. ^ 
druge republike in da ima tudi v razvojnih in resolucijskih načrtih n 
loženo večje breme. Seveda takšnim mnenjem, ki so podprta tud1] 
številkami in odstotki, ni mogoče kaj dosti oporekati.'zanimivo pa j 
bilo. če bi primerjali slovenske »dajatve« ne le s povprečnimi daF 
tvami vseh delov Jugoslavije za zvezni proračun, pa za nerazvite h " 
ampak posamezne deleže republik in pokrajin, hkrati pa seveda tu 
obveznosti do tujine, deleže k devizni bilanci, devizne presežke h

Največje zamere pri tem so ob primerjavah deviznega priliva *e| 
povečevanja izvoza po posameznih republikah. Kot pravijo PoZfll ne 
valci jugoslovanskih razmer in potreb, bi bilo treba z resolucijo mtiuf n( 
bolj spodbujati izvoz v tistih delih Jugoslavije, ki malo izvažajo j ^ 
konvertibilno področje, po novem deviznem zakonu pa bodo inV j na 
enake pravice do deviz kot veliki izvozniki. Tolažimo se. da si ne pc 
mogoče večno izmišljati olajšav za tiste, ki jih ne zaslužijo. To ve bj

zj n;
St'

tudi za slabe gospodarje in slabe načrtovalce razvoja...
fC PrVprašanja o tem. kaj in koliko bomo v prihodnjem letu lahko na'j n_ 

dili, še vedno niso rešena, zlasti, ker še vedno niso znani vsi pogoj1 ' 
gospodarjenje v prihodnje. Ker pa pri nas po mnenju odgovom 
vse ukrepe sprejmemo še »pravi čas« (in seveda najboljše ukrepe' 
strah pred tem. kaj nas čaka v prihodnje, menda ni kaj prida uternej
Ijen. . J

Boris Bugt’i

Zvezni proračun ^
ne daje stabilizacijskega 
zgleda \

Prihodnje leto na j bi se proračun povečal kar za 76 odstotkov, tir 
tem ko načrtovalci razvoja (prav tako na zvezni ravni) predvidevu) 
inflacijo v višini »samo« 30 odstotkov! Kje je tu stabilizacijsko ravU3 
nje. se sprašujejo prizadeti subjekti, ki povrhu opozarjajo na teZUJ^ 
po dodatnem obremenjevanju gospodarstva. Na zavodu za plh*) ,, 
izmerili tudi učinek, ki bi ga oziroma ga bodo takšne obremeni1 
imele neposredno na delavčev osebni dohodek: za 7 odstotkov tanj , 
plačilna kuverta! - J

Po statističnih podatkih od januarja do septembra letos je Pr0 
tivnost v Sloveniji padla za 0.8 odstotka; konvertibilni izvoz je bn

ei) a

več kot pol manjši od načrtovanega, družbeni proizvod je prav ' ^
Zeiostcil za pričakovanji (f.8 namesto 2,5 odstotka rasti v primerja ^ ^ 
enakim lanskim obdobjem) itd. Vsi ti in drugi kazalci kažejo nanep^, 
pravijenost delovnih ljudi, da bi nadaljevali delo v starih, neučinko ^ 
tih razmerah spodbujanja ustvarjalnosti in njenega nagrajevanja- h.j s 
so povedali na nedavnem posvetu o kadrih v Portorožu, naj bi11 .
motor našega razvoja na prvem mestu, celo pred (sodobnejšo) te"% j. 
logijo. Pri nas se je že tolikokrat doslej ugotavljalo (a vse r
ukrepalo), da ne bo šlo brez upoštevanja ekonomskih zakonitosti- b1 , ^ 
so gospodarske razmere še tako zaostrene, zategovanje pasu še la 
neogibno, treba je le najti načine za razlikovanje dela od nedela* r ^ 
bo šlo.

jgor ŽJR1fr* I
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^me debate delegatov v republiški in zvezni skupščini

Papirnata vojna 
brez haska
, ^legati republiške in zvezne 
KUpščine so na zadnjih zaseda- 

. M zelo kritično govorili o (ne) 
Polnjevanju prve faze dolgo- 
^nega programa gospodarske

i ^ilizacije. Pokazalo se je, da se -8°spodarske razmere v državi
i ei,aprej zapletajo in se razhaja- 
j z ocenami delegatov in 
J Jejne vlade o vzrokih krize in 
- -^nem izhodu iz nje poglablja- 
J . j Medtem ko je ZIS letos vztra- 
| Pn sprejemanju kratkoročnih 
s nt®rventnih ukrepov, pa je »po- 
; abil« na bistvene spremembe 
(j ^°sPodarskega sistema in to mu 
] elegati tudi najbolj očitajo.

1j ^kromen učinek ukrepov
il Po nekaterih podatkih smo od 
ij Prejetja stabilizacijskega pro- 
;■ stama do danes sprejeli 55 zako- 

n°v >n aktov ter 112 sklepov, 35 
i Podpisov in aktov pa je v po- 
j ^°Pku sprejemanja. To je po 

| r^anju.delegatov velika števil- 
a> vendar je bil učinek teh ukre- 

P°v razmeroma skromen. Dej- 
stvo je, da se inflacija še naprej

Ostajanje 
"a položajih

Stabilizacijski program smo za- 
izpolnjevati z zamudo in s 

Parcialnimi ukrepi. V zadnjih 
*reh letih in pol smo v skupščini 
Poslušali okoli deset ekspozejev, 
večine njegovih obljub nismo 
aresničili, ljudje, ki so govorili, pa 
So ostali na položajih.

Hrvaški delegat 
Dušan Pekič 

v razpravi 
na zveznem zboru 

tj
c nevarno povečuje, po oceni eko- 
J n°ntistov pa so tudi načrtovani 
|j ukrepi za prihodnje leto takšne 
< narave, da bodo inflacijo z vsemi 
ja Poledicami še pospešili. Kot je 

bll° slišati iz delegatskih klopi, je 
23to toliko bolj nesprejemljiv 

- Pre(llagani zvezni proračun, ki 
z| naj bi bil prihodnje leto.za 76 od- 
' st°tkov večji od letošnjega. V ra- 
I ^v°jne načrte smo zapisali, da je 
: reba splošno in skupno porabo 

Uskladiti s stvarno rastjo dohod- 
Ka> kar bi konec koncev morali 
uP°števati vsi porabniki denarja 
'.j državne blagajne, vključno z 
LA. Pri stroških za JLA pa ni

videti na primer učinkov skraj
šanega vojaškega roka.

Plitek delavski žep

Poleg povečevanja inflacije in 
nestabilizacijskega zveznega 
proračuna pa delegate najbolj 
jezi nadaljnje padanje realnega 
življenjskega standarda, ki se — 
tako se zdi — ne bo izboljšal tudi 
prihodnje leto. Celo nasprotno. 
Upravičena je bojazen, da nam 
bo šlo Jugoslovanom v letu 1986 
najslabše v zadnjih petih letih. 
Zvezna vlada na primer predla
ga, naj bi dohodek gospodarstva 
še bolj obdavčili, hkrati pa naj bi 
obremenili tudi osebne dohodke 
delavcev, ki že tako vse težje sha
jajo iz meseca v mesec. Delegati

Neugodne težnje
Neugodnih teženj nismo od- 

pravili in se celo slabšajo. To pov- 
zroča nezadovoljstvo delovnih 
ljudi in občanov in dvom o zmož
nosti za pozitivno usmeritev gi
banj.

Iz uvodne besede 
Radovana Vlajkoviča 

na izredni seji ZIS

republiške skupščine na srečo 
tega predloga niso sprejeli. Spra
ševali pa so se, zakaj že pet let 
govorimo o spremembi zakona o 
financiranju federacije, osnutek 
novega zakona pa je za delegate 
še skrivnost.

Člani odbora za gospodarske 
stike s tujino pa še naprej uskla
jujejo devizni zakon in zakon o 
posojilnih odnosih s tujino. Ven
dar za zdaj še ni mogoče reči, v 
kolikšni meri bo nova devizna 
zakonodaja vplivala na uspeš
nejše vključevanje našega go
spodarstva v mednarodno deli
tev dela. Videti je. da postaja de
vizni zakon iz dneva v dan obsež
nejši, letošnjih proizvodnih in 
izvoznih načrtov pa ne izpolnju
jemo. Zaskrbljujoče je, da so se 
jugoslovanske izvozne cene letos 
spet znižale in sicer za 2 odstot
ka. Nujno bi torej bilo, da bi pri
hodnje leto na tuje prodali več in 
tudi več zaslužili kot doslej, če se 
hočemo resnično držati stabiliza
cijskega 'programa.

Izredna seja ZIS
Opozorila delegatov, daje go

spodarski položaj skrajno resen 
in da po starem ne gre več, so bila 
videti najprej pretirano drama
tična. Takšen vtis pa se je podrl 
takoj po izredni seji zvezne 
vlade, ki jo je sklicalo predsed-

O inflaciji
Če ne odpraviš vzrokov za in

flacijo, jo bodo administrativno 
določene cene le prikrile, z vso 
silo pa se bo uveljavila kot osiro- 
mašenje trga in pomanjkanje, 
prazne police v trgovinah, »sive« 
cene, izigravanje predpisov, rast 
izgub...

Milka Planinc 
na seji zveznega 

zbora in zbora 
republik in pokrajin 

zvezne skupščine

stvo SFRJ in na kateri je bilo 
med drugim poudarjeno, da je 
dobila inflacija vznemirljive raz
sežnosti, da politično nezado
voljstvo ljudi raste in da neure- 
sničevanja stabilizacijskega pro
grama ni več mogoče kar naprej 
opravičevati z objektivnimi oko
liščinami. Sklenjeno je bilo, da 
mora zvezna vlada čimprej pred
lagati vse potrebne ukrepe, da bi 
preusmeril a negativne gospodar
ske težnje. Toda posamezna pri
poročila predsedstva SFRJ bo 
zelo težko uresničiti. Le-to je na 
primer sklenilo, da življenjski 
standard ne sme več padati, 
hkrati pa se govori o 100-od- 
stotni podražitvi stanarin v pri
hodnjem letu, dražjih živilih, 
obleki, obutvi in drugih osnovnih 
življenjskih dobrin. Očitno je, da 
sedanje gospodarske krize ne bo 
moč brzdati le z vedno večjim 
obdavčevanjem dohodka gospo
darstva in osebnih dohodkov za
poslenih, in da je takšna zasnova 
ZIS. neustrezna. Potrebno bo 
storiti ravno tisto, česar smo se 
doslej bali, to je ukiniti največje 
izgubarje in podpreti zdrave, 
najbolj prodorne in izvozno 
uspešne gospodarske panoge in 
organizacije združenega dela, 
kajti vsi, žal, ne moremo prežive
ti.

Emil Lah

Vztrajajo pri odpravi neskladij 
v osebnih dohodkih

1 Na nedavni seji republiškega 
I' odbora sindikata delavcev v 

zŠoji. izobraževan ju in znanosti 
l obravnavali osnutke listin za 
I J • kongres Zveze sindikatov 

'ovenije. Na se ji so se dogovori- 
(j ''da bodo pozvali svoje osnovne 
!j 0rganizačije in občinske odbore 
'j ?lnd*kata delavcev v vzgoji, izo- 
.] raževanju in znanosti, naj po
lj "ebeJ razpravljajo o tistih delih 
'j v0ngresnih dokumentov, ki go
li seu6 nePosredno o teh dejavno- 
1 ..'h. Sklenili so tudi. da bo skupš-
It i?11^ ^pdikata delavcev v vzgoji.

; .obraževanju in znanosti Slove- 
J 27. januarja 1986 v L jublja-

1 Skladno s sklepom izvršnega 
J nT?ora 'n predhodnimi sklepi 

D bi morali na tej seji oceniti

zaostajanje osebnih dohodkov 
delavcev v vzgoji in izobraževa
nju za osebnimi dohodki drugih 
delavcev. Objektivnih podatkov 
oziroma ocen strokovne službe 
še niso pripravile, prav tako niso 
znani učinki sklepov zadnje seje 
skupščine izobraževalne skupno
sti Slovenije. Delni podatki o 
osebnih dohodkih, ki jih zbira 
republiški odbor, pa kažejo, da 
so se v različnih okol jih različno 
lotili zmanjševanja razlik v oseb
nih dohodkih, kar še dodatno 
povečuje nezadovoljstvo. Repu
bliški odbor vztraja pri čimprejš
nji odpravi neskladij v osebnih 
dohodkih in sprotni valorizaciji. 
Imenovali so posebno delegaci
jo. ki bo obiskala predsednika 
republiške izobraževalne’skup

nosti in predsednika republi
škega komiteja za vzgojo in izo
braževanje ter zahtevala po
datke o doseženi sanaciji in o 
možnostih za dokončno odpravo 
razlik v osebnih dohodkih v pri
hodnjem letu. Ista delegacija se 
bo udeležila tudi sestanka pri 
predsedniku RS ZSS.

Na seji so tudi ugotovili, da je 
samoupravna sporazuma o 
skupnih izhodiščih in nekaterih 
osnovah za razporejanje čistega 
dohodka ter za delitev sredstev 
za osebne dohodke in skupno 
porabo za področje raziskoval
nih dejavnosti ter za delavske 
univerze in druge organizacije za 
izobraževanje odraslih podpisalo 
dovolj podpisnikov in sta tako 
veljavna. Igor Žitnik

PRIPRAVILI SMO ZA VAS: 
NOVOLETNA DARILA __ 

ZA OTROKE. SODELAVCE, 
PRIJATELJE...

za sodelavce, 
poslovne 
in osebne 
prijatelje
V lični vrečki žepni 
koledarček za leto 1986, 
papirnati kocki v ovitku in 
knjiga Nadstropja Amerike,
Jurija Gustinčiča

NAROČLNICA

Pri Delavski enotnosti. Ljubljana. Celovška 43. nepreklicno naročamo
....................izvodov 1 otroškega paketa.
....................izvodov 2. paketa
....................izvodov 3. paketa

Naročeno nam pošljite na naslov:

Ulica, poštna št. m kraj:...............

Ime m priimek podpisnika:.........

a) naročeno bomo plačali po povzetju
b) naročeno bomo plačali z virmanom po prejetju računa

Žig Podpis naročnika
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Vojaški
sindrom

Svetovna javnost verjetno ne 
bo nikoli v celoti seznanjena s po
drobnostmi ženevskih pogajanj o 
razorožitvenih in drugih vpraša
njih, ki žulijo velesili in ves svet. 
Kljub temu pa je na dlani, da je 
kriza svetovnega razvoja, ki ni 
obšla niti ZDA in ZSSR, visela 
kot Damoklejev meč nad ome
njenimi pogovori, ki naj bi omo
gočili usklajevanje različnih eko
nomskih interesov ameriškega in 
sovjetskega gospodarstva. Že dalj 
časa je namreč jasno, da velesili z 
oboroževalno tekmo in vse več
jimi vojaškimi izdatki pretiravata 
in da je tako imenovani vojaški 
sindrom pripeljal svetovno go
spodarstvo na rob nevarne krize, 
ki skorajda nima primerjave v 
človeški zgodovini. ZDA imajo 
na primer vse večje težave zaradi 
rastočega proračunskega in zu
nanjetrgovinskega primanjkljaja, 
sovjetsko gospodarstvo pa zlasti 
po tehnološki plati občutno zao
staja za ameriškim. Ameriško- 
sovjetski gospodarski odnosi pa 
so tesno povezani in prepleteni 
tudi z zahodnoevropsko gospo
darsko problematiko, še posebej 
Z brezposelnostjo (lani je bilo v 
Zahodni Evropi — brez Španije 
in Portugalske —brez dela okoli 
13 milijonov ljudi). Dolžniška 
kriza v svetu, prodor japonskega 
kapitala na ameriški trg in zuna
njetrgovinski primanjkljaj članic 
Evropske gospodarske skupnosti 
v menjavi z japonskim gospodar
stvom pa so tisti štrleči problemi 
gospodarske slike sveta, ki med
narodne gospodarske odnose 
dodatno zaostrujejo in ki po
membno vplivajo na ameriško- 
sovjetsko ekonomsko sodelova
nje.

V luči ameriško-sovjetskega 
tekmovanja je za ZDA najpo
membnejše ohraniti prevladujoči 
položaj v mednarodnih gospo
darskih stikih, medtem ko si Sov
jetska zveza prizadeva zmanjšati 
razvojni in tehnološki zaostanek 
za ostalim svetom. Po podatkih 
sovjetskega akademika Aganbe- 
gijana je na primer storilnost v 
Sovjetski zvezi (brez kmetijske 
pridelave) dvakrat nižja kot v 
ZDA in enainpolkrat nižja kot v 
Zahodni Evropi. Razumljivo je 
torej sovjetsko zavzemanje za 
zmanjšanje vojaških izdatkov in 
za večje vlaganje akumulacije v 
notranji gospodarski razvoj, ki so 
ga ZDA v preteklih letih posku
šale ovirati s prepovedjo izvoza 
Žitaric v Sovjetsko zvezo in ome
jevanjem izvoza naftne in plinske 
tehnologije. Toda po mnenju dr. 
Dušana Pireca (Medunarodna 
politika št. 855. 16. nov. 1985) 
ameriška prizadevanja niso vpli
vala niti na gradnjo plinovoda 
niti na ritem povečevanja proi
zvodnje plina v Sovjetski zvezi, 
Zato pa so ekonomske in poli
tične posledice v okviru pakta 
NATO resnično globoke, ZDA 
pa so se morale odreči nadalj
njemu zmanjševanju energetske 
odvisnosti Zahodne Evrope od 
Sovjetske zveze in vzhodnega 
bloka, saj je problem nezaposle
nosti v zahodnoevropskih drža
vah zelo pereč, da relativno niz
kih stopenj gospodarske rasti niti 
ne omenjamo.

Poraja se vtis. da bo moralo 
vojaško tekmovanje med velesi
lama in blokoma odstopiti mesto 
ekonomskemu tekmovanju, kajti 
v nasprotnem primeru bosta imeli 
obe strani dovolj denarja za 
tanke, premalo pa za kruh. V ne
razvitem svetu se je to že zgodilo, 
in če se bo tudi v industrijsko ra
zvitih državah, potem se človeš
tvu resnično ne obeta lepša pri
hodnost.

Emil Lah

Po ženevskem vrhu

Led se tali
Razčlenjevale! ’ mednarodnih 

odnosov so se po končanem že
nevskem srečanju na vrhu med 
ameriškim predsednikom Ro
naldom Reaganom in general
nim sekretarjem sovjetske par
tije Mihailom Gorbačovom lotili 
podrobne analize tridnevnih po
govorov in ameriško-sovjet
skega skupnega sporočila. 
Ocene o tem, kaj se je tokrat v 
Ženevi zgodilo, se seveda v po
sameznostih razlikujejo, nji
hova stična točka pa je kljub 
temu jasna in nedvoumna. Sve
tovno znani komentatorji na
mreč ugotavljajo, da dogovor 
velesil o ustavitvi oboroževalne 
tekme ni bil dosežen, da pa sta se 
sogovornika o vseh spornih 
vprašanjih dvostranskih odno
sov pogovarjala in da sta pri
pravljena z dialogom na najvišji 
ravni nadaljevati. Čeprav rezul
tat ženevskih pogajanj torej ni 
spektakularen, vsaj ne na prvi 
pogled, pa so se odnosi med ve
lesilama vendarle začeli taliti, o 
čemer zgovorno pričajo neka
tera dejstva. Prvič, pogovori naj 
bi trajali dva dni. pa so se podalj
šali še na tretji dan. ko je bilo 
končno podpisano skupno spo
ročilo. Drugič, dogovorjeno je 
bilo, da bo Gorbačov prihodnje 
leto obiskal VVashington. Rea
gan pa se bo namenil v Moskvo 
leto kasneje, kar v bistvu po
meni »institucionalizacijo« 
medsebojnih srečanj in resnejše 
postopno reševanje številnih 
spornih vprašanj. In tretjič, če
prav sta se Reagan in Gorbačov 
sporekla ob nekaterih razoroži
tvenih temah (npr. o razvoju ve
soljskih obrambnih orožij), je 
končni vtis o njunem osebnem 
razumevanju. medsebojnem 
spoštovanju in spretnosti diplo
matskih pogajanj vendarle ugo
den. Sogovornika sta namreč na 
vsakem koraku poskušala sve
tovni javnosti dopovedati, da se 
trudita razumeti drug drugega in 
da je diplomatsko tlakovanje 
poti k doseganju konsenza o 
spornih zadevah njuna skupna 
obveznost.

Avtentične ameriško-sovjet- 
ske izjave o ženevskih pogaja
njih. ki so se v pretežni meri od
vijala med štirimi očmi. dajejo 
slutiti, da kriza nezaupanja med 
velesilama še vedno traja — kar 
je logično — in da bosta morali

obe strani nadaljevati politiko 
popuščanja napetosti kot alter
nativo nadaljnjemu blokov
skemu tekmovanju za vsako 
ceno. Seveda pa je veliko vpra
šanje, v kolikšni meri bo velesi
lama to v praksi tudi uspelo, saj 
je privržencev obrambe svetov
nega miru s krepitvijo lastne vo
jaške moči več kot preveč tako v 
Pentagonu kot v Kremlju. Zgo
vorna je na primer Reaganova 
radijska poslanica ameriški jav
nosti, češ da sovjetski voditelj 
Gorbačov v Ženevi ni dosegel 
svojega »glavnega cilja«, da bi 
se ZDA odrekle razvoju tako 
imenovanih vesoljskih
»obrambnih orožij«. Z njimi naj 
bi ameriška stran nadzorovala 
30.000 raket in naj bi jih, s pre
cejšnjo zanesljivostjo laserskega 
orožja, lahko tudi uničila. Če
prav ameriška stran trdi, da 
bodo ta vesoljska orožja defen
zivna. pa seveda ne morejo za
nikati sovjetske trditve, da bo 
možno z njimi izvesti tudi prvi 
udarec. To pa z drugimi bese
dami pomeni, da bo razvoj ve

soljskih orožij povečal nevar
nost morebitne atomske vojne. 
Le-ta pa je po pisanju moskov
ske Pravde nedopustna, »ker v 
njej ne bo zmagovalca«.

Kje pa se skrivajo znamenja 
hegemonistične politike na sov
jetski strani? Prav gotovo v tako 
imenovani doktrini Brežnjeva, 
po kateri so vse sovjetske prido
bitve nedotakljive, ves ostali 
svet pa je odprt prostor za priti
ske in subverzijo. Zato je težko 
ugovarjati trditvi Henrija Kis- 
singerja v L. A. Times Sindyca- 
te. češ da se Sovjetska zveza ne 
želi pogovarjati o Afganistanu, 
kubanskih četah v Nikaragvi in v 
Afriki, ker mora najprej prema
gati notranje gospodarske teža
ve, kasneje pa želi spet prevzeti 
pobudo.

Kakorkoli že, upajmo, da 
bodo ameriški in sovjetski »go
lobi« glasnejši od »jastrebov«, 
ki govorijo o ravnotežju groze in 
ki vidijo v kopičenju morilskega 
orožja edino zanesljivo sredstvo 
obrambe svetovnega miru. 
Kajti, kot je dejal spomladi v Pa
rizu na kongresu o človekovih 
pravicah Alberto Moravia, je 
neodtujljiva človekova pravica 
tudi iluzija, da je civilizacija ne
smrtna. Prav jedrska vojna, mo
goča in grozeča, pa zastira pri
hodnost in človeku ne dovoli te 
iluzije.

E. L.

Bitka avstrijskih sindikatov za 
humanizacijo dela

Ekonomija naj 
plača ekologijo

Zveza sindikatov Avstrije 
(OeGB) spada med tiste zahod
noevropske sindikate, ki so za 
humanizacijo delovnih mest do
segli pomembne rezultate.

Omenjena problematika ima že 
dve desetletji prednostni značaj 
v programih avstrijskih sindika
tov, zrcali pa se tudi v socialni po
litiki in zakonski regulativi.

y jv 'puvanj ua avauij-
sko sindikalno gibanje, da na
menja humanizaciji dela takšno 
pozornost? To je bil predvsem 
znanstveno-tehnološki napre
dek, uporaba novih tehnologij in 
mikroprocesorske tehnike, eko
loška tveganja, podrejen položaj 
delavcev v tehnično-organizacij- 
skem procesu proizvodnje, kjer 
so v ospredju profit in čimnižji 
stroški delovne sile. Avstrijski 
sindikat se je odločil, da bo kljub 
svetovni recesiji in relativnemu 
zastoju avstrijskega gospodar
stva zaostril zahteve za humani
zacijo dela in večjo zaščito člo
vekovega okolja. V preteklosti 
so se avstrijski sindikati borili na 
socialnem področju predvsem za 
zdravstveno zaščito, zaščito pred 
delovnimi nezgodami in samovo
ljo delodajalcev, in za socialno 
ter gmotno varnost delavcev.

Pokazalo pa se je, da nova orga
nizacija dela in nova tehnika 
povzročata nove obremenitve 
delavcev, strese in monotona de
lovna opravila, pa tudi prehitro 
izčrpanost zavoljo povečanih de
lovnih zahtev. Pridati je treba, da 
se delitev dela nadaljuje tudi v 
okviru sedanjega delovnega pro
cesa, z usodnimi posledicami za 
ustvarjalnost, motivacijo in 
osebno pobudo delavcev. Zato 
so se avstrijski sindikati odločili 
za takšne oblike dela, ki bodo de
lavcem omogočale več odloča
nja. družbene stike in napredo
vanje.

Poglabljanje v sindikalne za
hteve nas pripelje do spoznanja, 
da avstrijski sindikati gledajo na 
humanizacijo dela širše, kot na 
družbenopolitično vprašanje. 
Sindikati se namreč zavzemajo
za širjenje soodločanja v podjet
jih, za nadaljnji razvoj social
nega in delovnega prava, za 
večjo socialno varnost delavcev 
in za preseganje socialnih posle
dic (nezaposlenost), do katerih 
je pripeljalo uvajanje novih teh
nologij. Od delodajalcev zahte
vajo humano oblikovanje delov
nih mest in industrijskih objek
tov. večjo delovno zaščito in 
večji nadzor uveljavljanja pred
pisov na tem področju. Tem na
logam se v zadnjem času pridru
žuje sindikalna zahteva proti 
delnemu delovnemu času, pol
letnim in letnim delovnim po
godbam in podobno, k čemur te
žijo delodajalci. V industrijskih 
panogah, kjer je prodor novih 
tehnologij najbolj izrazit, so na
mreč delodajalci skrajšali teden
ski delovni čas na 38,5 ure.

Sindikatom je med drugim 
uspelo, da je bil sprejet Zakon o 
zaščiti delavcev na težkih delih in 
v nočnih izmenah, ki imajo pra

vico do beneficiranega delovneg3 
staža, letni dopusti za vse zapo' 
slene pa se podaljšujejo. Angažj' 
ranost sindikalnih delavcev se je 
povečala tudi na področju stori' 
tev, kjer se je zaradi kompjuteri' 
zacije in dela s pomočjo ekran3 
povečala obremenitev čutil (vid)' 
pa tudi možnost občasnih stre'
sov.

V zadnjih letih so sindikat1 
namenjali precej časa tudi sindi' 
kalnemu izobraževalnemu dela 
na področju humanizacije dela-

Člani pogonskih svetov in sindi
kalni poverjeniki iz neposredne 
proizvodnje, ki skrbijo za zaščito 
delavcev na delovnem mestu in 
sodelujejo z inšpekcijami dela in 
poslovodnimi delavci, so obisko
vali različne tečaje. Sindikaln1 
aktivisti so pripomogli tudi k 
usposabljanju delavcev za upo
rabo najsodobnejših sredstev za 
zaščito na delu. Tako se lahko 
Avstrija pohvali, da po številu
nesreč na delu (lani 132.425 ali i 
4,6 odstotka) spada v povprečje j 
razvitejših evropskih držav, če-
prav so v lanske delovne nezgode
všteti tudi tuji delavci, ki so se na 
delu večkrat ponesrečili kot av- ; 
sirijski delavci (7,8 odstotka 
jugoslovanskih delavcev in celo 
10 odstotkov turških delavcev).

V zadnjem času so sindikati 
izdali številne publikacije o hu
manizaciji dela, ustanovili pa so i 
tudi posebno dopisno šolo za 
izobraževanje. Precejšnji del te 
izobraževalne dejavnosti poteka | 
v okviru Centra za znanstven3 
preučevanja dela, ki je pripravil 
številne seminarje in posvetova
nja o humanizaciji dela. Po po
datkih omenjenega Centra je 
seminarje obiskalo okoli lOOO 
sindikalnih poverjenikov, članov 
pogonskih svetov, učencev sred
njih šol in študentov. Pridobljena 
znanja o zaščiti na delu, vplivu 
tehnike na delovno mesto in po
dobno prenašajo slušatelji 5 
sprejeto metodologijo med de- i 
lavce. Center spremlja delo vsa- i 
kega slušatelja v praksi in regi
strira dosežene rezultate na 
osebnem kartonu slušatelj3'

Le-ti morajo vplivati na deloda- j 
jalce in so odgovorni za uvajanje 
posebnih naprav za zmanjševa- : 
nje hrupa in uravnavanje tempe
rature, pravilno osvetlitev proi
zvodnih prostorov, boljše m1' 
kroklimatske razmere, obvezno 
uporabo zaščitnih sredstev...

Avstrijski sindikati so izdelal1 
tudi natančno strategijo delova
nja za zaščito človekovega okoij3 
kot pomembnega dela boja za 
kakovost življenja. Sindikalna 
politika je na tem področju ofen
zivna. zlasti v zvezi z zakonsko 
regulativo in zbiranjem finanč
nih sredstev za te namene. Sindi' 
kati menijo, da mora kakovostna 
gospodarska rast zagotovit1 
denar tudi za rastoče skupne p°( 
trebe na tem področju, z drugim1 
besedami, da mora ekonomij3 
plačati ekologijo.

E. L-
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Molčeča podpora zaposlenim na prezahtevnih delovnih mestih

Vsak peti zaposleni ni 
končal osnovne šole

V razpisih prostih mest v naših 
delovnih organizacijah seveda ne 
bomo našli nižje zahtevane izo
brazbe, kot je osnovna šola. A 
delavcev, ki imajo šest ali sedem 
rawedov, nekateri pa celo manj, 
bi našli kar precej v večini gospo
darskih delovnih organizacij. To 
■dso le starejši delavci, ki že ča
kajo na upokojitev in ki so svojo 
osnovnošolsko izobrazbo prido
bivali v času, ko so tudi štirje ra- 
Zredi nekaj veljali. Presenetljivo 
veliko je med njimi mladih, vse
kakor pa več, kot bi lahko skle- 
Pali po uradnih šolskih statisti
kah, ki govorijo ponavadi o skoraj 
stoodstotnem šolskem učnem 
uspehu. Tako je v Sloveniji pov
prečno vsak peti zaposleni brez 
Popolne osnovne šole, to pa 
Pomeni okrog 270 tisoč delav
cev.

Ti zasedajo najrazličnejša de
lovna mesta: opravljajo najtežja

okrog 95.000), ali nekaj več kot 
21.000 delavcev. Niso redke to
varne, zlasti v tekstilni, kovin
skopredelovalni, metalurški in 
gradbeni stroki, kjer dosega ta 
delež tudi tretjino ali več zapo
slenih delavcev. Lahko si celo 
privoščimo domnevo, da je ob 
dotrajani opremi gotovo tudi v 
tem vzrok, da storilnost v Mari
boru že nekaj let zastaja. Tudi 
tam, kjer delovne organizacije 
za prihodnje srednjeročno ob
dobje načrtujejo izobrazbeno 
rast, ne opredeljujejo posebej 
problema tistih, ki nimajo for
malne osnove za kakršno koli 
nadaljnje izobraževanje. Težave 
pa imajo tudi tam, kjer se tega 
vprašanja že dovolj zavedajo in 
ga tudi skušajo rešiti, kot na 
primer v IMP Maribor.

Marija Servacij je vodja izo
braževanja v IMP: »Pri nas je 
največ delavcev brez osnovne

fizična dela, a tudi zelo veliko 1 *°le v tozdu Montaža, kar 130,

saj smo prepričani, da bodo de
lavci z več izobrazbe tudi bolje 
delali.«

Največ je odvisno 
od vodilnih

Tudi ta pripoved Servacijeve 
ni skušala prikriti pomena, ki ga 
ima za izobraževanje delavcev 
podpora vodilnih v tovarnah.. 
Zakon je mogoče jemati tako ali 
drugače, formalno zahtevano 
izobrazbo je mogoče obiti ali pa 
jo dosledno upoštevati. Slednje 
je seveda težje tam, kjer prihaja 
iz šol premalo mladih z ustrezno 
izobrazbo, a tudi tu se v zadnjih 
letih stvari spreminjajo. Pritisk 
na delavca, da lahko izgubi de
lovno mesto, ali pa, da mu bo le 
šola omogočila napredovanje, ki 
si ga želi, je daleč najuspešnejša 
metoda prepričevanja. Dokler 
ni bil sprejet zakon o združenem 
delu, je izobrazba prinašala ali 
odnašala točke, danes tega ni.

delo, pač nočejo odreči. Seveda 
je to kratkovidna kadrovska po
litika, a koliko delovnih organi
zacij sploh premišljeno načrtuje 
kadre?

Šola me je zagrabila
Lojze Fras je pred enim letom 

končal osnovno šolo pri Delav
ski univerzi Maribor. Na pogled 
bi mu človek prisodil okrog 30 
let, zaposlen pa je kot delavec v 
proizvodnji v treh izmenah v 
Svili. O svoji odločitvi za šolanje 
pravi, da so ga spodbudili v to
varni, ob tem pa je bila to tudi 
njegova močna želja. Redne 
osnovne šole ni končal, ker, kot 
sam meni, ni imel pravega nad
zora staršev. Zanimiv je njegov 
opis občutkov, ki jih je imel, ko 
je po mnogih letih znova sedel v 
šolsko klop:

»Prvi dan se mi je zdelo vse 
zelo čudno, celo smešno. Rekel 
sem si: tako star si, pa sediš tu v 
šoli. A zelo hitro sem se navadil 
in potem mi je šlo. Nikoli nisem 
skrival, da hodim v osnovno 
šolo. Tudi moja družina je bila 
ponosna name, hčerka je o tem 
pripovedovala prijateljicam. 
Zdaj pa že komaj čakam, da na
daljujem šolanje v srednji tek
stilni šoli, v tekstilno kemijskem 
programu. Čudovit je občutek, 
ko dobiš osnovnošolsko spriče
valo in niso več zadnji člen v ve
rigi.«

Fras je imel pri šolanju pod
poro svoje delovne organizacije. 
Ta mu bo šolanje plačevala tudi 
v naprej, a za zdaj še ni odprav
ljena ovira, ki ga zelo muči, to je 
triizmensko delo. Upa, da bo 
tudi za to našel dovolj razume
vanja.

Ivan Vršič iz Merinke še obi
skuje osmi razred. Je viličar, ob
časno pa nadomešča tudi šofer
ja, in prav to, da bi postal šofer, 
ga je spodbudilo za šolanje. Tudi 
on je imel nekaj težav na začet
ku, ko je moral premagati odpor 
do šole. Tudi njega smo vprašali, 
zakaj ni ob času končal osnovne 
šole in znova smo dobili odgo
vor, da so bile krive družinske 
razmere. Kako pa sodelavci' 
sprejemajo njegovo šolanje?

»Večina odobrava mojo odlo
čitev, so pa tudi taki, ki so mi

kvalificiranih ali visokokvalifici
ranih del, najdemo jih tudi na niž
jih vodstvenih mestih, denimo 
kot vodje oddelkov ali skupino- 
vodje. Zlasti tisti na »boljših« 
delovnih mestih trdovratno 
skrivajo svojo pomanjkljivo 
izobrazbo. S tem problemom se 
ukvarjajo izobraževalne ali ka
drovske službe, ki pri tem več
krat nimajo podpore vodilnih 
delavcev. Zato tudi možnost 
Prezplačnega osnovnošolskega 
izobraževanja, ki ga pripravljajo 
delavske univerze, nima pra- 
Vega odziva: zajame le 1.6 od
stotka delavcev brez osemletke. 
V Združenih državah Amerike 
je ta delež petodstoten, kar je 
jpjnje zelo skromen uspeh. Kaj 
U' lahko rekli šele pri nas. če bi se 
seveda z vprašanjem funkcio- 
ualrio nepismenih sploh kdo re
sneje ukvarjal — a se ne.

Ker bolj kot splošni podatki 
zaležejo konkretni primeri, si 
°glejmo, kako poteka dopolnje- 
Vanje osnovne izobrazbe v Ma
riboru, kjer je. po podatkih iz 
ankete mestnega sindikalnega 
sveta, brez osnovne šole 23 od
stotkov vseh zaposlenih (teh je

mislim pa, da je podobno tudi v 
drugih montažnih delovnih or
ganizacijah. Večina teh delavcev 
dobro opravl ja svoje delo, zase
dajo predvsem kvalificirana in 
visokokvalificirana mesta in do
bivajo dobre osebne dohodke. 
Odkar smo dobili podporo naših 
vodilnih, to pa je leto ali dve 
nazaj, smo se resno lotili akcije, 
da bi osnovnošolsko izobrazbo 
dosegli vsi perspektivni mlajši 
delavci, ki še nimajo 35 let. Na 
začetku nismo imeli uspeha, 
saj se je delavcem zdelo to ob 
njihovem napornem terenskem - 
delu samo še dodatno breme, od 
katerega pa ne bi imeli nobene 
koristi. Zato smo jim razložili, 
da zakonski predpisi dopuščajo 
njihovo premeščanje na manj 
zahtevna delovna mesta in da 
bomo to tudi storili, če se ne 
bodo želeli šolati. Obljubili smo 
jim tudi. da jih bomo premestili 
na delo v Maribor ali bližnjo 
okolico, tako da bi lahko nemo
teno obiskovali popoldansko 
osnovno šolo. Po vsem tem se jih 
je prijavilo precej in približno 
polovica jih je tudi vztrajala. To 
akcijo pa mislimo nadaljevati.

Želje po izobraževanju pa se. 
tudi to je dokazano, odpirajo 
predvsem z izobraževanjem, in 
tisti, ki še ni prestopil spodnje 
stopnice, nima posebnih želja.

Po izkušnjah tistih, ki pri De
lavski univerzi Maribor skrbijo 
za osnovnošolsko izobraževanje 
odraslih, imajo uspeh samo or
ganizacije. kjer so se za.to ogreli 
vodilni. Prepričevanje kadrov
skih in izobraževalnih delavcev 
ne zaleže dosti, ker jih žal ne 
jemljejo dovolj resno. Nimajo 
namreč moči. da bi koga posta
vili na cesto. Poleg že omenje
nega IMP lahko za dobre pri
mere omenimo v mariborskih 
občinah še Sladkogorsko. To
varno avtomobilov Maribor in 
večino tekstilnih tovarn. So pa 
tudi takšne (teh Delavska uni
verza ne želi navajati), kjer na 
vse načine preprečujejo izobra
ževanje. denimo tako. da pre
mestijo delavca še v drugo 
izmeno in mu tako onemogočijo 
šolan je. Takšno nagajanje se 'zdi 
morda nerazumljivo, a si ga 
lahko pojasnirpo s tem. da se 
dobremu delavcu, ki nikoli ne 
ugovarja in .poprime za vsako

rekli, zakaj se trudim, da se sami 
nikoli ne bi vpisali, da šola ni 
važna. Jaz pa zdaj, ko sem to 
okusil, vsakemu svetujem: pojdi 
še ti, ne bo ti žal. Prepričan sem, 
da se bom poslej boljše znašel 
tudi na sestankih, doslej se mi je 
zdelo, da ne znam dovolj, da bi 
se lahko oglasil.«

Izobraževanje se začne 
pri temeljih

V 18 letih dela osnovne šole 
na Delavski univerzi Maribor se 
je vanjo vpisalo sedem tisoč de
lavcev, 2500 jih je šolo tudi kon
čalo. Vsi so s pridom izkoristili 
pridobljeno znanje, ni pa malo 
takih, ki so končali tudi kakšno 
srednjo šolo. Imajo celo primer 
delavca, ki je pri njih končal 
sedmi in osmi razred, nato pa 
kot Titov štipendist še srednjo 
šolo in pravno fakulteto. Danes 
je na vodilnem mestu v neki ma
riborski delovni organizaciji.

Za vsemi temi uspehi pa se 
skriva precej več delavcev, ki 
niso niti skušali dopolniti svoje 
pomanjkljive izobrazbe. Tega 
jim niti ne smemo zameriti, če 
prej ne poiščemo odgovornosti 
pri tistih, ki bi jih k izobraževa
nju morali spodbujati. Še naj
manj je to važno zato, da bi do
segli neko formalno izobrazbo. 
Pomembno je, da zahteva delo 
danes in še bolj v prihodnosti vse 
več znanja. To znanje presega 
osnovno šolo, a brez nje ostaja 
nedosegljivo. Res je tudi, da 
človek, ki je pripravljen sprejeti 
napor šolanja, potem ko doživi 
prve uspehe, z večjim elanom 
rešuje svoje težave tudi na svo
jem delovnem mestu.

Prav je, da razmišljamo o izo
braževanju visokoizobraženih 
strokovnjakov, o raziskovalcih, 
ki jih je veliko premalo v zdru
ženem delu. A to ne bo zaleglo 
kaj prida, če bodo še naprej raz
pisi kadrovskih štipendij in pro
stih delovnih mest dajali pred
nost manj izobraženim. Za vsem 
tem pa bo še naprej ostajala 
molčeča podpora tistim, ki brez 
osnovne izobrazbe zasedajo za
htevna delovna mesta.

Jasna Venturini

MKMCfliim
čemu toliko 
nadležnih 
listkov, 
beležk, vizitk, 
in podobnega 
po vaših ^ 
žepih... c® ^ ... odslej

/ vse to
_/} /?>. v priročnem

-—lT(r \ žepnem
koledarčku 
Delavske 
enotnosti

Tehnični podatki: Velikost 8,5x 16em: ovitek z dvojnim zavihkom v 
tršem papirju s plastificiranim zaščitnim premazom, v topli sivi barvi. 
Na notranji strani ovitka so imenski koledar za leto 1986 ter koledarja 
za leto 1985 in 198/’. Notranji del obsega 48 tiskanih strani; stranem, 
kamor boste vpisali najpomembnejše podatke, sledi tedenski koledar 
za vpisovanje sprotnih opomb. Poleg tega so v koledarčku številke 
central jugoslovanskega avtomatskega telefonskega omrežja, med
narodne klicne številke, podatki o državnih in republiških praznikih. 
Dodan je še telefonski imenik, kamor si lahko zapišete naslove in tele
fone poslovnih in osebnih prijateljev. Glavni vsebinski del so pravice in 
dolžnosti člana sindikata iz statuta ZSS.
Cena 125 dinarjev
Žepni koledarček je oproščen plačila prometnega davka

Pri priznavanju 
delovne 
zmožnosti so 
tudi zlorabe

Mnogokrat smo že ugotavljali, 
pa tudi strokovne raziskave so 
pokazale, da v združenem delu še 
ni prevladalo prepričanje, da je 
prav znanje tisto, ki bo potegnilo 
stabilizacijski voz iz blata. 
Takšno ozračje se kaže tudi v 
odklonilnem ali pa vsaj nespod
budnem odnosu do izobraževa
nja delavcev in do dela izobraže
valnih ter kadrovskih služb.

Do takšnega odnosa prihaja 
praviloma v tistih delovnih orga
nizacijah, kjer izobrazbena 
raven vodilnih in vodstvenih de
lavcev ni ustrezna. Mnogi to pri
pisujejo zlorabljanju instituta 
priznavanja delovne zmožnosti, 
ki ga je uveljavil zakon o združe
nem delu. Številni delavci so tako 
razvrščeni na delovna mesta ozi
roma dela in naloge, ki terjajo 
eno, dve ali celo tri stopnje višjo 
strokovno usposobljenost, kot jo 
ti delavci dejansko imajo.

V eni od delovnih organizacij s 
področja industrije imajo med 
217 vodstvenimi delavci 52 de
lavcev (to znese 24 odstotkov) ki 
jim je priznana za eno oziroma 
dve stopnji višja strokovna uspo
sobljenost, med 34 vodilnimi de
lavci pa jih je 24 razvrščenih na 
ta dela in naloge po nižji, alterna
tivni izobrazbi. Spet v drugi de
lovni organizaciji je med režij
skimi delavci (sem štejejo vse de
lavce, ki ne delajo na normo) 
okrog 34 odstotkov tistih, ki 
imajo priznano višjo strokovno 
usposobljenost, kot jo dejansko 
imajo (tudi za dve stopnji). Naj
bolj kritičen primer predstavlja 
delovna organizacija, kjer imajo 
trije delavci na vodilnih položa
jih oziroma vodstvenih delih 
priznano za štiri stopnje, en de
lavec za tri stopnje in 16 delavcev 
za dve stopnji višjo strokovno 
usposobljenost, kot je dejansko 
imajo. Odveč se je spraševati, 
kako je mogoče v takšni delovni 
organizaciji uspešno gospodariti, 
zlasti še, ker so v naši družbi 
možnosti za pridobivanje izobra
zbe po različnih poteh — dekla
rativno in dejansko — mnogo 
ugodnejše kot drugod in kdaj 
koli prej.

Mnogi praktiki in teoretiki, ki 
delujejo pri razvoju kadrov in 
izobraževanja, menijo, da se je 
določilo zakona o delovnih ra
zmerjih, ki dopušča priznavanje 
delovne zmožnosti, zvulgarizi- 
ralo in zlorabilo do tolikšne 
mere, da že pomembno slabi 
razvijanje izobraževanja delav
cev v združenem delu.

Nedvomno je prav, da velja si
stem, ki nadpovprečno sposob
nim delavcem omogoča oprav
ljati dela, za katera nimajo for
malne izobrazbe. Toda obenem 
je treba uveljaviti hkrati tisto do
ločilo zakona, ki zahteva tudi ve
rifikacijo delovne zmožnosti. Tu 
pa so notranji samoupravni 
splošni akti v združenem delu 
preveč ohlapni, nezahtevni in ne
strokovni. Večja doslednost bi 
objektivno seveda ogrozila pri
dobljene pozicije prenekaterega 
vodilnega in vodstvenega delav
ca, zato so njihovi odpori razum
ljivi. Od tod do nezainteresira
nosti za razvoj kadrovskih služb 
je samo korak.

Zato bi si morali prizadevati za 
takšen sistem vrednotenja de
lovne sposobnosti, ki bo dinami
čen in odprt, hkrati pa mora da
jati prednosti izobrazbi. Nikakor 
pa ne sme biti zasnovan tako, da 
bolj ustreza tistim, ki nimajo 
primerne izobrazbe, kot pa tistim, 
ki jo imajo.

Igor Žitnik
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Na športnih igrah kar 2800 sodelujočih

Priznanja tudi požrtvovalnim 
prirediteljem

Predsednik Občinskega sindikalnega sveta Žalec Branko Povše podeljuje pokal Dragu Božiču, ki ga spre
jema za zmagovalno ekipo starejših članov.

S kulturnozabavno in športno prireditvijo so v I 
Libojah sklenili letošnje sindikalne športne igre 
občine Žalec. Ob tej priložnosti so najuspešnejše 
ekipe in posamezniki prejeli priznanja, v kultur
nem delu sporeda pa so sodelovali člani Svobode 
iz Liboj.

Po uvodnih besedah predsednika občinskega 
sindikalnega sveta Žalec Branka Povšeta je o le
tošnjih igrah govoril predsednik komisije Vili Ba- 
novšek. Na njih je letos sodelovalo okoli 2800 de
lavcev v 12 športnih zvrsteh. Prehodni pokal je 
dobila ekipa SIP iz Šempetra, diplomo za interne 
igre so podelili DO Juteks, diplome pa so prejeli 
tudi tisti, ki so se izkazali pri pripravi iger: Adi 
Vidmarjer, Drago Božič, Vinko Banovšek, Janez 
Pirnat, Marjan Goršek, Franc Slokan in Ciril Na- 
prudni.

Končni vrstni red — tekmovalni del, članice: 1. 
TT Prebold, 2. VVZ Žalec, 3. Juteks Žalec; vete
rani: 1. SIP Šempeter, OOS delavcev {tri obrtni
kih, 3. Juteks Žalec; mlajši člani: L SIP Šempeter, 
2. TT Prebold, 3. Minerva Zabukovica; starejši 
člani: 1. Juteks Žalec, 2. SIP Šempeter, 3. Garant 
Polzela itd. Množičnost, I. skupina do 100 zapo
slenih: 1. PM Žalec, 2. ZN Žalec, 3. DEM Podlog; 
II. skupina do 300 zaposlenih: 1. Minerva Zabu- 
kbvica, 2. VVZ Žalec, 3. Gradnja Žalec; III. sku
pina do 500 zaposlenih: 1. Juteks Žalec, 2. Garant 
Polzela, 3. Ferralit Žalec; IV. skupina nad 500 za
poslenih: 1. TT Prebold, 2. SIP Šempeter, 3. TN 
Polzela itd.

Besedilo in slika: 
Tone Tavčar

Teoretična spoznanja o športni rekreaciji 
morajo hitreje najti pot v prakso (I.)

Za enotnejši 
strokovni prijem

organizatorji športne rekreacije, 
zdravniki specialisti medicine 
dela, psihologi dela in drugi 
vedno bolj vključujejo v nepo
sredno organizacijo, vsebinsko 
zasnovo in izvedbo športno re
kreativne dejavnosti med delov
nim procesom. Hkrati pa se v ne
katerih delovnih okoljih vse bolj 
zavedajo koristnih učinkov in 
posledic takih humanih posegov.

Štiri desetletja telesne kulture 
v svobodi

Proslava 40-letnice telesne 
kulture v svobodi je letos sov
padala z 21. podelitvijo Bloud
kovih priznanj. Zato je bilo 
snidenje v veliki dvorani skupš
čine SR Slovenije, kjer so se 
zbrali najuglednejši predstav
niki našega telesnokultumega 
življenja, še toliko bolj slove
sno.

Ob oceni prehojene poti v 
minulih štirih desetletjih in po
gledu na opravljeno delo nam 
vsekakor ni potrebno zardeva
ti. Že takoj po osvoboditvi na
mreč nismo kaj dosti oklevali, 
kje in kako moramo zagrabiti. 
Pod geslom »vsak mladinec — 
fizkulturnik« smo organizirali 
tekmovanje za fizkulturno 
značko ZREN, katere glavni 
cilj je bilo čim bolj množično 
sodelovanje naše mladine. To
variš Tito je takrat poudaril: 
»Prva naloga naše'mladine je, 
da se uči, druga, da se telesno 
krepi in tretja, da sodeluje v 
obnovi in izgradnji naše domo
vine«.

Desetletje po osvoboditvi 
smo imeli v Sloveniji že blizu 
800 klubov in sekcij, ki so zdru
ževale kar 80 tisoč registriranih 
športnikov. S prizadevanji za 
množičnost na področju tele
sne kulture so se razumljivo 
močnb spremenili tudi ome
njeni podatki. Tako smo imeli 
lani v 2413 športnih organizaci 
jah že 360 tisoč članov, poleg 
tega pa v šolskih športnih druš
tvih kar 160 tisoč mladih ljudi. 
Ob tem smo želi vse večje 
uspehe tudi v tekmovalnem 
športu, celo na olimpiadah in 
svetovnih prvenstvih. Številni

slovenski športniki so posegli 
po najvišjih priznanjih današ
njega časa.

Tudi gradili smo veliko v mi
nulih štirih desetletjih. Med 
drugim smo postavili kar 120 
plavalnih bazenov, od tega 50 
pokritih, zgradili na stotine naj
različnejših igrišč, 20 športnih 

dvoran, več kot 500 telovadnic, 
precej smučarskih žičnic in še 
veliko podobnih športnih ob
jektov, ki so danes eden izmed 
temeljev našega razvejenega 
telesnokultumega življenja.

Sicer pa smo, podobno kot 
na drugih področjih, tudi v tele
sni kulturi beležili v svojih pri
zadevanjih številne vzpone in 
padce. Zato ni dvoma, da bo še 
veliko dela z oceno prehojene 
poti. Še bolj kot to pa je danes 
pomembno, da mislimo na pri- 
.hodnost in naše naloge v zvezi z 
razvojem. Telesno kulturo mo
ramo namreč bolj čvrsto pove
zati z vzgojnoizobraževalnim 
sistemom. Pri tem ne gre le za 
vzgojo telesnokuiturnih in 
strokovnih kadrov, temveč za 
temelje telesne kulture naroda, 
iz katerih lahko zrastejo prava 
množičnost, kakovost in vrhun
ski dosežki. In ne navsezadnje: 
telesno kulturo moramo uve
ljaviti kot sestavino splošne 
kulture naroda.

Drugi del letošnjega slove
snega zasedanja ob pomemb
nem jubileju je bil, kot že po
vedano, namenjen podelitvi 
Bloudkovih priznanj za leto 
1985. Odbor je podelil 10 na
grad in 25 plaket organizacijam 
in posameznikom, pri čemer je 
glede na 40-letnico med dobit

nike Bloudkovih priznanj uvr
stil tudi nekatere telesnokul- 
turne delavce in športnike, ki bi 
morali biti nagrajeni že prej, a 
do tega zaradi najrazličnejših 
razlogov ni prišlo. Tako so letos 
prejeli nagrade: Janez Kocjan
čič — za dolgoletno uspešno 
organizacijsko delo v smučar
ski organizaciji, Ernest dr. 
Nagy—za vsestransko uspešno 
več kot 50-letno delo v telesni 
kulturi. Organizacijski komite 
Planica — za pomemben pri
spevek k razvoju smučanja in 
še posebej smučarskih poletov 
v Šloveniji, Jugoslaviji in na 
svetu, Bruno Parma — za 
izredne tekmovalne dosežke in
uspešno dejavnost v šahu,

L PonebšekJanez inž. Ponebšek — za
uspešno organizacijsko in stro
kovno delo v atletiki, Draga 
Stamejčič-Pokovec — za 
izredne tekmovalne dosežke v 
atletiki. Slovensko planinsko 
društvo Trst — za uspešen ra
zvoj planinstva in telesnokul- 
turne dejavnosti med zamej
skimi Slovenci nasploh, dr. 
Rajko Šugman — za uspešno 
družbenopolitično, organiza
cijsko in strokovno delo v tele
sni kulturi, Karlo Vončina —za 
40-letno uspešno delo pri ra
zvijanju množične telesne kul
ture ter Janez Zemljarič — za 
izredno uspešno organizacijsko 
in vodstveno delo v telesni kul
turi.

Skupno število doslej pode
ljenih Bloudkovih nagrad se je- 
tako povzpelo na 146, plaket 
pa na 474.

Andrej Ulaga
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Pri tem ne gre za to, da bi v de
lovnem okolju, kjer največkrat 
ni prostora in možnosti za potr
jevanje človekove celovite oseb
nosti, ustvarjali takšne možnosti 
in tudi ne za to, da bi današnji 
»homo faber« na delovnem 
mestu bolj postal »homo lu- 
dens«, pač pa zato, da bi zapo
slenim olajšali delo ter zmanjšali 
kvarne vplive znanih in že več
krat omenjenih motečih dejav
nikov.

Kljub opaznim premikom na 
bolje so omenjeni primeri, če
prav vse številnejši, še vedno le 
pionirski poskusi, ki pa morajo 
postati sestavni del sistematič
nega in strokovnega obravnava
nja športne rekreacije v združe
nem delu.

Delovni kolektivi (o njihovi 
tovrstni dejavnosti je bilo v zad
njem času moč več zaslediti v 
tisku ter na radiu), ki so pripravili 
programirane rekreativne od
more, so upoštevali- specifične 
razmere ter možnosti, ki so jih 
imeli za te koristne športnore- 
kreativne dejavnosti med delom.

Metode in postopki, ki so jih 
izbirali, so bili različni, prav tako 
pa tudi poti, po katerih so skušali 
doseči želene cilje. Tudi organi
ziranost in izvedba sta bili v ra
zličnih delovnih okoljih različni. 
Še največ skupnega je bilo v vse
binski zasnovi programiranih re
kreativnih odmorov, ki so jo v 
glavnem sestavljale gimnastične

vaje. V nekaterih primerih ah' * d 
livnega odmora med delom sfli° ^ 
opazili, da so bile vaje man) 
ustrezne oziroma njihova izbira 
ni bila povsem skladna z načelofl1 ; ^ 
»nasprotne obremenitve«. j g.

Največkrat so delavke izvaja^ $ 
vaje brez glasbene spremljava; 
Ker nekateri kompleksi niso bi'1 p 
glasbeno opremljeni, tudi ni bi'0 , 
moč pričakovati blagodejnih h1 ^ 
sprostilnih učinkov, ki jih sicer' v
čustvenem doživljanju pušča
dobro izbrana glasba. Tudi nep°j 
sredno vodenje gimnastičnih vaj
je bilo različno, pri čemer smo 
opazili nakatere pomanjkljivost' 
zaradi premajhne strokovna 
podkovanosti.

Konec prihodnji G

Piše: dr. Herman Berčič

V zadnjem obdobju smo priče 
živahni dejavnosti, ki je usmer
jena v organizacijsko in vsebin
sko zasnovo ter metode dela 
športne rekreacije v organizaci
jah združenega dela oziroma v 
delovnem okolju.

Večina akcij je bila namenjena 
razgrinjanju ih obravnavi vpra
šanj negativnih in motečih de
javnikov, ki spremljajo delovni 
proces v neposredni proizvodnji. 
Obravnavali so predvsem pro
gramirane rekreativne odmore 
med delom. Le-te naj bi uvajali 
predvsem pri delih in nalogah ob 
strojih, še zlasti ob tekočih tra
kovih oziroma v prisilnem sede
čem položaju.

Menimo, da je, gledano ce
lostno, širša družbeno politična 
akcija, v katero so vključeni 
Zveza sindikatov Slovenije, Fa
kulteta za telesno kulturo, Inšti
tut za medicino dela prometa in 
športa, Strokovni svet za športno

rekreacijo pri ZTKO Slovenije 
in drugi dejavniki, že obrodila 
sadove. Ce bi spremljali ta priza
devanja od mariborskega semi
narja prek kratkega posveta v 
Novem mestu, večdnevnega se
minarja poklicnih organizatorjev 
športne rekreacije v Savudriji, 
odmevnega seminarja v Poreču, 
shoda zdravnikov in medicinskih 
sester v Novi Gorici ter druge to
vrstne akcije v neposrednih de
lovnih okoljih, lahko ugotovimo, 
da so bila vsa ta prizadevanja 
namenjena humanizaciji dela in 
delovnega procesa.

Te akcije lahko razumemo 
tudi kot zavestne poskuse, da bi 
postopno zmanjšali razkorak 
med sprejetimi načeli, stališči in 
smotri športne rekreacije v zdru
ženem delu ter neposredno prak
so.

Programirani rekreativni od
mori med delom kažejo, da se 
izvedenci za različna področja:

Po štirih letih premora znova deluje Komisija za športno rekreacijo 
in oddih delavcev pri RS ZSS

Športna rekreacija mora 
v nacionalni program

Pred dnevi se je zbrala na prvi 
seji komisija za športno rekrea
cijo in oddih delavcev pri Repu
bliškem svetu Zveze sindikatov 
Slovenije. Sestavljajo jo ugledni 
organizatorji rekreacije, pred
stavniki Fakultete za telesno kul
turo, sindikatov, zdravnikov 
športne medicine in medicine 
dela, Partizana Slovenije, stro
kovnega sveta za športno rekrea
cijo in delavci, ki skrbijo za 
oddih. Na prvi seji so se člani 
komisije dogovorili za grobe 
obrise svojega dela. Razdelili bi 
ga lahko na dva dela: na športno 
rekreacijo v ožjem smislu in na

delavski turizem in oddih delav
cev;.

Že za prvo sejo so pripravili 
obsežen dnevni red. Poudariti je 
treba predvsem obravnavanje 
srednjeročnih razvojnih listin in 
pretresanje tako imenovanega 
nacionalnega programa sloven
ske telesne kulture. Člani komi
sije so bili enotnega mnenja, da 
bi morala biti tudi športna re
kreacija skrb republike in morala 
najti ustrezen prostor in pou
darke v nacionalnem programu. 
Člani komisije so se zavzemali za 
stvarno načrtovanje tako v športu 
kot v športni rekreaciji. Ugoto

vili so, da se listine ne lotevajo 
vprašanj tekmovalnega športa, 
ki golta preveč denarja; vrh tega 
je po rezultatih bliže rekreaciji, 
po zahtevah pa se skoraj enači z 

• vrhunskim športom.
Člani komisije so ugotavljali, 

da športna rekreacija še nima 
dovolj natančnih programov, da 
pa hkrati v republiki nimamo ne 
dovolj gmotnih ne kadrovskih 
možnosti za športno rekreacijo. 
Očitno se bo treba za zdaj (seve
da, če nam gre za pravo množič
nost) usmeriti v poceni športno 
rekreacijo, brez dragih objektov 
in opreme, predvsem v naravo.

»naše skupno vadišče« in v de
javnosti telesnokultumega n1*' 
nimuma.

Predvsem pa so se člani koifi' J ^ 
sije spraševali, kako naj bi skrt’ J 
za športno rekreacijo uveljavili^ 
praksi, kako naj bi našla pot v ^ 
srednjeročne planske listine in v ^ 
nacionalni program.

! 1Na seji novoustanovljene ko; y 
misije so precej časa obravnaval' 1 
tudi vprašanje programi ranih 
aktivnih odmorov med delovnin1 
časom, čemur velja letos nasploh 
velika pozornost (seminarji v | , 
Pekrah, Poreču, Savudriji 'n J 
Novi Gorici). Dogovorili so se za 
skupno akcijo medicine dela i" ; 
športa, sindikatov ter Fakultet i 
za telesno kulturo. Z izdelavo 
kaset za telovadbo v posebnih 1 
odmorih pa bo strokovnjakofi f
deloma priskočila na pornoo 
ljubljanska radijska postaja.

Prihodnja seja komisije h° 
namenjena delavskemu turizrnO’ | 
oddihu delavcev in regresu zanj' 

Stane Urd1
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Prejeli smo
I Pod tem naslovom je bila objav
il na kritika mojega sestavka Stavka 
j^tjtških kovinarjev leta 1935. Jože 
j,.rac konkretno kritizira tisti del, 
l^er govorim o odnosih med stro- 
v| tjimi organizacijami, posebno o 
..°81 in vplivu klerikalcev in duhovš- 
, e na Jugoslovansko strokovno 
d e2° (JSZ). Svojo kritiko opira na 
J?tVo, da se je JSZ borila proti 
Plvu klerikalcev in da so bili člani 
;Seniške JSZ odločno za delavskohotnost
.kloj sestavek ni samo zapis oseb-

i 1 spominov, ampak je tudi prikaz 
8odovjnskega 0pisa stavke, podpr- 

z avtentičnimi dokumenti in
ebnimi pričevanji stavkajočih. Ko 

° vorirno o odnosih v organizacijah. 
I^nt Poskušal prikazati dejansko moč 

Pripravljenost kovinarjev za 
strejši boj. Pri tem sem kritičen tako 

mJMRJ in NSZ kot do SMRJ in 
. kot do JSZ. Res je, da sem bil 

ij tej oceni bolj splošen in se nisem 
grobno spuščal v analizo teh odno- 

v- ker ni bil to namen mojega se-stavka.
Gledebomo na kritiko Jožeta Jurača 

. poskušali navesti nekaj dej- 
i5v- Njemu očitno ni znano, da je 
' a jeseniška podružnica JSZ v času 

P ed in med stavko v rokah klerikal-

^dnik podružnice JSZ je bil Albin 
asar, član uprave pa Peter Arnež.

Cev oziroma privržencev JRZ. Pred- 
inju — ■ - • t*"* >-=■

k M: , ot Predstavnika JSZ sta bila v stro- 
‘ ovnem medstrokovnem odboru. Že 

a0io to priča, pod kakšnim vplivom 
bila takrat jeseniška JSZ. Na- 

i verini del JSZ pod vodstvom dr.
I jesa Stanovnika se je boril proti 

()lm- Albin Gasar, delavec, je bil 
j esen sodelavec kaplana Križmana. 

a8rizenega privrženca J RZ. Ta je bil 
1 n^tavbinski stavki na Jesenicah leta 

1 . organizator stavkokazov, poz-
! aeje organizator Jugorosa oziroma 

veze združenih delavcev za jeseni
ški revir. Med vojno je bil pripadnik 

ele garde, konec vojne pa emigriral 
luJjno. Peter Arnež — mojster v to- 

| arni, je bil zagrizen režimovec. ban
ki svetnik in osebni prijatelj bana dr. 
atlačena. Tudi on je bil organizator 

ve.e garde in kot tak likvidiran med 
“ino. Stavkokaze za zlom stavbin- 
e stavke so zbirali poleg kaplana 
odreja Križmana tudi kaplan 

' nton Duhovnik s Koroške Bele in 
i^Pnik Demšar iz Zasipa. Na poziv 

I , ubovnikov in JRZ so zbirali Slavko
ve tudi v Tržiču, Ratečah, Moj- 
rani, Kamni gorici in Gorjah. Ka- 

Pan Križman je bil organizator re- 
| Piske organizacije Zveze združenih 

elavcev (ZZD) in organizator bele 
§arde. ob koncu vojne je pobegnil v

tujino. Kot zagrizen pristaš JRZ je 
bil tudi kaplan Duhovnik oster na
sprotnik komunistov, vplivna oseb
nost v JRZ Javornik-Koroška Bela, 
organizator bele garde in obveščeva
lec šefa policije Hacina. Za vsakega 
ovadenega komunista in člana OF je 
dobil 500 lir. Ironija vseh teh spletov 
pa je, da je končal v nemškem tabo
rišču kot angleški agent.

Po stavki, posebno pa leta 1936, je 
prišlo na Jesenicah v strokovnih or
ganizacijah, zlasti v SMRJ in JSZ, do 
bistvenih sprememb. V SMRJ so 
prišli v vodstvo podružnice napred
nejši delavci s komunisti na čelu. V 
podružnici JSZ Jesenice pa so prev
zeli vodstvo pod vplivom dr. Aleša 
Stanovnika tovariši, ki so bili za 
enotnost vseh delavcev in proti 
vplivu klerikalcev. S tem so bile 
ustvarjene možnosti za ustanovitev 
skupnega medstrokovnega akcij
skega odbora (MAO) vseh treh stro
kovnih organizacij na Jesenicah. Ak
cijski odbor je sprejel skupno plat
formo za delo in akcije strokovnih 
organizacij. O tem je seznanil delav
stvo s posebnim letakom.

Pri občinskih volitvah na .1 esenicah 
leta 1936 je prišlo do enotne kandi
datne liste komunistov, socialistov in 
JSZ z nosilcem dr. Stanovnikom. 
Imenovali so Listo slovenskega de
lovnega ljudstva. Ta lista je dobila le 
13 glasov premalo za zmago. Več 
članov JSZ je glasovalo za JRZ listo.

Če že hočemo oceniti te odnose, bi 
povedal še, kakšni so bili ti odnosi v 
podružnici JSZ Javornik-Koroška 
Bela. Predsednik te podružnice je bil 
Valentin Smolej. Ob stavki je odigral 
pozitivno vlogo, pri volitvah pa so on 
in njegovi sodelavci padli pod vpliv 
klerikalcev, konkretno pod vpliv ka
plana Duhovnika in Avgusta Kuhar
ja, ki je bil takrat eksponent JRZ za 
jeseniški revir.

Obiščite 
knjigarno 
Delavska 
enotnost 
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Ko smo se pripravljali na volitve 
na Koroški Beli, smo povabili na po
govor tudi predstavnike JSZ Javor
nik-Koroška Bela, da bi tudi mi se
stavili enotno listo. Na pogovor sta 
prišla predsednik JSZ Valentin Smo
lej in tajnik Rudi Gerdej. Vsa pojas
njevanja so bila zaman. Odklonila 
sta skupno listo in javorniška JSZ je 
padla pod vpliv aranžerjev JRZ-ka- 
plana Duhovnika in Avgusta Kuhar
ja.

Podružnica JSZ Javornik-Koro
ška Bela je v vsem podprla JRZ listo. 
Ne samo to, na njeni listi so kandidi
rali tudi člani JSŽ in sam predsednik 
Valentin Smolej. Ohranjeni so vo
lilni imeniki z oznakami, kako je kdo 
volil. Za listo JRZ je volilo 263 pri
stašev JSZ oziroma krščanskih socia
listov in radikalov, 39 nacionalistov, 
42 socialistov in 54 neopredeljenih. 
Za listo JNS je glasovalo 106 nacio
nalistov, 6 socialistov in en krščanski * 
socialist. Za našo listo — Listo slo
venskega delovnega ljudstva — je 
glasovalo 386 socialistov. 34 nacio
nalistov. 2 krščanska socialista in 5 
neopredeljenih.

Iz omenjenega se točno vidi, 
kakšno vlogo je igrala pri tem orga
nizacija JSZ Javornik-Koroška Bela 
in pod čigavim vplivom je bila. Jese
niška JSZ je kritično presojala svoje 
tovariše v občini Koroška Bela. Po
sebno kritičen do njih je bil dr. Sta
novnik in osebno posredoval pri njih. 
O teh svojih stališčih je napisal letak, 
ki nam je bil v pomoč pri naši volilni 
agitaciji. Izvoljeni tovariši z liste J RZ 
z Valentinom Smolejem vred so se na 
vse pretege trudili, da bi onemogo
čali naše delo za napredek občine in 
zvesto služili režimski protidemokra
tični in protidelavski politiki.

Pisca kritike moram opozoriti še 
na en neupravičen očitek. Gre za ne
poznavanje vloge dr. Aleša Stanov
nika v JSZ. Že iz omenjenega se1 
dobro vidi naš odnos do dr. Stanov
nika. Opozorim pa naj ga na moj se
stavek: »Dr. Aleš Stanovnik in spo
mini nanj.« V njem bo lahko ugoto
vil, kako smo jeseniški komunisti ce
nili vlogo in pomen dr. Stanovnika, še 
zlasti jaz. Bila sva celo osebna prija
telja. Ta sestavek je objavljen v III. 
knjigi jeseniškega zbornika Jeklo in 
ljudje, stran 445. Za boljše razume
vanje o spornih trditvah mu priporo
čam še moja sestavka: Iz naših bojev 
v občini Koroška Bela in Stavbinska 
stavka leta 1936, zlasti tisti del, ki se 
nanaša na Jesenice. Prvi je objavljen 
v L, drugi pa v IV. knjigi jeseniškega 
zbornika Jeklo in ljudje.

Vencelj Perko

Začetek novega obdobja v razrednem strokovnem sindikalnem 
gibanju na Slovenskem leta 1924 in 1925

Oslabitev razrednega 
strokovnega gibanja po 
koncu stavkovnega vala
Piše: Dr. Miroslav Stiplovšek 2

Ta se je kazala zlasti v ne
parlamentarnem načinu odstra
nitve Davidovičeve vlade, v ka
teri so bili tudi slovenski kleri
kalci, in vzpostavitvi Pašič-Pribi- 
čevičeve vlade, ki ni imela večine 
v parlamentu, v razširitvi Obz- 
nane tudi na Hrvaško republi
kansko kmečko stranko zaradi 
njenega vstopa v Kmečko inter
nacionalo v Moskvi, ter v predča
snem razpisu parlamentarnih vo
litev za februar 1925. Prav pri 
tem se je znova pokazala vsa 
škodljivost razcepljenosti ra
zrednega delavskega gibanja in 
posledice novega protikomuni
stičnega udarca buržoazije z 
»malo Obznano«. Razcepljene 
razredne delavske liste spet niso 
uspele dobiti nobenega poslan
skega mesta. Prav njihov neu
speh je bil ena od neposrednih 
spodbud, da so komunisti ozi
roma funkcionarji neodvisnih 
strokovnih organizacij v Slove
niji okrepili prizadevanja za 
združitev razrednih strokovnih 
organizacij.

Strokovne organizacije so bile 
torej zaradi gospodarske krize in 
buržoaznih protidelavskih ukre
pov potisnjene v obrambo delav
skih socialnoekonomskih in poli
tičnih pridobitev, priborjenih v 
revolucionarnih razmerah po 
prvi svetovni vojni. Prav v času, 
ko so bile strokovne organizacije 
delavstvu posebej potrebne za 
obrambne boje, je bila njihova 
moč hudo oslabljena. Ob tem je 
treba poudariti, da je bila indu
strijska kriza, ki je sicer zajela 
vso Jugoslavijo, najhujša v Slo

veniji. Prav slovensko strokovno 
gibanje pa je bilo tudi najbolj 
oslabljeno z dokončnim udarcem 
po neodvisnih strokovnih orga
nizacijah, ki so bile v letih 
1922—1924 borbeno jedro
vsega strokovnega gibanja na 
Slovenskem. Predloge za združi
tev socialističnih in prepoveda
nih neodvisnih strokovnih orga
nizacij je desničarsko vodstvo 
Strokovne komisije (SK) za Slo
venijo sprva odklanjalo, ko pa je 
končno pristalo na pogajanja, se 
je zavedalo svojega privilegira
nega položaja, ker neodvisne 
strokovne organizacije zaradi 
nepopustljivosti oblasti niso 
imele nikakršnih možnosti za 
obnovitev dejavnosti. To pred
nost so nato desničarji izrabili za 
narekovanje svojih pogojev za 
združitev. Takšen potek nastaja
nja enotnih razrednih strokovnih 
organizacij v Sloveniji je kmalu 
povzročil hude spore v pokrajin
skem vodstvu KPJ, vplival pa je 
tudi na pogajanja med centralo 
neodvisnih sindikatov central
nim delavskim sindikalnim od
borom Jugoslavije (CDSOJ) in 
centralo reformističnih — socia
lističnih sindikatov Glavno delav
sko zvezo Jugoslavije (GDZJ).

Posebne razmere so torej zahte
vale, da so komunisti v Sloveniji 
pri oblikovanju enotnega ra
zrednega strokovnega gibanja 
opravili pionirsko delo, pri 
čemer sta bila tako potek kot 
končni rezultat njihovih priza
devanj drugačna kot v drugih ju
goslovanskih pokrajinah.

List Delavec je 10. avgusta 
1924 poudaril: »Sedanja indu- 
starijska kriza je obenem kriza 
strokovnih organizacij«. Pouda
rili smo že, da so oblasti in delo
dajalci najprej hudo oslabili ko
munistično — neodvisno stro
kovno gibanje z zlomom velike 
rudarske stavke in še nekaterih 
drugih bojev poleti leta 1923. Ti 
so pomenili tudi konec velikega 
stavkovnega vala po prvi sve
tovni vojni. Na začetku leta 1924 
je po podatkih Zveze neodvisnih 
strokovnih organizacij za Slove
nijo rdeči sindikalni internacio
nali v Moskvo redno plačevalo 
članarine le še okrog 3100 delav
cev, torej približno četrtina spo
mladi 1923 vpisanih članov. Z 
»malo Obzano« pa je vlada revo
lucionarnim organizacijam ra
zrednega strokovnega gibanja 
prepovedala delovanje.

Tudi članstvo organizacij 
Strokovne komisije (SK) za Slo
venijo, ki je bila v sestavi cen
trale socialističnih sindikatov 
Glavne delavske zveze Jugosla
vije (GDZJ) je upadalo predv
sem zaradi reformistične politi
ke, medtem ko oblasti njihovega 
delovanja niso Ovirale. Na
sprotno — v bojih s komunistič
nimi strokovnimi organizacijami 
so jih podpirale. Po podatkih v 
Delavcu je bilo konec leta 1923 v 
slovenskih socialističnih stro
kovnih organizacijah okrog 7200 
vpisanih članov, medtem ko jih 
je bilo še na začetku leta 1921 
11.000.
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Delavska enotnost
Delavska enotnost, glasilo Zveze sindikatov Slovenije.
List je bil ustanovljen 20. novembra 1942.

Predsednik Josip Broz Tito je Delavsko enotnost 15. novembra leta 
1967, ob njeni 25-letnici, odliHoval z redom zaslug za narod z zlato 
zvezdo.

Izdaja ČGP Delo — tozd Delavska enotnost, 61000 Ljubljana, Celov
ška cesta 43, poštni predal 313-VI, telex 31 787.

Glavni, urednik in direktor tozda: Dušan Gačnik

Odgovorni urednik: Franček Kavčič

Člani uredništva: Marjan Horvat (pomočnik odgovornega,urednika, 
polistični sistem), Emil Lah (zunanja politika), Boris Rugelj (gospodar-' 
jenje), Andrej Ulaga (šport, oddih in rekreacijaj.^anez Voljčj(posebne 
naloge), Igor Žitnik (izobraževanje, kultura)
Novinarji — reporterji: Andrej Agnič. Oril Brajer, Ivo Kuljaj, Marija 
Frančeškin, Janez Sever, Meri Jurca (tajnica). Sonja Seljak (redak- 
torica-lektorica). Franci Mulec (tehnični urednik)

Pomočnik direktorja tozda: Milan ŽivkoviČ

Telefon: glavni urednik in direktor tozda 322-778, odgovorni urednik 
313-942, pomočnik direktorja tozda 322-778, tajništvo uredništva 
313-942

Naročniška centrala 318-855

Založba Delavske enotnosti. Celovška c. 43, Ljubljana, odgovorni 
urednik 318-855

Uredništvo Naš delavec, skupna revija slovenskih časnikov in revij, 
Ljubljana, Celovška c. 43, 311-956

Uredništvo Naša žena. Ljubljana, Celovška c. 43,318-855 in 321-651

Center za razvijanje obveščanja v združenem delu in servis za tisk 
glasil organizacij združenega dela, Ljubljana, Celovška c. 43323-951

Ekonomsko komercialni sektor, Ljubljana, Celovška c. 43, 320-402 
Računovodstvo, Ljubljana, Hrvatski trg 3, 312-125 in 310-923

Žiro račun 50100-603-41502

Knjigama galerija Ljubljana, Tavčarjeva 5. 317-870 in 312-891

Posamezna številka Delavske enotnosti 35din, letna naročnina 1.820 
din. Rokopisov in nenaročenih fotografij ne vračamo. Poštnina pla
čana v gotovini.

Tisk Ljudska pravica 'Ljubljana

Izdajateljski svet Delavske enotnosti: Drago Sellger (predsednik). Ciril 
Brajer, Magda Erbežnlk-Bučar, Dušan Gačnik. Alfred Gdavšek, Jože 
Hozjan, FrančeK KavCič, Vlajko Krivokapič, Ivo Miglič, Leopold Perc, 
Jože Peterkoč, Brane Praznik, Pavel Stupnkar, Andrej Ulaga in Igor 
Žitnik
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Bernard Stritih, dekan Višje šole za socialne delavce v Ljubljani

Socialni delavci niso
dobrodelneži

Bernard Stritih ie diplomirani 
psiholog in dekan Višje šole za 
socialne delavce v Ljubljani. Ni 
nikakršen salonski oziroma aka
demski psiholog, ki bi le teoreti
ziral. Začel je kot orodni klju
čavničar v mariborski Tovarni 
avtomobilov. »Izkušnje iz to
varne se mnogokrat vračajo 
vame. Natančno se še spomi
njam, da sem kot delavec za stro
jem najteže prenašal nizke 
udarce in krivice, ki so praviloma 
prihajale ,od zgoraj*.« je začel. 
»Mislim, da bi delo v proizvodnji 
— med pravimi delavci in delav
kami — koristilo vsem, ki javno 
govorijo o njihovem delu ozi
roma položaju,« je menil.

Za predstavitev našega sogo
vornika še tole. Bliža se Abra
hamu, njegova žena je knjižni
čarka, sin končuje študij gozdar
stva. Pripravlja doktorat. V pro
stem času, ki ga ima tudi nekaj, 
pa se predaja mladim taborni
kom in tabornicam odreda Črni 
Mrav, kjer prav radi v svoje vrste 
sprejmejo tudi najbolj proble
matično mladino, ki se je sicer 
povsod otepajo...

— Povejte nam, prosim, kaj je 
sploh socialno delo?

»Na to vprašanje je težko od
govoriti na kratko, a bom posku
sil. Socialni delavci niso nekakšni 
poklicni dobrodelneži, čeprav je 
seveda vsem jasno, da je bistvo 
socialnega dela pomoč. Toda, 
kdo in komu pomaga ter kako? 
Vi na primer lahko pomagate 
komur koli, a to še ni socialno 
delo. Socialno delo je pravzaprav 
družbena pomoč posamezni
kom, ki šo se znašli v tej ali oni 
stiski. Socialni delavci oziroma 
delavke pa to pomoč konkretno 
nudijo tistim, ki jo potrebujejo.«

— Socialno delo radi kritizi
ramo. Kaj menite o tem?

»Res je. Toda kritiziramo tudi 
medicino, pedagogiko in na pri
mer elektrotehniko. Vsaka zna
nost oziroma veda ima omejeno 
učinkovitost. Znanje ljudi, ki 
neko delo opravljajo, je seveda 
zelo pomembno, a enako po
membni so še drugi dejavniki, na 
primer denar. Seveda nočem 
reči, da je vse socialno delo odvi
sno od denarja, ampak veliko že.

Naj to natančneje opišem z 
nekaj primeri. Kljub omejeni 
uspešnosti zdravstva se nihče v 
naši družbi ne sprašuje, če potre
bujemo bolnišnice, zdravstvene 
domove ali študij medicine. 
Glede socialnega dela pa stvari 
še niso tako jasne. Pri tem ni ne
pomembno dejstvo, da v Sovjet
ski zvezi ne poznajo socialnega

dela, vsaj takšnega ne, kot so ga 
na primer razvili na Zahodu, na 
Poljskem ali na primer pri nas.

Vsak posameznik tudi že ve, 
da medicina že dolgo ni več ku
hanje čajev, a malokdo ve, da so
cialno delo že dolgo ni zgolj da
janje denarnih pomoči. Naši so
cialni delavci namreč delajo mar
sikaj: svetujejo staršem, kako in 
kaj, če njihovi otroci zaidejo na 
kriva pota; se strokovno ukvar
jajo s prestopniki, sodelujejo pri 
posvojitvah, ločitvah, dodelitvi 
otrok ob razvezah, pri zdravlje
nju alkoholikov, razvijajo pro
stovoljne dejavnosti na terenu 
itd.«

— Višja šola za socialne de
lavce torej razvija nekakšen la
sten model socialnega dela?

»Tako je. Ne moremo si dosti 
pomagati ne z zgledi z Vzhoda ne 
z Zahoda. Naša stroka je mlada 
in razviti jo moramo sami. In ne

tično nihče ne da! Tudi sicer je za 
njihov standard slabo poskrblje
no. Šola namreč nima nikakršnih 
možnosti za to, da bi jim preskr
bela prehrano, ki jo uživajo sko
raj vsi njihovi starši, če so zapo
sleni. In ker je mnogo naših štu
dentov iz socialno šibkejših dru
žin, precej se jih tudi vozi zelo 
daleč, ker je bivanje v Ljubljani 
drago, si mnogi pomagaj s hono
rarnim delom. Škoda, saj se na ta 
način ne morejo zares poglobiti v 
študij.«

— Vaši diplomanti in diplo
mantke lahko nadaljujejo študij 
na drugih fakultetah?

»Lahko na primer na Filozof
ski fakulteti ali na Fakulteti za 
politične vede in novinarstvo, 
vendar morajo za vpis v tretji 
letnik opraviti nekaj diferencial
nih izpitov. Upamo, da bomo 
leta 1990 tudi pri nas uvedli dvo
stopenjski študij, se pravi visoko

30-letnica Višje šole 
za socialne delavce v Ljubljani

Višja šola za socialne delavce v Ljubljani bo decembra letos stara 
natanko 30 let. To obletnico bodo proslavili delovno. Teden dni pred 
praznikom republike (natančneje 26. in 27. novembra) so pripravili 
dvodnevni posvet o prostovoljnem delu v socialnih dejavnostih v naši 
družbi.

Malo pred novim letom pa se bodo na slavnostni seji šole spomnili 
še vseh tistih, ki imajo največ zaslug za njen razvoj, in jim podelili priz
nanja Univerze Edvarda Kardelja v Ljubljani.

Za vse, ki jih morda ta študij zanima, pa tole: traja dve leti. Bodoči 
socialni delavci in delavke pa se lahko zaposlijo bodisi v centrih za so
cialno delo občin, na šolah, v vrtcih, v proizvodnih delovnih organiza
cijah itd. Vsako leto se na to šolo vpiše približno 80 slušateljev redno 
in približno še enkrat toliko izredno. Študij, ki je dolga leta veljal za 
»ženskega«, postaja v zadnjem času čedalje bolj zanimiv tudi za štu
dente.

le stroko kot znanost, pač pa 
predvsem kot konkretno delo v 
praksi. Tako profesorji te šole 
razvijamo troje področij hkrati: 
opravljamo raziskovalno delo za 
potrebe socialnega dela kot zna
nosti in stroke; raziskujemo ra
zlična področja socialne politike 
ter se ukvarjamo še s pedago
škim delom. In čeprav lahko na 
vseh treh področjih pokažemo 
zelo lepe rezultate, je gmotni po
ložaj šole naravnost katastrofa
len. Morda se to v sedanjih kriz
nih časih sliši kot obrabljena 
fraza, a žal je tako, Zdi se, kot da 
smo v začaranem krogu. Več kot 
delamo, več kot pokažemo, tem 
manj denarja imamo. Tako je 
kot pri socialnem delu. Več po
magaš, slabše ti gre...«

— Pa le težave občutijo tudi 
študentje?

»Seveda. Štipendije jim prak-

jah združenega dela.
Menim, da bi moral vsak' za

služiti toliko, da bi dostojno pre
življal sebe in svoje otroke. Se
veda pa je nesmiselno trditi, da bi
morali vsi več in bolje delati. Ve
čina že danes veliko dela. Morali 
bi predvsem bolje, bolj organizi
rano in predvsem pametneje de
lati in tudi vlagati v dejavnosti, ki 
bi prinašale dobiček in ne izgube! 
Če bi tako delali, bi bilo kmalu 
manj hujših socialnih proble
mov, mar ne?«

— Kako pa gledate na pro
stovoljno delo v teh časih?

»Nasploh je premalo cenjeno. 
O vsaki pop zvezdi se več piše in 
govori kot o ljudeh, ki večino 
svojega prostega časa posvečajo 
prostovoljnemu delu z mladimi, 
ki so na primer aktivisti RK, ki 
pomagajo starim...

Vendar se čedalje bolj zave
damo, da se vsega ne da plačati.

Tega ne počno niti na Zahd^ 
pač pa bo treba razvajati prost® 
voljno delo in mu dap&so dru^ 
beno veljavo. Sevala pa je tre® 
vedeti, da vznikne prostovol)11^ 
delo samo tam, kjer se ljudje za 
vedo. da bodo skupne prohJefl. 
hitreje rešili, če se bodo.J^L 
skupaj. In še nekaj: vsaka US^ 
nova, naj bo še tako imenitno 01 
ganizirana, je vsaj malo zbir® 
kratizirana, to pa ne velja zapr® 
stovoljno delo. Seveda taks® 
delo nikakor ni nadomestilo 2 
prav vse oblike na primer soci®

Gl;
Od

nega dela, pomeni pa lahko ve 
liko prožnejše in predvsem veI1IS.U Ili
liko bolj človeško socialno 

Prostovoljno delo se lahko ®2 
ganizira povsod: na šoli, v vrt® ’ 
v krajevni skupnosti in tudi v d®, 
lovnih organizacijah, kjer ® • 
nad njim bdi sindikat«.

Neva Želeli

Cv

f

šolo. To je nujno. In naj še 
povem, da imajo v drugih repu
blikah za izobraževanje socialnih 
delavcev veliko več posluha kot 
pri nas. Ker nočemo zaostajati, 
imajo zato študentje, ki študirajo 
na naši šoli, natrpan program, 
nekaterih področij pa prav zato 
ne obdelamo dovolj temeljito. 
Znanja pa, kot veste, ni nikoli 
preveč.«

— Pa preidiva še k našemu 
vsakdanjiku. Kaj menite o tem, 
da so pri nas že nekateri redno 
zaposleni socialni problem?

»S tem ste zadeli ob jedro pro
blema. Če bi to dejstvo do skraj
nosti poenostavil, bi rekel, da je 
pri tem pomembno dvoje: prvič, 
da je nekaj narobe s pravičnostjo 
sistema delitve dohodka in dru
gič, je vprašanje, kolikšen je ta 
dohodek in kako se sploh deli 
ustvarjen prihodek v organizaci-

Srečanja z Ameriko. Podoba in utrip Ij®1* 
ki so na ameriških prostranstvih ustvarili 
civilizacijo, ki usodno vpliva na današnji 
svet.
»NADSTROPJA AMERIKE« so knjiga 
pričevanj dolgoletnega dopisnika Politike 
New Vorka in starega znanca s TV ekra®3 
Jurija Gustinčiča.

1
I

»NADSTROPJA AMERIKE« so izsek iz 
avtorjevega dolgoletnega novinarskega 
potovanja in novinarstvo je potovanje sk®2 
življenje, s svinčnikom in beležnico, z eni®1 
samim zadovoljstvom, ki ga prinaša zaves > 
da te ljudje berejo in ti — verjamejo. 
Javnost je Juriju Gustinčiču vedno 
prisluhnila.

Novinar je zapisovalec zgodovine, ki se 
ustvarja danes. V tem je njegov privilegij i® 
izziv. Čar in bolečina.
Gustinčičeva »NADSTROPJA AMERIK6' 
so zgodovina, ki ji je bil priča novinar.

»NADSTROPJA AMERIKE« so izšla v zbirk 
FLASH založbe Delavska enotnost.

Cena 1.200 din.
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